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Nr. 18 Maandag 23 maart 1987

Berichten van verhindering, blz. 589

Voorstellen van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 589

Voorstellen van resolutie
Indiening en verwijzing, blz. 589

Verslagen
Indiening, blz. 589

Beraadslaging van de Vlaamse Executieve
Indiening en verwijzing, blz. 590

Opmerking van het Rekenhof
Indiening en verwijzing, blz. 590

Mededeling van het Rekenhof
Indiening en verwijzing, blz. 590

Arrest van het Arbitragehof
Indiening, blz. 590

Schriftelijke vragen (R.v.O. art. 65)
Indiening, blz. 590

Mededeling van de Voorzitter
Wijziging in verwijzing naar Commissie,
blz. 590

Onderzoek naar de taalgroep
Verdaging, blz. 591

Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenscha  voor het begrotingsjaar 1986
- 9-A (1686-1987)  - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1987
7 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting) ’

-
- 7 (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichtin )
- 8 1986-1987) - Nrs. 1 (Erratum +B
Bijlagen) tot 8
Algemene bespreking, blz. 591

Sprekers : Minister L. Waltniel, de
heren F. Vermeiren, verslaggever, P.
Tant , verslaggever, J. Van Elewyck,
A. Denys, H. Schiltz, G. Verhaegen,
mevrouw M. Vogels

Buitenlandse en Externe Aangelegenhe-
den, blz. 635

Sprekers : de heren H. Suykerbuyk,
P. Peeters, M. Decoster, W. Luyten,
Minister P. Deprez

Regeling van de werkzaamheden, blz. 647

Nr. 19 Dinsdag 24 maart 1987
Morgenvergadering

Berichten van verhindering
Indiening en verwijzing, blz. 649

Rapport van het Rekenhof
Indiening en verwijzing, blz. 649

Mededeling van het Rekenhof
Indiening en verwijzing, blz. 649

Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenscha
- 9-A (1$

voor het begrotingsjaar 1986
86-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 7 (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting) ’

. -
- 8 (1986-1987) - Nrs. 1 (+ Erratum +
Bijlagen) tot 8
Algemene bespreking (Voortzetting)
Leefmilieu, blz. 649

Regeling van de werkzaamheden, blz. 731
S
J

rekers : de heren J. Van Elewyck,
Schiltz, mevrouw N. Maes, de heer

G: Verhaegen, Minister G. Geens

Sprekers : de heren E. Vandebosch,
verslaggever, L. Vanvelthoven , J .

Ontwerp van decreet houdende aanpas-

Bosmans,  A.  Geens,  F.  Cauwen-
sing van de begroting van de Vlaamse Ge-

berghs, J. Sleeckx, J. Laverge
meenscha
- 9-A (16

voor het begrotingsjaar 1986
86-1987) - Nrs. 1 en 2

Regeling van de werkzaamheden, blz. 667 Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-

Nr. 20 Dinsda
ti

24 maart 1987
Mi dagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 669

Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenscha  voor het begrotingsjaar 1986
- 9-A ($86-1987)  - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 7 (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 8 (1986-1987) - Nrs. 1 (+ Erratum +
Bijlagen) tot 8
Algemene bespreking (Voortzetting)
Leefmilieu (Voortzetting), blz. 669

S rekers : de heren E. Gryp, C. Mar-
cKand, N. De Batselier, W. Cortois,
F. Vermeiren, Minister J. Lenssens

Binnenlandse Aangelegenheden, blz. 688
S
sP

rekers : de heren G. Cardoen, ver-
aggever, M. Galle, F. Vermeiren, E.

Vankeirsbilck, J. Desseyn, P. Tant,
A. Vangronsveld, C. Marchand, Mi-
nister J. Pede

Huisvesting
Stadsvernieuwing, blz. 708

S rekers : de heren C. Marchand, ver-
s aggever, H. De Loor, 0. Meyntjens,P
W. Taelman, J. Pepermans, J. De Se-
ranno, J.P. Pillaert, C. Marchand, Mi-
nisters P. Akkermans. J. Pede

Regeling van de werkzaamheden, blz. 729

Nr. 21 Woensdag 25 maart
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 731

Motie van orde

lichting) ’
-

- 7 (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 8 (1986-1987) - Nrs. 1 (+ Erratum +
Bijlagen) tot 8
Algemene bespreking (Voortzetting)
Economie, Tewerkstelling en Energie,
blz. 733

S
P

rekers : de heren L. Dhoore, ver-
s aggever, N. De Batselier, W. De-
saeyere

Regeling van de werkzaamheden, blz. 741

Nr. 22 Woensda 25 maart 1987
Mi dagvergaderingf

Berichten van verhindering, blz. 743

Voorstel van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 743
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Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap voor het begrotingsjaar 1986
- 9-A (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting) ’
- 7 (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 8 (1986-1987) - Nrs. 1 (+ Erratum +
Bijlagen) tot 8
Algemene bespreking (Voortzetting)
Economie, Tewerkstelling en Energie
(Voortzetting), blz. 743

Sprekers : mevrouw M. Vogels, de he-
ren J. De Roo, J. Laverge, A. Denys,
0. Van Ooteghem, W. Cortois, E.
Van Rompuy, Minister G. Geens, de
heren H. Schiltz, N. De Batselier

Ruimtelijke Ordening
Natuurbehoud en Groenvoorziening
Landinrichting en waterbeheersing, blz.
767

Sprekers : de heren G. Beerden, ver-
slaggever, J. Leclercq, M. Van houtte,
J. Sauwens, mevrouw M. Vogels, M.
Capoen, J. De Seranno, Minister J.
Pede, J. Lenssens, P. Deprez

Regeling van de werkzaamheden, blz. 792

Nr. 23 Donderdag 26 maart 1987
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 793

Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap voor het begrotingsjaar 1986
- 9-A (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 7 (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 8 (1986-1987) - Nrs. 1 (+ Erratum +
Bijlagen) tot 9
Algemene bespreking (Voortzetting)
Welzijn
Gezondheid, blz. 793

Sprekers : de heren J. Van Hecke,

verslaggever, L. Hancké, L. Vanho-
renbeek, mevrouw M. Vogels, de he-
ren E. De Groot, G. Cardoen, me-
vrouw C. Smitt, de heer J. Valkeniers

Regeling van de werkzaamheden, blz 811

Nr. 24 Donderdag 26 maart 1987
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 813

Ontwerp van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 813

Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap voor het begrotingsjaar 1986
- 9-A (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 7 (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 8 (1986-1987) - Nrs. 1 (+ Erratum +
Bijlagen) tot 9
Algemene bespreking (Voortzetting)
Welzijn
Gezondheid (Voortzetting), blz. 813

Sprekers : Minister R. Steyaert, J.
Lenssens, de heren J. Valkeniers, L.
Hancké, J. Van Hecke, J. Caudron

Onderwijs en Vorming, blz. 828
Sprekers : de heren F. Piot, verslagge-
ver, A. Laridon, E. Beysen, mevrouw
N. Maes, de heer C. Moors, mevrouw
M. Van Puymbroeck, de heren E. Fla-
mant, L. Vanhorenbeek, M. Desut-
ter, Minister T. Kelchtermans

Media, blz. 848
Sprekers : de heren W. Seeuws, ver-
slaggever, H. Van Rompaey, J. Bos-
mans, P. Chevalier, A. De Beul, L.
Lenaerts, Minister P. Dewael

Regeling van de werkzaamheden, blz. 870

Nr. 25 Vrijdag 27 maart 1987
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 871

Ontwerp van decreet houdende aanpas-

sing van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap voor het begrotingsjaar 1986
- 9-A (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 7 (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 8 (1986-1987) - Nrs. 1 (+ Erratum +
Bijlagen) tot 9
Algemene bespreking (Voortzetting)
Snort, blz. 871

I Sprekers : de heren P. Vandermeulen,
verslaggever, A. Diegenant, P. De
Weirdt, 0. Van den Broeck,  J. Cau-
dron, C. De Clercq, J. De Roo, A.
Denys, Minister P. Dewael

Cultuur, blz. 886
Spreker : de heer F. Bosmans, ver-
slaggever

Regeling van de werkzaamheden, blz. 890

Nr. 12 Vrijdag 27 maart 1987
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 891

Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap voor hetbegrotingsjaar 1986
- 9-A (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 7 (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 8 (1986-1987) - Nrs. 1 (+ Erratum +
Bijlagen) tot 10
Algemene bespreking (Voortzetting)
Cultuur (Voortzetting), blz. 891

Sprekers : de heren M. Galle, F. Bos-
mans, J. Vandermarliere, A. De Beul,
mevrouw M. Van Puymbroeck, de he-
ren M. Desutter, P. Breyne, mevrouw
N. Maes, de heren W. Seeuws, L.
Dierickx, A. Bourgeois, mevrouw L.
Detiège, de heren L. Hancké, A. De-
nys, Minister P. Dewael

Vaste Nationale Cultuurpactcommissie
Benoeming van een vast lid, blz. 922
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Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap voor het begrotingsjaar 1986
- 9-A (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Artikelsgewijze bespreking, blz. 922
Hoofdelijke stemming, blz. 923

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987)
lichting)

- Nr. 1 (Algemene toe-

- 7 (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1987
- 6 (1986-1987) - Nr. 1 (Algemene toe-
lichting)
- 8 (1986-1987) - Nrs. 1 (+ Erratum +
Bijlagen) tot 10
Artikelsgewijze bespreking, blz. 927

Sprekers : mevrouwen M. Vogels, N.
Maes, de heer H. Schiltz, Minister G.
Geens, de heren 0. Van Ooteghem,
V. Anciaux

Hoofdelijke stemming, blz. 952
Sprekers : de heren H. Schiltz, J. Van
Elewyck, mevrouw M. Vogels, de he-
ren G. Verhaegen,  H. Denys

ting van het Ministerie van
Gemeenschap te Brussel

de Vlaamse

Hoofdelijke stemming, blz. 956

Moties tot besluit van de interpellatie van
de heer H. De Loor tot de heer J. Lens-
sens, Gemeenschapsminister van Volks-
gezondheid en Leefmilieu, over de fusie
van de Vlaamse Waterzuiveringsmaat-
schappij met de Waterzuiveringsmaat-
schappij van het Kustbekken en de malai-
se onder het personeel van de VWZ
Hoofdelijke stemming, blz. 957

Regeling van de werkzaamheden, blz. 958

Artikelsgewijze bespreking, blz. 924
S
lif

rekers : de heer J. Van Elewyck,
inisters J. Lenssens, G. Geens

Hoofdelijke stemming, blz. 926

Moties tot besluit van de interpellatie van
de heer N. De Batselier tot de heer G.
Geens. Voorzitter van de Vlaamse Execu-
tieve, Gemeenschapsminister van Econo-
mie en Werkgelegenheid, over de huisves-

Bijlagen
Begrotingstabellen, blz. 959

Omslag 4
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24e vergadering Donderdag 26 maart 1987
Middagvergadering

VOORZITTER : de heer F. Groot-
jans
- De notulen van de jongste vergade-
ring worden ter tafel gelegd.
- De vergadering wordt geopend om
14 uur.

De Voorzitter : Dames en heren, de
vergadering is geopend.

BERICHTEN VAN VERHINDE-
RING

P. Van Der Niepen, W. Van Durme,
F. Willockx ; gezondheidsredenen.

H. Adriaensens ; buitenslands. ’

A. Steverlynck ; ambtsverplichtin-
gen.

V. Van Eetvelt, F. Vreven ; familie-
verplichtingen.

ONTWERP VAN DECREET

Indiening en verwijzing

De Voorzitter : Het volgende ont-
werp van decreet werd ingediend :

- Ontwerp van decreet betreffende
de werkwijze van de controle op
en de vaststelling van het ambts-
gebied van intercommunales .

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 24
27 maart 1987

- 197 (1986-1987) - Nr. 1
Verwezen naar de Commissie voor
Binnenlandse Aangelegenheden en
Taaldecreetgeving.

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende aanpassing van de begroting
van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1986
- 9A (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende de middelenbegroting van de
Vlaamse Gemeenschap voor het be-
grotingsjaar 1987
- 6 (19864987) - Nr. 1 (Algemene
toelichting)
- 7 (1986-1987) - Nrs. 1 en 2

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende de begroting van de Maamse
emeenschap  voor het Begrotingsjaar
1987
- 6 (19864987) - Nr. 1 (Algemene
toelichting)
- 8 (1986-1987) - Nrs. 1 (+ Erra-
tum + Bijlagen) tot 9

Algemene Bespreking (Voortzetting)

WELZIJN (Voortzetting)

GEZONDHEID

De Voorzitter : Dames en heren, aan
de orde is de voortzetting van het
begrotingsdebat.

Minister Steyaert heeft het woord.

Minister R. Steyaert (op de tri-
bune : Mijnheer de Voorzitter, waar-

Berichten van verhindering
Ingekomen stuk
Begrotingsontwerpen

de collega’s, in antwoord op de vele
vragen die deze voormiddag zijn ge-
steld, zou ik op een aantal punten
willen wijzen. Zoals tijdens vorige
besprekingen reeds is gebeurd, werd
gewezen op een moeilijkheid die
voortspruit uit het feit dat de be-
voegdheden niet altijd zo duidelijk
zijn verdeeld tussen nationale of Ge-
meenschapsministers of zelfs tussen
Gemeenschapsministers onderling.
Ik had reeds de gelegenheid aan de
Vlaamse Raad mee te delen dat ik in
ieder geval wens te werken binnen
het kader van mijn bevoegdheden en
ik in de mate van het mogelijke zo-
veel mogelijk bruggen tracht te leg-
gen naar andere collega’s toe in de
Regering, het weze nationaal of op
het vlak van de Gemeenschap, om
tot meer coördinatie te komen voor
die bepaalde punten.

Herhaaldelijk is er tijdens de bespre-
king deze voormiddag ook sprake ge-
weest van de hele problematiek die
de naam ,,verzuiling” draagt. Ook
hier is mijn visie dat wij voor een
historisch gegroeide situatie staan
waarin ik geen andere houding wil
aannemen dan de realiteit waarvoor
ik sta onder ogen te nemen en zoveel
mogelijk de samenwerking tracht te
bevorderen. Wij staan voor een veel-
heid van organisaties die gegroeid
zijn dank zij eigen inspanningen van-
uit verschillende invalshoeken. Wij
beschikken over diensten en voorzie-
ningen die vanuit verschillende ten-
denzen  in onze samenleving zijn ge-
groeid. Wij staan daar ook voor een
belangrijke openbare sector. Ik acht
het de rol van de Gemeenschapsmi-
nister van Gezin en Welzijnszorg te
pogen om al die verschillende voor-

813
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Steyaert

zieningen op gelijke wijze zo goed
mogelijk te steunen in hun werk. In
mijn beleid heb ik herhaaldelijk be-
wezen te trachten al de tendenzen
die in onze samenleving aanwezig
zijn en die binnen het welzijnswerk
een rol spelen, te laten deelnemen
aan de dialoog met de overheid. Ik
wijs op de samenstelling van een aan-
tal Raden; zo bijvoorbeeld ook nog
onlangs op de samenstelling van de
raad van Bestuur van Kind en Gezin.
Ik zal trouwens op dezelfde manier
tewerk gaan bij de oprichting van
nieuwe lichamen.

Men heeft tijdens de bespreking deze
ochtend gesproken over een onvol-
doende visie in het Welzijnsbeleid.
Mag ik er mij dan over verbazen dat
in heel wat geschriften die het wel-
zijnswerk betreffen ik voortdurend
verwijzing vind naar beleidsnota’s die
van de Gemeenschapsminister zijn
uitgegaan. Men refereert aan het
EPOS-rapport, aan het Home-rap-
port, aan de evaluatie over de provin-
ciale welzijnscommissies. Men refe-
reert aan het decreet op het bejaar-
denbeleid, de bijzondere jeugdzorg,
enzovoorts. Ik meen dat de aantij-
ging dat er geen visie is in het beleid
dus een beetje sterk is uitgedrukt. Op
het ogenblik wordt op twee aspecten
vooral de nadruk gelegd in het be-
leid. Ten eerste is er de bekommernis
voor de kwaliteit van het werk dat
wordt gepresteerd en dat ik probeer
te stimuleren onder andere langs on-
derzoekingswerk. Ten tweede is er
de bewustmaking dat in de welzijns-
zorg een meer professionele aanpak,
ook op het vlak van het beheer,
noodzakelijk is.

Niemand heeft gesproken van het
boekhoudkundig plan dat in de loop
van 1986 werd ingevoerd in instellin-
gen van het Fonds 1981, dit met een
ernstige begeleiding die door de
overheid werd georganiseerd in sa-
menwerking met een universiteit.
Het is ook de bedoeling om later in
de andere sectoren van het welzijns-
werk ook dit aspect te behartigen.

Er werd op gewezen.dat de kredieten
van de begroting van welzijnszorg, op
een klein gedeelte na, voornamelijk
bestemd zijn voor grote posten. Dat

is ook zo. Toch wil ik erop wijzen dat
achter deze grote posten mensen
moeten gezien worden, bepaalde
groepen uit de bevolking zoals be-
jaarden, gehandicapten, jongeren die
met de bijzondere jeugdbijstand te
maken hebben. Het zijn deze mensen
die met geen geringe noden worden
geconfronteerd en die door instellin-
gen en diensten die zich beroepen op
deze grote posten, op verschillende
wijzen worden geholpen. Al is het
misschien waar dat de armslag waar-
over het beleid beschikt niet al te
groot is, toch meen ik te mogen po-
neren dat in deze verschillende secto-
ren beweging is gekomen in de loop
van de jongste jaren. In de sector van
de gehandicapten is een grote ver-
schuiving voorgekomen, onder ande-
re wat de volwassenen betreft. Ver-
schillende werkwijzen werden ge-
toetst, andere oriënteringen werden
mogelijk gemaakt. Ik denk ook aan
alles wat gebeurt voor het ondersteu-
nen van gezinsbegeleiding en thuis-
opvang. Dus enerzijds betreffen deze
posten inderdaad belangrijke groe-
pen, anderzijds is er binnen de wer-
king voor deze groepen meer diversi-
ficatie ontstaan. Zaken worden blijk-
baar vaak op een verschillende ma-
nier beoordeeld. Enerzijds hoor ik
dat er meer werk moet gemaakt wor-
den van reglementering, anderzijds
wees een andere stem op een te
strakke reglementering doch tegelijk
was er de aantijging dat teveel ge-
beurt volgens de eigen beoordeling
van de betrokken Minister. Als wij
proberen objectief te beoordelen,
dan stellen wij vast dat er een grote
inspanning is gedaan voor het tot
stand brengen van een grotere har-
monisatie van de reglementering. Ik
kan trouwens aankondigen dat wij tij-
dens de komende maanden verder
zullen werken aan een reglemente-
ring voor bepaalde sectoren. Ik denk
b i j  voorbee ld  aan  de  JIC’s, de
JAC’sen  de OCJ’s  en aan de regle-
mentering die klaar ligt op het vlak
van de gezinshulp. Ik wil ook de
vraag die werd gesteld naar de
kraamhulp en de subsidiëring ervan
in dit verband pogen te regelen. Dit
punt is nog niet definitief uitgemaakt.

Een voorstel werd gedaan om meer
aandacht te besteden aan een forfai-
taire reglementering. Voor het Fonds

81 zijn wij volop bezig met het bestu-
deren van de forfaitairisering van de
dagprijs. De ervaring die wij daar zul-
len opdoen zal - denk ik - ook nuttig
zijn voor andere sectoren.

Dat het beleid uitdrukkelijk aan-
dringt op samenwerking tussen de
verschillende sectoren van het wel-
zijnswerk, werd reeds bewezen door
de stichting van de provinciale wel-
zijnscommissies. Over een paar da-
gen is een afspraak voorzien met de
voorzitters van deze PWC’s om, ho-
pelijk, eindelijk te kunnen komen tot
een reglementering, zodanig dat er
meer duidelijkheid komt over hun
opdracht en hun werkwijze. De eva-
luatie die wij hebben gemaakt werd
door de PWC’s  besproken en het re-
sultaat van deze gesprekken moet
ons nu helpen tot een eindbeslissing
te komen.

Ik wil erop wijzen dat het besluit in-
zake de Centra voor Kindermishan-
deling op het ogenblik bij de Raad
van State ligt en het advies bij hoog-
dringendheid werd gevraagd. Ver-
mits de Executieve reeds haar princi-
pieel akkoord heeft betuigd, zal ik
vermoedelijk binnen enkele weken
kunnen aankondigen dat deze centra
in werking worden gestemd. De be-
doeling is dat er één centrum zou
starten per Provincie. Men heeft erop
gewezen dat er in Brussel en ook in
Antwerpen reeds een centrum be-
staat. Men vergete ook het bestaan
niet van een centrum te Leuven.

Voor de andere provincies zou er één
centrum per Provincie worden opge-
richt. Volgens adviezen, gegeven
door personen die de materie ken-
nen, zou het een hopeloze versnippe-
ring zijn indien een veelheid van klei-
nere centra zou worden toegelaten.
Een eis voor erkenning zal wel de
multidisciplinaire basis zijn. Er is niet
gesteld welke discipline in deze cen-
tra de leiding moet hebben. Het cen-
trum zal hier zelf over beslissen.

Men heeft even een vraag gesteld
naar het bedrag dat aan deze Centra
zal worden toegekend. Het bedrag
van 5 miljoen frank dat vooropge-
steld is opent mogelijkheden. Alles
kan niet op één dag gebeuren en het
is duidelijk dat, eens deze Centra in
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werking zullen zijn, wij dat bedrag
van begroting naar begroting zullen
moeten evalueren.

Er werd gezegd dat de uitvoering van
de decreten niet afhangt van de Ge-
meenschapsminister, dat zij de decre-
ten bij de Vlaamse Raad kan inleiden
en laten stemmen, maar dat uiteinde-
lijk bij de uitvoering ervan altijd pro-
blemen ontstaan. Ik zal niet verber-
gen dat het een bestendig spannings-
veld is voor de Gemeenschapsminis-
ter van Gezin en Welzijnswerk om
ideeën in decreten te kunnen omzet-
ten en niet altijd onmiddellijk tot de
realisatie ervan te kunnen overgaan.
U weet hoelang wij door omstandig-
heden buiten onze wil om, hebben
moeten wachten om Kind en Gezin
tot stand te brengen.

Het ontwerp van decreet over het
Vlaamse Fonds voor de integratie
van minder-valide personen berust
sedert maanden bij de Raad van Sta-
te. Ik kan niet anders dan aandringen
opdat het advies zo snel mogelijk zou
worden verleend en ik kan u verzeke-
ren dat het dan geen weken zal duren
om het ook bij de Vlaamse Executie-
ve in te dienen. Het is juist dat,
mocht dit decreet worden goedge-
keurd, ik in ieder geval nog zal wor-
den geconfronteerd met de proble-
matiek van de splitsing van het Rijks-
fonds. Deze zaak moet op nationaal
niveau worden beslecht. Niets zou
echter beletten dat, rekening hou-
dend met de nieuwe bepalingen van
een decreet reeds wordt gewerkt aan
het herorganiseren van het Fonds 81,
dat nu nog binnen de Administratie
functioneert. Wij moeten ons er ook
van bewust zijn dat het hier zeer be-
langrijke herstructureringen betreft
en dat de wat te trage aanloop soms
toch ook voordelen heeft om op een
behoorlijke wijze en op een stevige
basis nieuwe werkwijzen door te voe-
ren.

De heer J. Valkeniers : Wanneer zal
dat Fonds worden gesplitst ?

Minister R. Steyaert : De vooropge-
stelde datum voor het Rijksfonds is
1 juli. Ik drong bij de bevoegde
Staatssecretaris reeds aan opdat het
ook werkelijk zo zou gebeuren.
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De heer J. Valkeniers (VU) op het spreekgestoelte bij de behandeling van de
begrotingsthema’s  Welzijn en Gezondheid

De heer J. Valkeniers : Zal dat dan
nog mogelijk zijn voor 1 juli ?

Minister R. Steyaert : Inzake de ge-
zins- ‘en bejaardenhulp is het HOME
rapport gebaseerd op een grondig on-
derzoek. Mijn nieuw besluit is klaar
en zal eerstdaags aan de Vereniging
van de Diensten voor gezinshulp
worden medegedeeld. Na vroegere
besprekingen met deze diensten heb
ik rekening gehouden met een aantal
van hun bedenkingen. Ik zal bijge-
volg de definitieve tekst na een laat-
ste contact met de Vereniging van
Diensten, bij de Vlaamse Executieve
indienen.

Zoals u weet heeft Minister Go1 het
decreet in verband met de bijzondere
jeugdbijstand bij het Arbitragehof
aanhangig gemaakt. Mevrouw Vo-
gels, u heeft mij gevraagd of ik de
besluiten van het decreet ondanks dit
feit toch zal afkondigen. De behan-
deling van deze aangelegenheid door
het Arbitragehof vraagt ook van mijn
diensten enig voorbereidend werk.
Van deze voorbereiding hangt gro-
tendeels af welke optie ik op dat vlak
zal nemen.

Het is mijn bedoeling de door mij
ingeslagen richting te blijven volgen.
Ter zake ben ik dankbaar dat ik door
de Vlaamse Raad werd gevolgd. Hij
heeft aldus duidelijk getoond dat hij
op het vlak van de jeugdbijstand een
eigen weg wil inslaan. Ik wil vermij-
den dat dit decreet door ondoordacht
een aantal zaken toch te willen door-
drukken, ongunstig zou worden
beoordeeld. Op dit ogenblik kan ik
mijn houding ter zake nog niet mee-
delen. Dit punt wordt thans op mijn
Kabinet samen met deskundigen ter
zake bestudeerd.

Dat er in het decreet met betrekking
tot de bejaardenzorg nog geen sprake ’
is van dagcentra is alleen maar een
bewijs voor de snelle evolutie die zich
in die sector aandient. Op het ogen-
blik dat wij dit decreet in de Vlaamse
Raad hebben gestemd is er geen en-
kele stem opgegaan om te zeggen dat
er dagcentra moeten worden voor-
zien. Indien dat wel het geval was
geweest dan zouden wij geen enkele
reden hebben gehad dat te weigeren.
Ik heb zelf in een latere periode de
kritiek bij het decreet uitgebracht en
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ikzelf heb voorgesteld dat het zou
worden aangevuld met een reglemen-
tering inzake dagcentra. Bij nader
onderzoek kan blijken of deze regle-
mentering in het decreet moet wor-
den opgenomen.

Wat de migranten betreft mag ik zeg-
gen dat ik een van diegenen ben ge-
weest die altijd hebben gepleit voor
een veel grotere coördinatie ten aan-
zien van deze problematiek. Reeds
jaren wijs ik erop dat, wanneer men
de migranten op een correcte en effi-
ciënte wijze wil behandelen men be-
slist moet denken aan andere zaken
dan aan het onthaal, waarvoor de
Gemeenschap bevoegd is. Ik heb er
steeds op gewezen dat een globale
benadering van dit probleem noodza-
kelijk is, dus een geïntegreerd optre-
den van gezondheid, onderwijs, huis-
vesting en van nog een aantal andere
aspecten. Het was in die zin dat ik er
mij over verheugd had dat er een
Commissie Vermeylen ontstaan was.
Maar, meteen na enkele maanden er-
varing, was ik ook bedroefd dat door
deze Commissie Vermeylen zo wei-
nig dynamisme aan de dag werd ge-
legd. Er is nu sprake van een com-
missie die direct zou worden samen-
gesteld door de verschillende betrok-
ken Ministers. In de mate dat ik aan
deze kar kan duwen, zal ik zeker niet
nalaten dit te doen. Ik meen niet dat
wij op dit vlak een goed beleid kun-
nen voeren zonder goed overleg on-
der mekaar. Ik wil daaraan toch toe-
voegen dat op dit vlak een grondig
gesprek - waarvan het resultaat is uit-
gedrukt in een beleidsnota die de Mi-
nister heeft neergelegd - heeft plaats-
gehad met Minister Kelchtermans.
Hij zal, in samenwerking met be-
staande diensten uit de welzijnssec-
tor, bijzondere aandacht voor vor-
mingsactiviteiten ten aanzien van mi-
granten betuigen. Ook tussen het Ka-
binet van Minister Lenssens en mijn
eigen Kabinet zijn er regelmatig con-
tacten voor de verschillende materies
waar wij binnen onze wederzijdse be-
voegdheid raakvlakken aantreffen.

Maar binnen het beperkte kader dat
ik dan zelf te behartigen heb, dacht
ik te mogen wijzen op wat gedaan is
op het vlak van de begeleidingsdien-
sten, op de steun aan de eigen vereni-

gingen van migranten, en nu als
nieuw perspectief op een verdere
stap, namelijk deze van de begelei-
ding van migrantenvrouwen en ver-
der de steun aan initiatieven die voor
de migranten door de gemeenten
worden getroffen.

In verband met wetenschappelijk on-
derzoek heeft de heer Hancké gewe-
zen op de belangrijkheid van het
Centrum voor Bevolkings- en Ge-
zinsstudiën. Ik heb destijds zelf ge-
pleit - ik ben blij dat de Vlaamse Exe-
cutieve dat heeft willen beamen - op-
dat het Centrum voor Bevolkings- en
Gezinsstudiën niet zou worden opge-
nomen in een algemene dienst voor
wetenschappelijk onderzoek, omdat
ik ervan overtuigd was dat dit Cen-
trum een eigen onderzoeksterrein
heeft dat, opgenomen in een breder
geheel, zou kunnen vervagen en on-
voldoende aan bod zou kunnen ko-
men. Dit Centrum kan dus verder
zijn eigen specifieke werking voort-
zetten, weliswaar niet met de armslag
die door het Centrum zelf wordt ge-
wenst. Ik ben daar bezorgd om. Ik
zal alleszins, wat mij betreft, inspan-
ningen doen om het belangrijk on-
derzoeksterrein van dit Centrum ver-
dere kansen te geven. De bevolkings-
problemen zijn momenteel zeer be-
langrijke problemen. Men denkt
hierbij natuurlijk onmiddellijk aan de
veroudering van onze bevolking.
Even sterk moet men denken aan
heel de problematiek van het kinder-
aantal en aan de vele algemene facet-
ten voor gezin en gemeenschap die
door demografische evoluties beïn-
vloed worden.

Bovendien is dit Centrum niet be-
perkt tot wat het zelf specifiek met
eigen middelen aankan. Het Cen-
trum kan ook wensen formuleren tot
samenwerking met andere centra die
op terreinen die raakvlakken verto-
nen met de problematiek die het
Centrum aanbelangt, wetenschappe-
lijk onderzoek verrichten.

Over het moeilijke probleem van de
politieke vluchtelingen wil ik het vol-
gende zeggen. Waarom heb ik 1,5
miljoen frank in mijn begroting inge-
schreven, alhoewel het probleem van
de politieke vluchtelingen - dat is dui-
delijk gebleken in de loop van de

jongste maanden - door de nationale
Regering behartigd wordt ? Ik heb
dat gedaan omdat het duidelijk is dat
binnen de Gemeenschap een aantal
diensten en voorzieningen, ik denk
hier onder andere aan de onthaalte-
huizen - rechtstreeks worden gecon-
fronteerd met uitgaven die eigenlijk
niet aan te rekenen zijn binnen het
kader van de opvang die zij gewend
zijn te bieden aan een ander publiek.
Ik ga er dus van uit dat het nodig is,
na een gesprek met hen en onder an-
dere ook met het VDVO, dat over-
koepelend werk op dat vlak verricht,
na te gaan welke stappen wij ter on-
dersteuning van deze diensten kun-
nen zetten, en in de toekomst, op
welke wijze wij de bijstand aan perso-
nen die zich blijvend in het land zou-
den vestigen, verder kunnen helpen
uitbouwen.

Voor de verslavingsproblematiek en
aanverwante problemen en de steun
die in dit kader voorzien is, werd 30
miljoen frank uitgetrokken ten gerie-
ve van therapeutische gemeenschap-
pen. Ik moet hier tegenspreken wat
de heer Hancké heeft gezegd, name-
lijk dat het hier om een overheveling
gaat van gelden uit het Fonds 1981.
Het gaat hier om een nieuwe 30 mil-
joen frank die binnen mijn begroting
werd opgenomen om een start te ma-
ken met de steun aan therapeutische
gemeenschappen. Ten onrechte wer-
den sommigen onder hen onderge-
bracht binnen de subsidiëring van het
Fonds 81. Het kliënteel dat men daar
echter probeert te helpen, is zeker
niet te rangschikken onder dit van
het Fonds 81. Ik wil geleidelijk, maar
ik ben in de onmogelijkhied om het
onmiddellijk ten volle te realiseren,
grotere aandacht geven aan de ver-
scheiden problematiek die door de
therapeutische gemeenschappen te-
gemoet wordt getreden. De instellin-
gen die hier werden vernoemd, zul-
len in de loop van 1987 nog verder
binnen het Fonds 81 worden gesubsi-
dieerd, anders zouden deze worden
gebroodroofd. Maar er wordt voor
een andere vorm van subsidiëring ge-
kozen en die moet de volgende
maanden en jaren verder worden uit-
gebouwd.

Rond het bejaardenvraagstuk wer-
den ook allerlei bedenkingen ge-
maakt.
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De analyse die de heren Cardoen en
De Groot hebben gemaakt over de
bejaardenzorg in Vlaanderen is vrij
precies wat betreft de evolutie die wij
mogen verwachten binnen korte ter-
mijn. Wij weten dat er in het jaar
2.000 een verdubbeling zal zijn van
de hoogbejaarden, zijnde mensen
van tachtig jaar en ouder.

Ik moet daaraan toevoegen dat de
bejaarde als dusdanig niet bestaat.
Het gaat om een bijzonder heteroge-
ne groep. Daarin zijn begrepen jonge
gepensioneerden, bruggepensioneer-
den en de zorgenbehoevende bejaar-
den. Het is een groep die zelfs ver-
schillende generaties vertegenwoor-
digt. Dit vergt een gediversifieerde
aanpak en een beleid dat aangepast
hoort te zijn aan elke situatie.

U weet, wij hadden de gelegenheid
dit hier meermaals te zeggen, hoe
naast de problematiek van de rust-
huizen ik ook het bouwen van aange-
paste woningen wil bevorderen, ik
maatregelen wil nemen voor het aan-
passen van de eigen woning - daar-
voor werden contacten gelegd met
Minister Akkermans - en hoe ik ver-
der erg bekommerd ben om een ge-
paste opvang van dementerende be-
jaarden. Dankzij de jongste bevindin-
gen inzake gerontologie en geriatrie
kunnen wij naar een andere aanpak
gaan van die problematiek.

De bejaardentehuizen hoeven beslist
geen luxewoningen te zijn, mijnheer
De Groot maar ik wil er hier toch de
aandacht op vestigen dat wij ons niet
altijd genoeg realiseren wat het voor
een bejaarde betekent om vanuit een
individuele woning in een collectief
wonen te moeten stappen, in een col-
lectieve woning die feitelijk zijn defi-
nitieve thuis wordt. Daar waar men
thuis bijvoorbeeld eet en televisie
kijkt wanneer men zin heeft wordt er
in bejaardentehuizen op geregelde
tijdstippen gegeten en ontspanning
genomen. Dit zijn zaken die psycho-
logisch zeer diep kunnen ingrijpen.
Ik dacht dat wij, via de wijze waarop
deze tehuizen worden geconcipieerd,
enigszins kunnen helpen om de ver-
werking van deze psychologi-

sche problemen te vergemakkelijken.
De thuissfeer moet in onze rusthui-
zen aanwezig zijn.

Vervolgens is het belangrijk dat wij
blijven zoeken naar middelen opdat
het zolang mogelijk thuisblijven van
de bejaarden in het eigen vertrouwd
milieu, niet alleen maar een slogan
zou zijn. Laten wij de maatregelen
nemen die in deze richting kunnen
gaan. Ik denk hier onder andere aan
het verspreiden van een eenvoudig
en goed alarmsysteem dat voor velen
een gevoel van veiligheid kan geven.
Ter zake heeft de verslaggever, in
zijn uitstekend verslag, gesteld dat
wij er moeten over waken dat de
band die een bejaarde met familie of
vrienden heeft, niet wordt afgebro-
ken door al te zeer te vertrouwen op
de mogelijkheden van moderne tech-
nische middelen. Dit is inderdaad
juist, wij moeten daarover nadenken
en het probleem onderzoeken. Noch-
tans ben ik van oordeel dat het ene
niet noodzakelijkerwijze het andere
uitsluit. Wij evolueren naar een we-
reld die meer en meer met technolo-
gie te maken krijgt, maar het is inder-
daad een opgave in het gebruik van
technische hulpmiddelen de mense-
lijkheid niet te laten verloren gaan.
In deze sector is dat van bijzondere
betekenis.

Mijnheer de Voorzitter, geachte col-
lega’s, ik dacht dat ik de voornaamste
thema’s heb behandeld die deze mor-
gen ter sprake kwamen. Ik wil er al-
leen nog op wijzen dat, in de gehan-
dicaptensector, wij in de loop van de
voorbije jaren ernstige inspanningen
hebben geleverd ondanks de enorme
problemen die wij er nog steeds ken-
nen omdat de nood daar ook zo groot
is. Ik citeer enkele cijfers.

Het aantal tehuizen voor werkenden
is gestegen van 31 in 1981 naar 44
nu. Het aantal bezigheidstehuizen is
geëvolueerd van 57 in 1981 naar 59
nu. Dan maak ik nog abstractie van
de vele dossiers die nog in onderzoek
zijn en dagelijks op het Departement
binnenkomen.

Aan de heer Valkeniers wil ik zeggen
dat het probleem van diegenen die
niet meer in een beschermde werk-
plaats kunnen worden opgenomen,
en nochtans enige eenvoudige vorm

van arbeid aankunnen, op mijn De-
partement wordt onderzocht. Nieu-
we initiatieven worden genomen. Ik
denk hier onder meer aan het aanleg-
gen van moestuinen, het oprichten
van broodbakkerijtjes, het vervullen
van bepaalde kleine taken in de land-
bouw, dit alles binnen het kader van
een familiaal tehuis. Tot nu werden
de centra die zulks organiseerden
niet gesubsidieerd, noch binnen het
Fonds 81 noch binnen het Rijksfonds.
Wij zijn bezig dit aspect te onderzoe-
ken. Zoals ik reeds zei gaat het over
mensen die niet in een beschermde
werkplaats kunnen worden tewerk-
gesteld maar toch nog wat anders
kunnen dan zich onledig houden. En-
kele van deze experimenten heb ik
reeds erkend, maar ook daar moet er
reglementerend worden gewerkt. Ik
hoop in de loop van 1987 daar ook
meer klaarheid te kunnen brengen.

Mijnheer de Voorzitter, ik meen dat
ik in grote trekken heb geantwoord
op de vragen die werden gesteld. Het
spreekt vanzelf dat ik, wanneer no-
dig, nog individueel bepaalde cijfers
of gegevens aan de belangstellenden
wil overmaken.(Applaus  bij de meer-
derheid)

De Voorzitter : Minister Lenssens
heeft het woord.

Minister J. Lenssens (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, geachte
collega’s, het debat inzake het ge-
zondheidsbeleid heeft aanleiding ge-
geven tot uiteenzettingen en vragen
in een zestal deeldomeinen van de
Vlaamse gezondheidszorg.

Allereerst dank ik de verslaggever,
de heer Van Hecke, voor de goede
weergave van de al even goede dis-
cussie die wij enkele weken geleden
in de Commissie hebben gevoerd.

Het eerste punt dat zowel in de Com-
missie als hier uitvoerig aan bod is
gekomen is het ziekenhuisbeleid.
Wat met het koninklijk besluit van 8
december 1986 betreffende de erken-
ningsnormen ? De heer Van Hecke
heeft daaromtrent een aantal zaken
aangehaald, a l s o o k  d e heren
Hancké, De Groot, Valkeniers en
mevrouw Smitt.

Mijnheer Valkeniers, er moet een
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fundamenteel onderscheid worden
gemaakt tussen erkenningsnormen
en programmatienormen. U verwart
regelmatig, althans in uw woordge-
bruik, deze twee nochtans grondig
van elkaar verschillende begrippen.
Door de wet van 8 augustus 1980 valt
het onbetwistbaar onder de bevoegd-
heid van de nationale overheid om
de minimale erkenningsnormen voor
ziekenhuizen, die voor gans het land
gelden, vast te leggen. Dit is een ge-
geven waarover wij vandaag geen dis-
cussie moeten aangaan. Het is een
uitgangspunt. Het is wel mogelijk dat
de Gemeenschappen desgevallend
aanvullende erkenningscritaria toe-
voegen. Zowel kwalitatieve als kwan-
titatieve normen die de erkenning
mogelijk moeten maken, na toetsing
van ziekenhuizen en ziekenhuisdien-
sten, vallen onder de nationale be-
voegdheid. Het gaat bovendien over
een gewoon koninklijk besluit, dat in
tegenstelling tot wat u beweert - u
moet dit echter in de Senaat aan Mi-
nister Dehaene zeggen -, het voor-
werp van overleg was in de nationale
Commissie voor Ziekenhuisprogram-
matie, waarin nog vele vertegen-
woordigers van de Vlaamse zieken-
huiswereld zetelen.

De heer J. Valkeniers : Mijnheer de
Minister, u hebt gehoord dat de heer
Aerts heeft gezegd dat het moeilijk
is om alles uit elkaar te houden.

Minister J. Lenssens : Ik voer van-
daag geen debat over de stand van
de staatshervorming, noch over mijn
persoonlijke opvatting daarover. Wij
behandelen het gezondheidsbeleid
binnen het wettelijk kader.

Geachte collega’s, in het ziekenhuis-
beleid zijn er vier belangrijke facto-
ren, maatschappelijke fenomenen die
als achtergrond moeten gezien wor-
den voor een adequaat modern zie-
kenhuisbeleid. Ten eerste, het gewij-
zigd ziektebeeld. De hier aanwezige
geneesheren kennen het probleem
van het groter aantal chronische ziek-
ten tegenover de vroeger meer epide-
mische kwalen, alsook de toenemen-
de hart- en vaatziekten, gezwelziek-
ten en andere.

Ten tweede, de wetenschappelijke

vooruitgang met haar ongebreidelde
toepassingen in de sector van de me-
dische technologie is een belangrijk
gegeven bij het concipiëren van een
ziekenhuispolitiek.

Ten derde, er is de vergrijzing van de
bevolking. Tegen de eeuwwisseling
zullen wij in Vlaanderen meer dan
100.000 personen, ouder dan 85 jaar,
tellen en bijna 1.000.000 Vlamingen
zal dan de leeftijd van 65 jaar hebben
overschreden. Deze grondige ver-
schuiving in de leeftijdsstructuur van
onze bevolking, mede door de dena-
taliteit, noopt de verantwoordelijken
van vandaag daarmee rekening te
houden, alsook met de andere drie
componenten, om een type van zie-
kenhuispolitiek te voeren zoals door
de Minister van Sociale Zaken wordt
gevoerd, in volkomen overeenstem-
ming met de Gemeenschappen. Wij
hebben op 25 juli 1986 een protocol
ondertekend waarin dit beleid werd
uitgestippeld. Het werd door de Ge-
meenschapsexecutieven en door de
nationale Regering goedgekeurd.

De heer Valkeniers : De vergrijzing
van de bevolking pleit juist voor meer
k l e i n e  z i e k e n h u i z e n .  _

Minister J. Lenssens : Zij pleit veel-
eer voor de omschakeling van acute
ziekenhuisbedden naar rust- en ver-
zorgingsbedden. Dat is de grote con-
clusie die wij daaruit moeten trek-
ken.

De heer Valkeniers : Dat is niet
waar !

Minister J. Lenssens : De vierde
component is de beperktheid van de
financiële middelen. Ik ga daar nu
niet nader op in. Het is, los van de
crisis, een constant gegeven dat de
overheid bij het uitstippelen van haar
beleid, rekening moet houden met de
beperktheid van de middelen. Zoals
dit ook tot uiting komt in het besluit
van 8 december 1986, is het de be-
doeling van het ziekenhuisbeleid de
kwaliteit te behouden of, waar moge-
lijk, te verhogen en dit gedeeltelijk
door schaalvergroting. Of wij het nu
graag horen of niet, wij hebben in
Vlaanderen te veel kleine ziekenhui-
zen die de evolutie op medisch-tech-
nologisch vlak onmogelijk kunnen
volgen.

De heer J. Valkeniers : Dat is
kwatsch !

Minister J. Lenssens : Mijnheer Val-
keniers, ik laat die uitlating voor wat
zij waard is. U heeft hier op deze
tribune al meer kwatsch verkocht.

De heer J. Valkeniers : U stelt de
mensen voor het feit dat u moet ra-
tionaliseren. Ik beweer dat het aantal
ziekenhuizen niet te groot is.

Minister J. Lenssens : Dat beweert u
al tien jaar, mijnheer Valkeniers.

De heer J. Valkeniers : Ik word elke
dag geconfronteerd met de realiteit.

Minister J. Lenssens : Ik zie het an-
ders. Trouwens, mochten wij uw visie
volgen dan zou alles al tien jaar zijn
opgelost.

De heer J. Valkeniers : Dan zou u
nu niet 12.000 bedden moeten af-
schaffen . . .

De Voorzitter :U was reeds aan het
woord, mijnheer Valkeniers.

Minister J. Lenssens : Het verwon-
dert mij, mijnheer Valkeniers dat u,
als helderziende, die alles 12 à 10 jaar
geleden reeds had zien aankomen, nu
niet ziet wat in de sector gebeurt.

De heer J. Valkeniers : Toen trachtte
u mij ook wijs te maken dat ik ver-
keerd was. Het bewijs wordt nu gele-
verd dat u en uw voorgangers ver-
keerd waren.

Minister J. Lenssens :Het is wellicht
omdat u te dicht met uw neus op de
feiten zit dat u geen oog meer hebt
voor het geheel.

De heer J. Valkeniers :Ik ben de eer-
ste om aan te klagen dat er teveel
ziekenhuisbedden zijn . . .

De Voorzitter :Mijnheer  Valkeniers,
u heeft daarstraks dingen gezegd die
niet aangenaam waren voor de Minis-
ter. Hij heeft u echter niet onderbro-
ken. Laat nu de Minister ook aan het
woord.

Minister J. Lenssens :Ik blijf erbij,
mijnheer Valkeniers, dat het grootste
verwijt dat ik u moet maken na uw
betoog te hebben aanhoord is, dat u
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de evolutie in de sector niet meer
ziet omdat u te dicht met uw neus op
de feiten zit.

De heren Hancké en De Groot en
ook mevrouw Vogels, zij het dan in
een andere context, hebben gespro-
ken over verzuiling op een manier
evenwel die erg pejoratief over-
kwam. Zonder dit aspect te willen
uitdiepen, wil ik daar toch iets over
zeggen. Indien men, vooral zoals de
heer Hancké en de heer De Groot,
de verzuiling zo pejoratief stelt, doet
men alsof er in dit land geen traditie
zou bestaan van kwalitatief zeer
hoogstaande ziekenhuizen in de vrije
sector, alsof de vrije ziekenhuizen
niet pluriform en niet pluralistisch
zouden zijn naar de patiënten die
daar worden verzorgd en alsof het
vrij initiatief ook in deze sector geen
exponent zou zijn van een rijke en
levendige democratie. Ik vind het
heel pijnlijk dit te moeten vaststellen.
Ik ben er immers van overtuigd dat
in Vlaanderen de grote meerderheid
van de bevolking niet wenst in zulk
een persoonsnabije levenssfeer als
deze waarmede welzijn, gezondheid
en onderwijs te maken hebben, te
verzeilen in een grijs neutralisme. Ik
ben een groot voorstander van een
pluriform, een pluralistisch maar ook
van een tolerant Vlaanderen waar,
naast het overheidsinitiatief - waar-
van ik het belang niet onderschat me-
de door mijn twintigjarige ervaring
als medebeheerder van een openbaar
ziekenhuis zodat ik ter zake van nie-
mand lessen moet krijgen - ook plaats
is voor privé-initiatief dat bewezen
heeft in vele domeinen kwalitatief zo-
wel als kwantitatief beter te zijn. Ik
doe daar geen doekjes òm.

Ik keer terug naar het koninklijk be-
sluit  houdende de erkenningsnor-
men. De heren De Groot en Valke-
niers hebben gepleit voor kleinschali-
ge ziekenhuizen. Wat is kleinscha-
lig ? Is een ziekenhuis met 150 bed-
den klein ? Is een ziekenhuis met 200
bedden klein ? Neen, ik meen het
niet. De ziekenhuizen met minder
dan 90 bedden noem ik hele kleine
ziekenhuizen. Er moeten duidelijke
afspraken zijn over de begrippen.
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De heer Valkeniers heeft vragen ge-
steld over het personeel. Wij zijn ook
om de artsen bekommerd.

De heer J. Valkeniers :De nationale
Minister heeft in antwoord op mijn
vraag in de Senaat gezegd dat hij er
niet om bekommerd is.

Minister J. Lenssens : Dit is de
Vlaamse Raad. Wat een nationale
Minister verklaart, moet u in discus-
sie brengen in een nationale vergade-
ring.

De operatie van de omschakeling van
acute ziekenhuisbedden naar rust- en
verzorgingsbedden zal - macro gezien
- geen personeelsafvloeiing tot gevolg
hebben. Ik erken dat er enige span-
ning zou kunnen zijn in de herstructu-
reringsperiode bij de instellingen en
sommige subregio’s. Het schokeffect,
veroorzaakt door het koninklijk be-
sluit van 8 december jongsleden,
heeft grote voordelen. Ik heb echter
begrip voor de onrust en de levens-
grote vragen bij instellingen die niet
voldoen aan de normen.

Ik bevestig dat het succes nu al verze-
kerd is. In alle gewesten van het
Vlaamse land is er veel goede wil van
de beheerders, zowel in de openbare
als in de privé-sector. Mijnheer
Hancké, er is de wil tot samenwer-
king tussen de instellingen onderling
en tussen openbare en privé-instellin-
gen. Ik ben al lang voorstander van
dit soort samenwerking.

Ik ben ervan overtuigd dat een uitste-
kende herstructurering kan worden
gerealiseerd die de kaart van Vlaan-
deren inzake de ziekenhuisvoorzie-
ning territoriaal vrij grondig zal wijzi-
gen. Ik ben er eveneens van over-
tuigd dat ze ook kwalitatief uitste-
kend zal zijn.

Ik heb een eerste mededeling. 2.000
ziekenhuisbedden in Vlaanderen zul-
len met zekerheid worden omgescha-
keld. Over ongeveer 1200 bedden
worden besprekingen gevoerd met
een betrekkelijk grote kans op suc-
ces. Dat zal tot gevolg hebben dat er
meer dan 3.000 principiële omscha-
kelingen zullen zijn van acute of V-
bedden naar rust- en verzorgingsbed-
den.

Begrotingsontwerpen

Ik onderschrijf de doelstellingen van
het bewust koninklijk besluit. Ik aar-
zel echter niet om duidelijk te stellen
dat er in de sector van het ziekenhuis-
wezen behoefte is aan een morato-
rium, aan een rustpauze. Volgens mij
zullen de volgende jaren geen grondi-
ge, fundamentele wijzigingen in de
reglementering aanvaardbaar zijn.
De beheerders en directies van de
instellingen moeten de wijzigingen,
die het beleid terecht sinds 1982 aan
de normering aanbracht, kunnen ab-
sorberen.

Een tweede belangrijke medede-
ling : ik zal het koninklijk besluit niet
blind en louter lineair toepassen in
Vlaanderen.

De heer J. Valkeniers :Aha !

De heer E. Flamant : Hoe kan dat,
mijnheer de Minister ?

Minister J. Lenssens :Ik zal eigen ac-
centen leggen. Ik zal rekening hou-
den met subregionale omstandighe-
den. Ik zal rekening houden met de
kans voor bepaalde ziekenhuizen om
de meest kwaliteitsvolle diensten tot
ontwikkeling te kunnen brengen in
herstructureringen of samenvoegin-
gen of samenwerkingsverbanden. Ik
zal er voor zorgen dat er, wanneer ik
het kan voorkomen, geen mastodont-
ziekenhuizen ontstaan want ik vind
ook dat de anonimiteit van een zie-
kenhuis met meer dan 400 bedden
een deshumanizering betekent. Ik zal
erover waken dat de hele operatie
niet tot gevolg heeft dat in landelijke
gebieden ziekenhuizen moeten ver-
dwijnen terwijl er in de grote centra,
waar er al vele jaren een overtal is
an bedden in vergelijking met de pro-
grammanormen, geen enkele bewe-
ging zou komen. Gent, Antwerpen,
Kortrijk, Leuven, om de vier belang-
rijkste te noemen, hebben een over-
concentratie en het mag niet zijn dat
deze centra buiten schot blijven ter-
wijl van de landelijke ziekenhuizen
groter inspanningen worden gevergd.
Ik zal er voor zorgen dat het even-
wicht billijk is. Ik betreur dat de heer
Hancké heeft gezegd dat hij er niet
gerust in is dat deze sector wordt ge-
leid door twee christen-democraten, .
Dehaene en Lenssens. Ik hoop dat
hij dit enkel als een waarschuwing
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bedoelde. Het is helemaal niet de be-
doeling onevenwichten in het leven
te roepen die tot niets anders zouden
leiden dan steriele discussies en die
niet in de lijn liggen van een kwali-
teitsverbetering en van de leefbaar-
heid van de ziekenhuizen de komen-
de jaren.

Derde mededeling aan de Raad : vol-
gens mij zijn verscheidene beperkte
correcties aan het koninklijk besluit
noodzakelijk.

De heer J. Valkeniers : Dat is juist

Minister J. Lenssens : Ten eerste,
waar het gaat over de gemiddelde be-
zettingsgraad van diensten om er-
kend te kunnen blijven per 1 januari
1988, ben ik van oordeel dat wij moe-
ten gaan naar een gemiddelde bezet-
tingsgraad voor het geheel van be-
paalde instellingen waardoor een
lichte onderbezetting in de ene dienst
wordt gecompenseerd door een vol-
doende hoge bezetting in andere
diensten.

Ten tweede, ik stel vast dat in de
openbare zowel als in de privé-sector
vele E en M-afdelingen niet voldoen
aan de normen. Als we daar de hui-
dige norm strikt toepassen, onthoof-
den wij hele subregio’s.

De heer J. Valkeniers : Heel juist.

Minister J. Lenssens : Ik wens dit
niet te doen. Op dit vlak is volgens
mij een correctie nodig opdat er een
voldoende evenwichtige spreiding
mogelijk zou zijn naar de regio en
naar de inrichtende macht.

Ten derde, de datum van 31 mei
geldt alleen voor het recht op equiva-
lentie wanneer men acute bedden
omzet naar rust- en verzorgingsbed-
den. De equivalentie vervalt per 1
juni als men de aanvraag niet heeft
gedaan. Voor mij volstaat het dat
vóór die datum het bestuur van de
betrokken instellingen schriftelijk la-
ten weten dat zij in een wel-gepreci-
seerde richting overleg hebben ge-
pleegd en tot een principiële afspraak
zijn gekomen. Ik zal geen gedetail-
leerde conventie eisen. Ik heb er be-
grip voor dat er een aantal weken of
maanden nodig zijn om preciese

overeenkomsten te sluiten. Als wij
door overhaasting onvolkomen con-
venties uitlokken, kunnen deze de
oorzaak zijn van latere moeilijkhe-
den. Goede afspraken maken goede
vrienden.

Ten vierde, er zijn grensgevallen
waarvoor misschien correcties nood-
zakelijk zijn. Ik zal deze nu niet om-
schrijven wat wat ik hier zeg is mijn
persoonlijke mening.

In tegenstelling tot wat de heer Val-
keniers meent, is er wel degelijk
overleg tussen de nationale Minister
van Sociale Zaken en de Gemeen-
schapsministers. Over deze punten
zullen wij eerstdaags overleg plegen.
Ik heb geen redenen om aan te ne-
men dat Minister Dehaene mijn sug-
gesties niet zou volgen.

In verband met de ziekenhuizen
heeft mevrouw Smitt gewezen op de
specifieke toestand in Limburg, voor-
al inzake het aantal bedden en de
beperkte mogelijkheden tot omscha-
keling naar RVT-bedden. Ik neem
akte van haar zorg en hoop dat de
pool van RVT-bedden, die in het
protocol met de nationale Minister is
afgesproken, heel spoedig zal kunnen
worden opgericht. Als dit niet ge-
beurt, kunnen problemen rijzen in
verband met de grootte van de pool
want in de huidige programmatie-
norm is er sprake van 2 RVT-bedden
per 1.000 inwoners wat voor Vlaan-
deren ongeveer 11.500 rust- en ver-
zorgingsbedden betekent. Daarvan
waren er op 17 februari laatstleden
3.500 erkende bedden, voor 1.647
was er een principieel akkoord en
voor 2.500 andere RVT-bedden is de
procedure lopende via een admini-
stratief onderzoek inzake de voorlo-
pige erkenning. Dat maakt dat er van
de 11.500 geprogrammeerde RVT-
bedden er voor Vlaanderen nog on-
geveer 4.000 te begeven zijn, wat niet
zoveel is. Hiermee bevestig ik - en
aldus kom ik tegemoet aan de vragen
van mevrouw Smitt en de heren De
Groot en Valkeniers - dat hiervan
dringend werk moet worden ge-
maakt.

,

De twee geneesheren hier aanwezig,
namelijk de heren De Groot en Val-
keniers, hebben ook over thuisver-
zorging gesproken. Ik wens te zeggen

dat thuisverzorging nu een serieuze
kans moet krijgen en dat vanuit de
overheid, ook vanuit de nationale
overheid, via de ziekteverzekering,
een inspanning moet worden gele-
verd om deze sector uit de kwantita-
tieve marginaliteit te halen, goed be-
seffende dat de thuisgezondheidszorg
altijd maar een aanvullende functie
zal kunnen vervullen en dat ik niet
verwacht dat er binnenkort 10.000
vooral bejaarde patiënten door thuis-
verzorging zullen kunnen worden op-
gevangen, thuisverzorging dan in de
betekenis van een vrij intense vervan-
gingsverzorging met een ziekenhuis-
verzorging.

Thuisgezondheidszorg is de taak van
de overheid, van de diensten, maar
ook van de familie, vrienden en ken-
nissen. Als dat voluntariaat in dat mi-
lieu niet aanwezig is, kan men een
kruis maken over de kansen van vol-
doende thuisgezondheidszorg. Wij
moeten erkennen dat niet alle patiën-
ten over deze mogelijkheid beschik-
ken.

Het besluit van de Vlaamse Executie-
ve van 19 november laatstleden had
helemaal niet de bedoeling nieuwe
structuren in het leven te roepen.
Precies daarom hebben wij het ko-
ninklijk besluit van 27 december 1950
inzake de thuisgezondheidszorg aan-
gepast en hebben wij ons ingepast in
het bestaande kader om aldus, via de
bestaande diensten voor thuisverzor-
ging, toelagen van maximum 500.000
frank per jaar en per erkend centrum
te verlenen voor de coördinatie- en
de samenwerkingsfunctie. Ik kan de
heer De Groot verzekeren dat geen
nieuwe structuren worden opgericht.

Er werd ook een vraag gesteld in ver-
band met de situatie van de zelfstan-
dig-verpleegkundigen. Welnu, in
principe zijn de zelfstandig-verpleeg-
kundigen  niet uitgesloten. Wel wijs
ik er u op dat in het koninklijk besluit
van 27 december 1950 sprake is van
dienstverband. Ik ben bereid, voor
zoveel dit convergent is met de ar-
beidswetgeving, te onderzoeken op
welke preciezere manier de zelfstan-
dig-verpleegkundigen, mits bepaalde
afspraken met erkende diensten, ge-
makkelijker in dit systeem zouden
kunnen worden opgenomen, zodat ze
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het noodzakelijk toezicht, als de
coördinatie-, als de vormings- en be-
wakingsmodaliteiten kunnen genie-
ten. Zelfstandige verpleegkundigen
zijn derhalve helemaal niet uitgescha-
keld. Maar dit wil niet zeggen dat
elke zelfstandige verpleegkundige -
er zijn er ongeveer 1300 - in een dien-
stencentrum terecht zal kunnen.
Overigens zijn de middelen beperkt
en zijn er nog een hele reeks voor-
waarden waaraan die centra moeten
voldoen willen ze de samenwerkings-
toelage kunnen krijgen.

De heer J. Valkeniers : Hoe kunnen
die zelfstandige verpleegkundigen
nog een rol blijven spelen. Ze gaan
doodgedrukt worden door de centra.

De heer G. Moens :Door een over-
eenkomst te sluiten.

De heer J. Valkeniers : Door in een
zuil te treden.

Minister J. Lenssens :In verband met
de geestelijke gezondheidszorg heeft
collega Valkeniers nog gevraagd of
er sprake was van een suvey, of er
een evaluatie van de toestand wordt
gemaakt. Wij zijn daar volop mee be-
zig. De Centra voor Geestelijke Ge-
zondheidszorg werken daaraan mee
door deelregistratie, zodat wij een
precies inzicht kunnen krijgen in alles
waarmee de verschillende centra zich
bezig houden. Met collega Steyaert
zullen wij nagaan of er geen overlap-
ping is. Ik heb soms het gevoel - maar
ik kan dat niet bewijzen - dat bepaal-
de Centra voor Geestelijke Gezond-
heidszorg zich meer bezighouden met
maatschappelijke dan met geestelijke
gezondheidszorg. Ook de UFSIA
heeft als opdracht gekregen een soort
profiel uit te tekenen van deze cen-
tra, maar uitgaande van de premisse
dat de diensten voor geestelijke ge-
zondheidszorg zich niet in de plaats
moeten stellen van de bestaande
hulpverleners, maar eerder als gespe-
cialiseerde tweedelijndiensten hulp
en ondersteuning moeten geven aan
hulpverleners en gezondheidsmede-
werkers die aan de basis onmiddellijk
met geesteshygiëne worden gecon-
fronteerd.

Ik kom dan tot de problematiek van

de verslaving, meer bepaald de drugs
en het alcoholmisbruik. De heer Car-
doen heeft een precieze vraag gesteld
die mij ertoe aanzet aan de Raad een
primeur te geven omtrent het werk-
plan dat wij samen met een werk-
groep hebben uitgewerkt. Er zijn
weinig cijfers beschikbaar zodat het
moeilijk is een inzicht te hebben in
het aantal en in de evolutie van het
aantal druggebruikers en alcoholmis-
bruikers. Een aantal indicaties laten
ons veronderstellen dat er wellicht in
de jongste jaren geen grote stijging is
waar te nemen, maar helaas ook geen
daling. Dat wil zeggen dat het pro-
bleem reëel is en dat vele jongeren,
ook in Vlaanderen, in een verschrik-
kelijke clandestiniteit en marginali-
teit leven. Hoe zien wij het preventief
beleid in de komende maanden ?
Aangezien er heel wat raakvlakken
zijn met de welzijnszorg is er reeds
een overleg geweest tussen de mede-
werkers van mevrouw Steyaert en
mijn medewerkers. Maar wij moeten
dit overleg nog finaliseren in een aan-
tal concrete afspraken om overlap-
ping te vermijden. Wij zouden de
preventie en de hulpverlening willen
laten coördineren - ik heb het wel
over de extra-murale zorg, niet over
de psychiatrie - door de Vereniging
Alcohol en andere Drugproblemen -
door de meesten gekend onder de
naam VAD. Aansluitend daarbij
zouden wij in vijf Vlaamse Provincies
een negental ,,antennes” willen op-
zetten. Deze antennes zouden wor-
den geplaatst binnen een aantal Cen-
tra voor Geestelijke Gezondheids-
zorg die reeds in kleine mate met de-
ze problematiek werden geconfron-
teerd. Deze Centra zullen hiervoor
een extra-toelage bekomen ten einde
gespecialiseerd personeel te kunnen
aanwerven.

Wat zijn de taken van de VAD (Ver-
eniging voor Alcohol en Drugproble-
men) en van bovengemelde antenne-
diensten ? In de eerste plaats hebben
zij een registratieopdracht teneinde
tot een bewakingssysteem te komen.
Dit systeem moet toelaten precieze
gegevens en evoluties te registreren
en zou eveneens een eenvormige ge-
gevensverzameling in de hand te
werken. Deze registratie zal gebeu-
ren op het niveau van het onderwijs
- en dit komt tegemoet aan datgene

wat de heer Valkeniers heeft gesug-
gereerd - de gezondheidsvoorzienin-
gen en ook op het niveau van de ge-
rechtelijke diensten. De aldus beko-
men gegevens zouden worden aange-
vuld met informatie van hen die ,,op
het veld” werkzaam zijn en, daar
waar mogelijk, met ,,straathoekwer-
kers”, begrip onstaan door een Lim-
burgs Experiment, dat mogelijks zou
worden uitgebreid.

Naast de registratie zouden wij trach-
ten aan zoveel mogelijk gezondheids-
en welzijnswerkers, die in contact ko-
men met de verslavingsproblematiek
of met de verslaafden, vooral jonge-
ren, informatie en eventueel ook vor-
ming te verstrekken, de huisartsen
voldoende te motiveren en te briefen
omtrent voorschriftengedrag en be-
geleiding die specifiek is voor derge-
lijke patiënten. Wat  he t  drugpro-
bleem betreft, gaat onze aandacht in
de richting van mensen tewerkgesteld
in de gezondheidssector , onderwijs,
jeugdbewegingen, sociale diensten en
andere.

De risicojongeren die wij op het oog
hebben zijn vooral beginnende en
jonge alcohol- en druggebruikers.
Zoals gezegd is overleg nodig tussen
de verschillende collega’s van de
Executieve, maar dit is ook het geval
,,op het veld”, met name tussen de
verschillende leidinggevende instan-
ties, de therapeutische centra, de
psychiatrische instellingen, de alge-
mene ziekenhuizen die eventueel een
A-dienst hebben en ook ambulante
diensten. Door overleg en door het
creëren van een platform zouden wij
trachten een samenhang - wat door
bepaalde collega’s werd gevraagd -
tot stand te brengen.

Tenslotte wordt ook gedacht aan een
aantal specifieke taken, namelijk een
studiecentrum, het opzetten van een
registratieproject, een documentatie-
centrum, enzovoort.

In de thans voorliggende begroting-
1987 hebben wij effectief een inspan-
ning gedaan door hergroepering van
bepaalde kredieten en door een extra
injectie van 15 miljoen frank. Aldus
zal dit project op jaarbasis 20 miljoen
frank bedragen.

Ik meen, collega Cardoen, hiermede
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een antwoord te hebben verstrekt op
het belangrijk aspect van het preven-
tief en gedeeltelijk ook curatief be-
leid voor deze probleemgroep.

Tot slot wens ik nog twee problemen
te bespreken, namelijk Aids  en do-
ping, beide gelukkig sterk verschil-
lend van elkaar.

De heer Hancké heeft gevraagd hoe
wij het probleem Aids  gaan aanpak-
ken. Ik wil erop wijzen dat, naar mijn
oordeel, wij in ons land niet de explo-
sie kennen zoals in andere landen.
Toch stellen wij een sterke groei van
deze ziekte vast. Toch is, mijns in-
ziens doemdenken en dramatiseren
uit den boze. In ons land kunnen wij
weliswaar minder spreken van risico-
groepen, omdat de evolutie heeft
aangetoond dat ook hetero-seksuele
betrekkingen een groot risico kunnen
vormen wanneer zij met veel wisse-
lende partners gebeuren.

Collega’s, ik moet u toch herinneren
dat wij in 1986 reeds een campagne
hebben gevoerd met bepaalde affi-
ches waarbij wij de mensen voor in-
formatie verwezen naar de huisarts
en vooral ook door het toezenden
van een wetenschappelijke uitgave
naar alle Vlaamse huisartsen. Wij
gaan dit actualiseren want het is dui-
delijk dat er in de inzichten in dit
veld op zeven a acht maanden tijd
een enorme snelle evolutie is ge-
weest.

Wij zijn ook bezig met binnen de
Vlaamse Gemeenschap een platform
tot stand te brengen waar alle instan-
ties die met de AIDS-problematiek
worden geconfronteerd samen kun-
nen komen om hun actieplannen op
alkaar af te stemmen. Het Tropisch
Instituut werkt in onze opdracht aan
een brochure over AIDS. Deze bro-
chure zal verspreid worden in alle
sectoren waar hulpverlenenrs actief
zijn en die met de AIDS-problema-
tiek kunnen worden geconfronteerd.

Ik meen dat het niet zinvol is een
grote massale voorlichtingscampagne
op touw te zetten, die in elk geval
maar een beperkte boodschap zal
kunnen brengen omwille van het
massale karakter, indien wij niet

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 24
27 maart 1987

klaar zijn - en dat zijn wij helaas niet
- zodat ervoor kan gezorgd worden
dat de hulpverleners die met vragen
zullen worden bestormd - wat het ge-
val is als men een massacampagne
voert - voldoende gewapend zijn op
op de vragen van de brede lagen van
de publieke opninie een antwoord te
geven.

In verband met het onderwijs werd
aan de stuurgroep ,,Gezondheid en
voorlichting in het onderwijs” - die
collega Kelchtermans en ikzelf een
aantal maanden geleden hebben op-
gericht - opdracht gegeven om een
voorlichtingsstrategie voor het on-
derwijs, die hier toch specifiek moet
zijn, uit te werken.

Ten slotte, mijnheer de Voorzitter,
wens ik nog te spreken over de do-
ping in de sport. Ter gelegenheid van
de bespreking van de begroting van
1986 heb ik hier aangekondigd dat
wij daaraan op twee domeinen iets
gingen doen. Eerst en vooral, en dit
is voor mij het belangrijkste maar is
niet het meest spectaculaire, een gro-
te voorlichtingsactie ten aanzien van
de jonge sportbeoefenaar voeren om
het te wijzen op het krankzinnige ka-
rakter van het gebruik van een hele
reeks drogeer- en andere dopings-
middelen bij het voorbereiden van
sportcompetities. Die actie loopt on-
der meer via spots op de BRT, via
de grote aanplakbiljetten die u kent
en via de verspreiding van het do-
pingdoosje met de bijsluiter, stimula-
tie met hele reeksen gegevens die in
brede sport- en jongerenmiddens zijn
verspreid. Het is evident dat de me-
ting van het resultaat van dergelijke
acties uiterst moeilijk zoniet  onmoge-
lijk is.

De heer J. Van Hecke :Is het ook de
bedoeling van die preventieve cam-
pagne om op een of andere manier
ook de artsen te motiveren en te sen-
sibiliseren, vooral dan die artsen die
heel nauw betrokken zijn bij de bege-
leiding van sportbeoefenaars ? De
sportbeoefenaar is natuurlijk zelf ver-
antwoordelijk voor het dopingge-
bruik.

De heer J. Valkeniers :Zeer  juist.

De heer J. Van Hecke : Ik spreek
hier natuurlijk niet over de goede art-
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sen maar wel over de gewetenloze
artsen, ik aarzel niet om dit woord te
gebruiken, die er niet voor terug-
schrikken om inderdaad blijvend der-
gelijke produkten voor te schrijven.

Minister J. Lenssens : Dergelijke art-
sen, mijnheer Van Hecke, zijn de
naam ,,geneesheer” totaal onwaar-
dig.

Mevrouw N. Maes :Zij moeten tot
de orde worden geroepen.

Minister J. Lenssens : De schandelij-
ke praktijken waartoe sommige art-
sen zich lenen zijn zo hemeltergend
dat wij alles moeten doen met alle
middelen waarover wij beschikken
om daartegen in te gaan. Elke sport-
beoefenaar die via een urineproef
aan een controle wordt onderworpen
moet een formulier invullen met ver-
melding van de eventuele medicatie
die hij de jongste dagen of weken
zou hebben gebruikt, met opgave van
de apotheker die het produkt heeft
afgeleverd en de naam van de voor-
schrijvende geneesheer. De informa-
tie zal ons na enige tijd toelaten om
de door u gewenste beïnvloeding van
het voorschrijfgedrag, gericht naar de
artsen, uit te werken.

De heer A. Denys : Er kwam vanwe-
ge de BWB nogal wat kritiek op de
slordigheid waarmee is tewerkge-
gaan.

Minister J. Lenssens :Dat werd ook
door de heer Van Hecke geciteerd.
Ik kom juist aan dat hoofdstuk en
meer bepaald tot het probleem van
de antidopingscontrole. U weet dat
wij een reeks besluiten hebben gewij-
zigd in toepassing van de wet van 2
april 1965, de antidopingwet, die een
verfijning betekenen van het repres-
sief instrument dat wij ter beschik-
king hebben en het meer efficiënt
maken. Ik heb ook aangekondigd dat
wij onverwacht en veelvuldig, niet al-
leen bij de wielersport maar in alle
sportdisciplines, controles zouden or-
ganiseren’ De sportcompetitie van
een aantal disciplines is een drietal
weken geleden gestart. Ik kan u daar-
over het volgende zeggen. Er werden
gemiddeld zeven sportcompetities
per weekend bezocht door contro-
leartsen. In totaal werden 89 sport-
beoefenaars onderworpen aan de uri-
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netesten. Dit gebeurde in volgende
disciplines : 28 wielrenners, indivi-
duele beoefenaars; 12 voetballers, 10
atleten, 6 gewichtheffers, 7 zwem-
mers en telkens een viertal mensen
uit de basketbal, volleybal, handbal,
motocross, turnen en zelfs tafeltennis
en snelschaatsen. Dat is de waaier
die op drie weken tijd is bestreken
door onze controleartsen. Op dit
ogenblik werden 60 van de 90 uri-
nestalen geanalyseerd. Tien procent
hiervan werd bij een eerste analyse
positief bevonden. Ik kan niet méér
details vrijgeven omdat de betrokken
sportbeoefenaars krachtens de regle-
mentering verwittigd zijn en de kans
hebben een tegenexpertise te vragen
van het tweede urinestaal dat werd
afgenomen op hetzelfde ogenblik als
het eerste staal. Ik heb de indruk -
maar dat moet worden bevestigd -
dat vooral hormonale middelen zijn
ontdekt bij de 10 procent van de be-
trokken sportbeoefenaars.

Mijnheer de Voorzitter, het is nog
iets te vroeg om een evaluatie te ma-
ken maar ik dacht dat wij de leden
die gegevens niet mochten onthou-
den. Zodra er meer gedetailleerd ma-
terieel beschikbaar is zal ik niet aar-
zelen om hetzij in openbare vergade-
ring hetzij in Commissie de Voorzit-
ter van het gezondheidsbeleid daar-
omtrent volledig te informeren. Ik
vind dat het Parlement en via het
Parlement de bevolking recht heeft
om dienaangaande informatie te krij-
gen inzake het overheidsoptreden.

Collega Van Hecke had het over het
probleem van de coördinatie. Vol-
gens ons is er daar nooit enig pro-
bleem geweest. Vóór onze speciale
controles zijn gestart heb ik contact
opgenomen met de Minister van Jus-
titie om hem voor te stellen dat de
parketten-generaal in Vlaanderen
zouden bekendmaken aan de Vlaam-
se Gemeenschap en vice-versa bij
welke sportcompetities zij controles
zouden verrichten, opdat aldus geen
dubbele controles zouden ontstaan.

Tijdens de maanden oktober-novem-
ber-december hebben wij met twaalf
sportfederaties overleg gepleegd,
ook met de Koninklijke Belgische
Wielerbond. Er werd uitdrukkelijk

om hun medewerking gevraagd en
alle sportbonden, in hoofde van de
hoogste bondsleiders met inbegrip
van de KBWB, hebben hun mede-
werking toegezegd. Ik wil erop wij-
zen dat alle verhalen omtrent proce-
durefouten ofwel berusten op misver-
standen ofwel gewoon fabels zijn die
met welke bedoeling dan ook gelan-
ceerd worden.

Ik heb geen redenen om aan te ne-
men dat het zo is. Ik geloof in de
goede trouw en de zin voor samen-
werking en medewerking van alle
sportfederaties zonder uitzondering.
Overigens zijn door de wet van 2
april 1965 de federaties verplicht de
nodige administratieve medewerking
te verlenen. Ze moeten mede instaan
voor het ordentelijk verloop van de
controle en het verwittigen van de
atleten die zich aan een controle
moeten onderwerpen. Ik weiger mee
te doen aan een controlesysteem dat
zo doorzichtig is dat de atleten bij
voorbaat weten wie zal worden ge-
controleerd zodat ze nog net de tijd
hebben om de nodige maatregelen te
treffen, Het verrassingseffect is het
enige effeciënte middel. Ik vrees dat
als dit effect niet had gespeeld, in
plaats van 10 procent positieve geval-
len na de eerste analyse, de cijfers er
heel anders hadden uitgezien. Maar
laten we niet vooruit lopen met deze
informatie. Wij hebben te weinig ge-
gevens om een volledige evaluatie te
maken. In ieder geval is de politieke
wil aanwezig om het hele sportsei-
zoen hiermee door te gaan zodat in
het najaar kan worden beslist of het
systeem moet worden behouden of
gecorrigeerd.

De heer J. Devolder : Mijnheer de
minister, tijdens een controle bij de
wedstrijd Club Brugge-Beveren, wa-
ren er moeilijkheden in verband met
de legitimatie van de dokter. Er wa-
ren ook problemen in de zin dat de
dokter niet juist wist of de afgevaar-
digde van de bezoekende Club of de
afgevaardigde van de thuisspelende
Club als getuige diende aanwezig te
zijn.

De heer J. Lenssens : Als getuige
kan de betrokken sportbeoefenaar
een beroep doen op een arts naar
keuze. De 200 km. afstand tussen de

woonplaats en de wedstrijdplaats is
een fabeltje. Er zijn op de wedstrijd-
plaats voldoende geneesheren waar-
op de sportbeoefenaar een beroep
kan doen om hem als getuige bij te
staan bij een urineafname. Wat het
andere probleem betreft, kan ik niet
antwoorden. Het zou mij ten zeerste
verwonderen dat onze artsen geen le-
gitimatiebewijs hebben dat moet toe-
laten aan de inrichters van sportwed-
strijden om hen onmiddellijk te er-
kennen. Het gaat om een gemanda-
teerd arts van de Vlaamse gezond-
heidsadministratie.

De heer J. Devolder :Ik heb dit spe-
cifieke geval geciteerd omdat u het
zou kunnen laten onderzoeken.

Minister J. Lenssens : Ik neem akte
van uw verzoek en zal contact opne-
men met de leiding van de vermelde
Club en met de betrokken genees-
heer ten einde te onderzoeken wat
daar juist is gebeurd.

Ik meen daarmee op de vragen en
opmerkingen van de leden te hebben
geantwoord.

De Voorzitter :De heer Valkeniers
heeft het woord voor een korte re-
pliek van maximum 5 minuten.

De heer J. Valkeniers :(op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, ik zal
het hebben over de ziekenhuizen en
de verklaringen van de Minister.
Vooraf wil ik echter een korte op-
merking maken over de inlichtings-
campagne inzake Aids.  Het is bij de
bevolking eigenaardig overgekomen
dat een nationaal Staatssecretaris en t
een Gemeenschapsminister de zaak
tegelijkertijd behandelen, en naar
mijn mening met weinig coördinatie.
Het is bijna zo dat de ene paniek
heeft gezaaid en dat de andere na-
dien de zaak een beetje heeft moeten
afzwakken.

Mijnheer de Minister, u zult niet kun-
nen zeggen dat ik voorstander ben
van een ongebreidelde groei van het
aantal ziekenhuisbedden in ons land.
Als gewezen collega in de Kamer
weet u zeer goed dat ik de eerste ben
geweest die de kat de bel heeft aan-
gebonden en dat ik in 1979 en 1981
hier heb moeten strijden tegen de
heer Dhoore om hem te bewijzen dat
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de bouw van een ziekenhuis in Dil-
beek, mijn eigen gemeente, overbo-
dig was en hoe twee grote kinderzie-
kenhuizen in Brussel ook niet nodig
waren. Ik heb er niets tegen dat men
afbouwt, maar wel tegen de manier
waarop het gebeurt.

U spreekt van beperktheid van mid-
delen. Laten wij realistisch zijn, mijn-
heer de Minister. Wanneer u de lig-
dagprijs vergelijkt van een klein zie-
kenhuis met die van een groot zie-
kenhuis is het verschil nogal duide-
lijk. Wanneer u dan ook het aantal
technische prestaties vergelijkt, is het
verschil nog schrijnender. In het aca-
demisch ziekenhuis, bij voorbeeld,
wordt per bed per jaar ongeveer 1
miljoen frank besteed aan labo-on-
derzoeken.

Omtrent de beperktheid van middel-
en wil ik nog een opmerking maken.
Mijnheer de Minister, u weet zeer
goed dat, wanneer het koninklijk be-
sluit in de praktijk wordt doorge-
voerd en op vele plaatsen fusies wor-
den tot stand gebracht,ook nieuwe
ziekenhuizen zullen moeten worden
gebouwd. In het noorden van het
Waasland, bij voorbeeld, moet men
een nieuw ziekenhuis bouwen indien
men die fusie wil realiseren. Dat is
ook het geval in het Ninoofse. Dat
zal ook niet kosteloos gebeuren. En
wat zal er met de oude ziekenhuizen
gebeuren ? Het is dus niet zo eenvou-
dig als het wordt voorgesteld, en ik
beweer dat, als men enerzijds bespa-
ringen doet, men anderzijds ook
nieuwe uitgaven zal hebben.

Minister J. Lenssens : De fusie gaat
toch gepaard met een aanzienlijke
vermindering van het aantal bedden
in de betrokken subregio. Dit is in
zijn geheel genomen duidelijk een
besparing, zelfs indien de bouw van
een nieuw ziekenhuis noodzakelijk
is.

De heer J. Valkeniers : Mijnheer de
Minister, u weet zeer goed dat in die
grote ziekenhuizen de kosten dubbel
zo hoog liggen, U spreekt van de ver-
grijzing van de bevolking. Wel, ik
heb hier een telex van Caritas van
maart 1987, die u waarschijnlijk kent,
waarin staat : ,,...met als gevolg dat

de goede spreiding van de ziekenhui-
zen dreigt te verminderen, juist op
het ogenblik dat de bevolking verou-
dert en dus minder mobiel wordt”.
U kunt zeggen dat ik zoiets beweer
omdat ik van de oppositie ben, maar
zelfs Caritas, dat toch tot de strek-
king van de meerderheid behoort, is
van mening dat een lokale spreiding
ingeval van een verouderde bevol-
king meer aangewezen is. Als u dit
argument aanhaalt om te zeggen dat
het ziekenhuiswezen moet worden
gereorganiseerd, is dit verkeerd ge-
kozen, want aan de hand van deze
telex van Caritas bewijs ik u het te-
genovergestelde.

Minister J. Lenssens : Ik kan deze
discussie niet laten voorbijgaan, zon-
dert te beklemtonen dat de vergrij-
zing van de bevolking, - laten wij zeg-
gen de demografische evolutie - de
verantwoordelijken van vandaag ge-
woon verplicht rekening te houden
met dit fenomeen en vandaag de be-
leidsbeslissingen te nemen die het
morgen mogelijk zullen maken de
stijgende behoefte aan zorgen voor
de bejaarden op te vangen.

De heer J. Valkeniers :Dat neem ik
aan, maar de vergrijzing van de be-
volking vereist niet dat alle zieken-
huizen moeten worden uitgerust met
zware gesofistikeerde apparatuur.. . .

Minister J. Lenssens : Dat heb ik ook
niet gezegd.

De heer J. Valkeniers :. . . waar alle
bejaarden van ‘s morgens tot  ‘s
avonds van het ene apparaat naar het
andere worden gesleurd en waar da-
gelijks bloedonderzoeken worden ge-
daan !

Minister J. Lenssens :Dat is juist on-
ze politiek. Wij willen van bedden,
die veel gebruik maken van gesofisti-
keerde medische apparatuur en zeer
duur uitvallen voor de ziekteverzeke-
ring, overschakelen naar rust- en ver-
zorgingsbedden die veel minder tech-
nische prestaties met zich brengen.

De heer J. Valkeniers : Dat is niet
juist.

Minister J. Lenssens : Dat is het doel

van onze politiek en uw repliek on-
derstreept dat wij het bij het rechte
eind hebben.

De heer J. Valkeniers : Doker De
Groot die in een meerderheidsfractie
zit, zal u tegenspreken en erkennen
dat Valkeniers gelijk heeft. Als men
de kleine ziekenhuizen afbouwt, blij-
ven er alleen grote ziekenhuizen over
waar veel meer prestaties worden ge-
leverd.

De Voorzitter : Mijnheer Valkeniers,
gelieve uw repliek af te ronden.

De heer J. Valkeniers : Ja, mijnheer
de Voorzitter.

Mijnheer de Minister, u ziet duidelijk
dat het hier een onderwerp betreft
waarover wij niet uitgediscussieerd
zijn. Er mag gerust een commissie
worden samengesteld om die proble-
matiek verder te bekijken.

Minister J. Lenssens : Ik ben ter be-
schikking.

De heer J. Valkeniers : Het verheugt
mij dat u voorstander bent van een
pluriform - ik noem het pluralistisch
- ziekenhuis. Dit is een standpunt van
onze partij en ik ben daar fier over.
Dat is trouwens een van de redenen
waarom ik tot de Volksunie behoor.
Ik laat u echter opmerken dat het
slechts van 1979 geleden is dat hier
een van uw collega’s uit de meerder-
heid heeft verklaard dat de noodza-
kelijkheid van het Taborbergzieken-
huis in Dilbeek vooral bewezen werd
door een christelijke geneeskunde
die onvervangbaar is. Ik stel vast dat
er binnen de CVP een grote evolutie
aan de gang is die ik moet toejuichen.

Minister J. Lenssens : U geeft aan
die woorden een interpretatie die in
uw kraam past.

De heer J. Valkeniers : Mijnheer de
Minister, u is voorstander van een
moratorium in het ziekenhuiswezen.
Ik heb dat in de Commissie ook ge-
zegd. Ik stel vast dat professor Groot
geen moratorium voorstelt, maar een
verdere afbouw van de ziekenhuizen.
Ik verheug mij daarover niet.

Er werd gezegd dat niet zou worden
overgegaan tot lineaire afbouw, maar
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wat betekent het koninklijk besluit
ter zake anders ? Er wordt daarin
geen rekening gehouden met de loka-
le omstandigheden.

Mijnheer de Minister, u hebt ook ge-
zegd dat er rekening wordt gehouden
met de bezetting per ziekenhuis en
niet per dienst. Is de nationale Minis-
ter het daarmee eens ?

Minister J. Lenssens : Om geen mis-
verstand te scheppen herinner ik u
eraan dat ik vier punten heb geci-
teerd als zijnde mijn persoonlijke me-
ning en overtuiging die ik in het over-
leg dat er met de nationale Minister
van Sociale Zaken zal komen, met
de grootste kracht zal verdedigen.

De heer J. Valkeniers : Dat stel ik
dan vast, maar ik stel ook vast dat u
de einddatum 31 mei wil verplaatsen.

Minister J. Lenssens : Dat is niet
juist.

De Voorzitter : Collega’s, het debat
wordt niet heropend.

Over de begrotingsitems Onderwijs en
Vorming werd door de heer F. Piot
(CVP) verslag uitgebracht

De heer J. Valkeniers : Mijnheer de
Minister, ik stel vast dat u over de
grensgevallen wil praten, maar in de
daarnet aangehaalde telex van Cari-
tas Catholica staat vermeld dat de
Minister tot nu toe op geen enkel
punt wil wijken. Vermits de nationale
Minister en de Gemeenschapsminis-
ter het niet eens zijn over een KB dat
reeds werd gepubliceerd en in de
praktijk dagelijks wordt toegepast, is
het meer dan nodig dat de discussie
opnieuw wordt geopend niet alleen
tussen de twee Ministers, maar tus-
sen alle betrokkenen en daar reken
ik mijzelf ook bij. (Applaus bij de
VU)
De Voorzitter : De heer Hancké
heeft het woord.

De heer L. Hancké : Mijnheer de
Voorzitter, mevrouw de Minister,
mijnheer de Minister, geachte colle-
ga’s, ik wil een paar korte opmerkin-
gen maken.

Ten aanzien van de therapeutische
gemeenschappen wordt een nieuw
krediet voorzien terwijl de betrokken
instellingen ook nog uit het Fonds
1981 mogen putten. Ik moet daaruit
concluderen dat de chaos eigenlijk
nog wordt vergroot. Er zijn een aan-
tal instellingen die binnen de psychia-
trie functioneren. Een aantal valt on-
der het RIZIV en er zijn er ook die
vallen onder het Fonds 1981. Er zijn
ook instellingen die helemaal niet
worden gesubsidieerd of die op de
meest diverse manier worden gesub-
sidieerd via mutualiteiten, stedelijke
overheden, enzovoort. Ik denk aan
ADIC in Antwerpen en De Ark in
Gent.

Minister R. Steyaert : Mijnheer
Hancké, het is juist dat wij hier voor
een verwarde toestand staan. Er zijn
een aantal instellingen die in een ca-
tegorie zijn ondergebracht waar zij
helemaal niet thuishoren. Anderen
worden niet gesubsidieerd. Daarom
wil ik orde op zaken stellen maar, ik
hab dat daarnet duidelijk gezegd, de
financiële armslag ontbreekt mij om
alles meteen te realiseren. Deze 30
miljoen frank moeten toelaten de
eerste stappen te doen in de richting
van een gereglementeerde toelage
aan de therapeutisch gemeenschap-
pen, zodat later diegenen die nu nog

beroep doen op het Fonds 81 geleide-
lijk uit dit fonds kunnen verdwijnen
en op een eigen reglementering be-
roep kunnen doen. Maar ik kan dit
alles onmogelijk in één keer realise-
ren.

De heer L. Hancké : Dat begrijp ik.
Trouwens, ik heb veel waardering
voor uw aanpak. Ik stel enkel vast,
tenzij ik mij vergis, dat u zegt dat het
geen overheveling is. Betekent zulks
dat die twee drugvrije centra thans
zowel vanuit het Fonds 81, zoals de
toestand op dit ogenblik is, als vanuit
die 30 miljoen frank die nog voorzien
zijn, worden gesubsidieerd, terwijl er
een aantal zijn die niets krijgen.

Minister R. Steyaert : Zoals duidelijk
in het verslag van de Commissie
wordt vermeld, worden die 30 mil-
joen frank voorzien om te bestuderen
wat we kunnen doen voor de ver-
schillende therapeutische gemeen-
schappen. Op dit ogenblik beschik ik
over een studie die een zevental ge-
meenschappen betreft. Bijgevolg
moeten die 30 miljoen frank een aan-
zet zijn tot doelmatiger steun voor
hun werking.

De heer L. Hancké : De hele sector !

Minister R. Steyaert : . . . de zeven
gemeenschappen, indien dat moge-
lijk is. Ik denk evenwel dat ik in fasen
zal moeten tewerk gaan. Dat kan dan
ook betekenen dat wij nu reeds een
accent zullen moeten leggen op een
bepaald aspect van de verslaving en
niet op één of twee instellingen.
Daarin zijn dus ook begrepen de ver-
slavingsaspecten van alcohol en drugs
en daarenboven zijn er nog de op-
vangmogelijkheden voor mensen met
psychologische problemen, zoals de-
ze die bijvoorbeeld in Passage 144
zijn opgenomen.

Thans bestudeer ik hoe dit bedrag
van 30 miljoen frank in het kader van
de problematiek van deze zeven in-
stellingen kan worden besteed. Ik
ben er mij van bewust dat 30 miljoen
frank niet zo erg veel is en daarom
zal ik dit jaar bepaalde accenten leg-
gen. Tijdens de volgende jaren zal ik
verder ijveren voor de uitbreiding er-
van.

De heer L. Hancké : Mevrouw de
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Minister, ik dank u voor die ophelde-
ring. Het spreekt vanzelf dat wij deze
sector in de toekomst zeer aandachtig
zullen volgen.

Ik neem aan dat u akkoord gaat dat
ik u, zoals in het verleden na de stu-
die van, het document nog enkele
vragen toestuur.

Thans zou ik toch even willen reage-
ren op de uiteenzetting van Minister
Lenssens.

In verband met het probleem van de
verzuiling - dat hier vandaag meerde-
re keren aan de orde is geweest - heb
ik vastgesteld dat u erg zwaar tilt aan
het feit dat ik in mijn uiteenzetting
gesproken heb over het droevige toe-
val dat twee Ministers, één nationale
en één Gemeenschapsminister, voor
deze materies bevoegd zijn.

-De heer M. Olivier, Eerste Onder-
voorzitter, treedt als Voorzitter op.

Mijnheer de Minister, sta mij toe te
zeggen dat het hier niet gaat om een
persoonlijk wantrouwen en dat ik u
evenmin wil kwetsen.

Ik denk dat u, zowel als Minister De-
haene,  destijds in uw functie bij het
OCMW van uw respectieve gemeen-
ten blijk hebben gegeven van grote
inzet voor die sector.

Mijnheer de Minister, u zelf en Mi-
nister Dehaene vervullen een voog-
dijfunctie ten aanzien van de openba-
re sector. Ideologisch bevindt u zich
echter met alle vezels in een andere
sector. Dat zou moeten kunnen lei-
den tot een prachtig evenwicht tussen
de twee. Laat mij evenwel toe met
enige referentie naar de geschiede-
nis, die niet direct u, maar andere
figuren betreft, enig voorbehoud te
maken. Wanneer ik dat zo stel hoop
ik dat ik u niet kwets. U zal zeker
begrijpen dat men in die sector onge-
rust is. Trouwens, in uw uiteenzetting
heeft u erop gewezen dat u deze on-
gerustheid begrijpt.

Ik ben het grosso modo eens met de
verklaringen de heer Valkeniers inza-
ke de kleine ziekenhuizen. Het is
evenwel evident dat precies het nieu-
we ziektebeeld dat chronischer, mul-
ticausaal en gedragsgeïnitieerd is, ei-

genlijk  het bestaan van kleinere zie-
kenhuizen rechtvaardigt, meer dan
de andere argumenten die de heer
Valkeniers heeft aangehaald.

In de jaren zeventig is een ander mo-
del van opbouw van het ziekenhuis-
wezen ontstaan, namelijk de lokale,
de regionale en dan de zeer gespecia-
liseerde ziekenhuizen. De lokale zie-
kenhuizen konden toen ook echt
kleinschalig zijn. Thans heeft men ge-
opteerd voor ziekenhuizen met een
grotere uniformiteit en met meer dan
150 bedden. Middelgrote ziekenhui-
zen die ongeveer alles gaan kunnen.
Die bijvoorbeeld ook vrijwel alle-
maal over een scanner gaan mogen
beschikken en over dure apparatuur.
Dat is een andere optie, maar een
veel duurdere. Daar geeft ik de heer
Valkeniers volkomen gelijk.

De optie van de jaren ‘70 was ratio-
neler en zou ook meer overeengeko-
men zijn met wat bijvoorbeeld Enge-
land met zijn goedkope gezondheids-
zorg realiseert.

Wanneer u spreekt over een morato-
rium in het ziekenhuiswezen dan
klinkt dat wel erg ironisch op een
ogenblik dat er zulke ingrijpende
maatregelen worden getroffen die tot
in 2000 de sector volledig in beweging
zullen brengen. Wat u met uw per-
soonlijke reflexies aanbrengt zou een
afzwakking zijn van de tweede fase
in verband met de bezettingsgraad en
de ligduur.  Dat is toch maar een af-
zwakking, want dat proces, om te ko-
men tot 6.000 bedden, moet achteraf
op een of andere manier voortsudde-
ren. Dat is de bedoeling van het ko-
ninklijk besluit.

In verband met thuisgezondheidszorg
werden er een aantal behartenswaar-
dige. opmerkingen gemaakt. Ik zal u
daar volgende week over interpelle-
ren, mijnheer de Minister. Het is evi-
dent dat er een aantal sectoren bin-
nen de thuisgezondheidszorg zijn die
zich verlaten voelen. Ik wijs hier op
de zelfstandige verpleegkundigen en
ook op de wijkgezondheidscentra,
die buiten elke vorm van subsidiëring
blijven.

Minister J. Lenssens : Ik zal u vol-
gende week daarop antwoorden.

De heer L. Hancké : Wij zullen dat
volgende week uitpraten. Overigens,
dokter De Brabanter heeft het nog
eens beklemtoond. Dat is geschreven
op de maat van één enkele grote or-
ganisatie.

In verband met de voorlichtingscam-
pagne AIDS heb ik mijn informatie
uit nogal bevoegde bron. Verdenk
mij niet van doemdenken. Maar, ik
moge hier herhalen wat men mij
heeft gezegd, met name dat er mo-
menteel en België 5.000 seropositie-
ve gevallen gekend zijn, en dat wij
een verdubbeling kennen iedere ne-
gen maanden. De voorspelling is dat
wij in 1991, dus over vier à vijf jaar,
tussen de 100.000 à 500.000 seroposi-
tieve gevallen zullen kennen. Van-
daar dat men spreekt over een epide-
mische verspreiding van deze ziekte.

In verband met de gezondheidsvoor-
lichting is het evident dat volgens de-
genen die het probleem volgen, de
overheid iets te moralistisch en te
laks tewerkgaat. Wanneer ik u goed
begrepen heb, hebt u gezegd dat u
voornamelijk zal werken via de art-
sen. Mag ik er ten overvloede op wij-
zen, mijnheer de Minister, dat wij via
de televisie, in dit begenadigd lànd
dat België is wat de ontvangst van
TV-programma’s betreft, overspoeld
worden met programma’s van buiten-
landse zenders die aanzienlijk harder
zijn dan wat men momenteel in Bel-
gië schijnt te plannen. Naar getuige-
nis van al degenen die met die mate-
rie te maken hebben kunnen er ons
twee dingen helpen in het bestrijden
van de uitbreiding van de ziekte. Dat
is een goede GVO en een goede pre-
ventie. Dat wil zeggen een verande-
ring in de gedragingen van de men-
sen. Dat zal u niet bekomen wanneer
u denkt dat u uw voorlichting kan
beperken en dat u nog tijd hebt om
ermede te starten. Ik verwittig u.
Hoe vlugger wij ermede van wal ste-
ken hoe beter.

Minister J. Lenssens : Ik heb geen
moeite met uw laatste stellingname,
mijnheer Hancké. U hebt mij echter
verkeerd begrepen. Misschien heb ik
mij verkeerd uitgedrukt. Wat wij ver-
der gaan doen sluit aan wat de Staats-
secretaris gaat realiseren aan massa-
informatie. Ik heb erbij gezegd dat
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dit maar zinvol is wanneer wij erin
gelukken tijdig al de hulpverleners,
die na een massale informatiecam-
pagne overstelpt zullen worden met
vragen en informatie, voldoende uit
te rusten om hun taak waar te ne-
men. Dat is in volle uitwerking. Voor
het overige onderschrijf ik uw analy-
se en uw remedies.

De Voorzitter : Dames en heren,
mag ik u vragen tijdens de replieken
zeer bondig te zijn anders kunnen wij
onze werkzaamheden niet organise-
ren zoals gepland.

De heer De Groot heeft het woord.

De heer E. De Groot (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, me-
vrouw, mijnheer de Minister, geachte
collega’s, ik behoor tot de meerder-
heid en kan mij dan ook de luxe ver-
oorloven om af en toe iets positiefs
in de verklaringen van de Ministers
te vinden.

Ik wil Minister Lenssens danken voor
de belangrijke politiek verklaring die
hij heeft afgelegd. Hij stelt dat het
koninklijk besluit betreffende de er-
kenningsnormen zou moeten kunnen
worden aangepast.

Minister J. Lenssens : Op de punten
die ik precies heb aangestipt. Ik heb
er ook bij gezegd - tot vervelens toe
zal ik het herhalen - dat dit mijn over-
tuiging is die ik met kracht en klem
zal verdedigen bij de Minister van So-
ciale Zaken.

De heer E. De Groot : Bij dat verde-
digen zullen wij u met evenveel
kracht en klem helpen.

In elk geval, mijnheer de Minister,
komt u in zekere mate tegemoet aan
de bezorgdheid van de PVV die werd
uitgedrukt in haar perscommuniqué
van maandag.

Ik ben van oordeel dat wij ter zake
dezelfde richting kunnen uitgaan en
wij, op grond van concrete en realis-
tische gegevens, tot een overleg en
vergelijk zullen kunnen komen.

Mijnheer de Voorzitter, gezien men
hier in mijn naam verklaring komt
afleggen ben ik verplicht te replice-

ren. Inderdaad, ik leg nog altijd lie-
ver mijn verklaringen zelf af of-
schoon wij het over sommige zaken
wel eens zijn.

.Mijnheer  de Voorzitter, wij stellen
vast dat ook u van mening is dat men
niet zomaar blind lineair kan afbou-
wen en dat er een bepaalde selectivi-
teit zal moeten zijn. Wij weten dat
de maatregelen inzake grote en klei-
ne ziekenhuizen arbitrair zijn. Nu is
een ziekenhuis met minder dan 150
bedden klein. Vroeger was, volgens
het advies van de Nationale Zieken-
huisraad, een hospitaal met minder
dan 90 bedden klein. De term ,,klein
ziekenhuis” is in feite te vaag.

De heer Hancké heeft een vergelij-
king gemaakt die zeker opgaat. In-
derdaad, niet alleen het aantal bed-
den maar ook de aard van de dien-
sten, het soort apparatuur in een zie-
kenhuis aanwezig, spelen een rol.
Men mag niet vergeten dat kleine ge-
specialiseerde klinieken, met weinig
bedden, toch zeer nuttig kunnen zijn
voor onze volksgezondheid.

Mijnheer de Minister, het verheugt
ons te vernemen dat u selectief zult
tewerk gaan bij de afbouw maar wij
zullen nauwkeurig toezien - u mag
dat niet als een blik van wantrouwen
beschouwen - hoe die selectiviteit zal
worden toegepast. (Applaus bij de
PW

De Voorzitter : De heer Van Hecke
heeft het woord.

De heer J. Van Hecke (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, vermits
ik over niet veel tijd beschik zal ik
uitermate kort zijn. Op mijn beurt
dank ik de Minister voor zijn zeer
concrete antwoorden op de vragen
die hem door collega’s en mijzelf
werden gesteld. Ik moet zeggen dat
ik het volledig eens ben met zijn ana-
lyse van de situatie in de ziekenhuis-
sector.

meegedeeld. Over dat communiqué
heb ik mij enerzijds verheugd omdat
de PVV inderdaad, na vier maanden,
ook het bestaan van een dergelijk ko-
ninklijk besluit heeft ontdekt, maar
anderzijds werd in het communiqué
gevraagd het koninklijk besluit fun-
damenteel te herzien en de mini-
mumnorm van de 150 bedden te ver-
minderen. Daarvan kan geen sprake
zijn. Laat ons een kat een kat noe-
men. Trouwens, het gaat hier om een
volmachtsbesluit dat door de ganse
Regering, mijnheer De Groot, werd
goedgekeurd, alsook door de PW-
Ministers in de Regering.

De heer J. Valkeniers : Maar Minis-
ter Lenssens komt daarop terug.

De heer J. Van Hecke : Neen, hij is
daar niet op teruggekomen. Het gaat
over twee onderscheiden zaken,
enerzijds, de erkenningsnormen die
nationaal worden bepaald en, ander-
zijds, de uitvoering van de normen
die door de Gemeenschapsminister
gebeurt.

De Voorzitter :Geachte collega’s, ik
verzoek u het debat niet te herbegin-
nen.

De heer E. De Groot : U hebt het
niet verstaan.

De heer J. Van Hecke : Deze be-
voegdheidsverdeling is alles behalve
ideaal. De Minister heeft gezegd dat
er ter zake een protocol bestaat tus-
sen de Gemeenschapsminister en zijn
nationale collega. Dit heeft mij niet
helemaal overtuigd. Het is naar mijn
mening een ongezonde situatie dat
de Gemeenschapsminister van Wel-
zijn en Gezondheid wikt maar de na-
tionale Minister van Sociale Zaken
nog altijd beschikt.

De Voorzitter : Mijnheer Van Hec-
ke, ik vraag u te beëindigen.

Ten aanzien van het fameuze vol-
machtsbesluit van 8 december 1986
heeft hij een standpunt vertolkt dat
helemaal in de lijn ligt van dat van
de Christerlijke Volkspartij. Het ver-
schilt, mijnheer De Groot, funda-
menteel van het communiqué dat vo-
rige maandag door uw partij werd

De heer J. Van Hecke : Ik dring erop
aan dat in het kader van een globale
staatshervorming werk wordt ge-
maakt van de integrale overheveling
van de intra-murale sector.

De heer J. Valkeniers : Wij houden
u niet tegen.
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Voorzitter ik dank de Voorzitter omdat hij mij

De Voorzitter : Mijnheer Van Hec-
ke, ik verzoek u uw repliek af te ron-
den.

De heer J. Van Hecke : Ik krijg de
kans niet, mijnheer de Voorzitter.

De heer A. Denys : Mijnheer Van
Hecke, zowel de ondertoon van de
uiteenzetting van de heer De Groot
als de ondertoon van ons perscom-
muniqué van maandag was dat de
vooropgestelde begrotingsobjectie-
ven op een andere wijze zullen wor-
den uitgevoerd dan op de gewone li-
neaire wijze. Wij hebben niets meer
en niets minder gezegd. Wij hebben
vandaag gepoogd dit op een duidelij-
ke wijze aan te tonen. Ik meen dat
u daarmee moet instemmen.

De heer J. Valkeniers : Valkeniers
zal nog gelijk krijgen.

De heer J. Van Hecke : Mijnheer de
Voorzitter, ik kom tot mijn laatste
punt over de dopingscontrole.  Ik ben
blij met het antwoord van de Minis-
ter.

Naar aanleiding van de incidenten
met de Belgische Wielrennersbond
moeten wij één zaak vermijden. Per-
soonlijk heb ik geen moeite met het
feit dat er drie controlerende instan-
ties blijven bestaan. Ik veronderstel
hetzelfde van de heer Caudron. Er
blijven dus het Parket, de Federaties
en uw Departement. Wij moeten
echter kost wat kost de confrontatie
vermijden met de lachwekkende si-
tuatie dat op hetzelfde moment drie
controlerende instanties ten tonele
verschijnen. De produktiviteit van
geen enkele renner of sportbeoefe-
naar is zo groot dat hij aan de behoef-
te of de vraag van de drie controle-
rende instanties kan voldoen. Mijn-
heer de Minister, ik hoop dat uw zeer
kordate aanpak - die ik toejuich - er-
toe kan en zal bijdragen dat de
kwaal, de schande van de doping in
de sport zo snel mogelijk wordt uitge-
roeid. (Applaus bij de meerderheid)

het woord verleent, niettegenstaande
ik in dit debat niet heb gesproken. Ik
had mij voorgenomen om morgen,
bij de bespreking over de sportbegro-
ting, het dopingprobleem aan te ha-
len. Aangezien dit onderwerp van-
daag aan bod is gekomen, voel ik mij
verplicht hierover een en ander te
zeggen, vooral nadat ik Minister
Lenssens daarover in zijn antwoord
heb gehoord.

De Voorzitter : Mijnheer Caudron,
u belooft toch kort te zijn.

De heer J. Caudron : Natuurlijk.

Mijnheer de Minister, u zal zich her-
inneren dat ik reeds tweemaal uitvoe-
rig heb geïnterpelleerd over doping
in de sport, eenmaal aan het adres
van de heer De Wulf in 1984 en een-
maal op 8 januari laatstleden.

U hebt in uw antwoord een hele
reeks sporttakken opgesomd waar
uw Diensten reeds dopingcontrole
hebben doorgevoerd. Ik mis daarin
de sporttak body-building. Tijdens
mijn laatste interpellatie heb ik een
aantal onmenselijke toestanden be-
schreven. Zo slikken sommige body-
builders tot 46 pillen per dag. Ik heb
toen gesuggereerd dat de gerechtelij-
ke politie huiszoekingen zou doen in
bepaalde body-building-centra. Zij
zouden er een massa drogeermidde-
len in beslag kunnen nemen. Ik richt
mij hierbij tot het Parket ingevolge
de scheiding van de machten. Er zijn
inderdaad drie instanties die doping-
controle kunnen uitvoeren ; uw
Diensten, het Parket en de Sportfe-
deraties zelf. Wanneer u, om over-
lapping te voorkomen, de twee ande-
re instanties ervan verwittigt dat uw
Diensten urinestalen zullen nemen,
bestaat dan niet het gevaar dat bij-
voorbeeld de Belgische Wielrenners-
bond zijn renners waarschuwt zodat
uw actie wordt ondergraven ?

De Voorzitter : De heer Caudron
heeft het woord.

De heer J. Caudron (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, dames
en heren Ministers, geachte collega’s,

Ik stel ook voor, de opgevers  bii wie-
lerwedstrijden te onderzoeken. Zoals
u weet, gebeurt het weleens meer dat
bepaalde renners zich drogeren, de
grote vedetten in hun kielzog naar
voor trekken en nadien opgeven om
te ontsnappen aan de dopingcontro-

le. Vandaar mijn voorstel ook de op-
gevers aan een onderzoek te onder-
werpen. (Applaus bij de VU)

De Voorzitter : Minister Lenssens
heeft het woord.

Minister J. Lenssens : Mijnheer de
Voorzitter, ik wil dit debat niet lan-
ger rekken. Ik wou enkel zeggen dat
ik akte neem van de meer technische
suggesties van de heer Caudron en
dat ik ze zal mededelen aan de be-
voegde administratie.

ONDERWIJS EN VORMING

De Voorzitter : Wij behandelen
thans de materie waarvoor Minister
Kelchtermans bevoegd is, met name
onderwijs en vorming.

De heer Piot, versslaggever, heeft
het woord.

De heer F. Piot (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, de Commis-
sie voor Onderwijs en Vorming
heeft, onder leiding van de heer La-
ridon twee vergaderingen gewijd aan
de bespreking van het beleid van de
Vlaamse Executieve inzake onder-
wijs en vorming. Zij hoorde eerst een
inleidende uiteenzetting van Ge-
meenschapsminister Kelchtermans
die, refererend aan de richtnota die
tijdens de vorige sessie in de Com-
missie werd besproken, de geleidelij-
ke aanpak van het aangekondigde
globaal educatief plan behandelde.

Als belangrijkste punten hierbij wer-
den vermeld : een permanent onder-
zoek inzake de vraag naar opleiding
en naar arbeid; initiatieven betreffen-
de de opleiding van laaggeschoolden;
valorisatie van de getuigschriften af-
gegeven in het kader van de midden-
standsopleiding; aanpassing van het
zeevisserijonderwijs; bijzondere
maatregelen voor migranten, enzo-
voort.

In de algemene bespreking werd aan-
dacht besteed aan zeer uitlopende
aangelegenheden. Voor een gedetail-
leerde weergave daarvan verwijs ik
naar het verslag zodat ik mij hier kan
beperken tot enkele punten.

-De heer H. Suykerbuyk, Ondervoor-
zitter, treedt als Voorzitter op.
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Het reconversiebeleid vergt ook inza-
ke onderwijs veelzijdige inspannin-
gen. Ingevolge overleg in VESOC
werd in de zomer van 1986 een glo-
baal voorstellenpakket uitgewerkt.
De projecten zijn vooral afgestemd
op de langdurig werklozen, de mi-
granten en de ,,verkeerd”  geschool-
den. Het instrumentarium van RVA,
beroepsopleiding en middenstands-
opleiding wordt hierbij gebruikt.

De intense bezorgdheid om het op
elkaar afstemmen van onderwijs en
werkgelegenheid resulteerde onder
meer in het oprichten van regionale
overlegplatforms in de Kempen, in
Limburg en in de Westhoek. Deze
platforms hebben tot doel de proble-
men te inventariseren, de beroeps-
keuzebegeleiders te informeren en
aanbevelingen te formuleren voor
het beleid. Ik verwijs bovendien naar
het schriftelijk verslag.

De studietoelagen met specifiek so-
ciaal karakter blijven het voorwerp
van de algemene bezorgdheid. De es-
sentiële vragen zijn of zij effectief
kansen geven aan de minder-gegoe-
den en of zij bijdragen tot de demo-
cratisering van het onderwijs.

Recente aanpassingen en het onder-
zoek naar de werkelijke studiekosten
tonen aan dat de beleidsinstanties de-
ze aspecten nauwlettend volgen.

Belangrijk is ook de zorg om de tijdi-
ge uitkering van de studietoelagen.
Vorig jaar werd medegedeeld dat zou
worden overgeschakeld op de Dien-
sten van het Centrum voor Over-
heidsinformatica. De ervaring leert
ons dat dit tot positieve resultaten
heeft geleid.

Tijdens de bespreking is een zeker
ongenoegen, een zekere onvoldaan-
heid gebleken met betrekking tot de
middelen voor wetenschappelijk on-
derzoek. De indruk is dat het Neder-
landstalig hoger onderwijs niet zijn
normaal gedeelte ontvangt.

Tevens moet worden opgemerkt dat
de veelvuldigheid van de ter zake be-
voegde instanties verwikkelingen tot
gevolg heeft. Het is moeilijk inzicht
te krijgen in wat het Rijk en de Ge-

meenschappen doen. De verschillen-
de acties coördineren is niet eenvou-
dig, gaf de Minister toe.

Er werd aangestipt dat het weten-
schappelijk onderzoek moet worden
beschouwd als één van de hefbomen
in het bestrijden van de economische
crisis. De wens werd geuit dat ook
het hoger onderwijs van het lange ty-
pe gebruik moet kunnen maken van
de middelen van het Fonds voor We-
tenschappelijk Onderzoek.

Ik stip bondig nog enkele thema’s
aan die tijdens de bespreking in de
Commissie aan bod kwamen.

De Vlaamse Gemeenschap heeft
voorstellen geformuleerd om taalcur-
sussen te organiseren voor dienst-
plichtigen. Hiertoe is de medewer-
king van het Departement van
Landsverdediging vereist. Er blij ken
moeilijkheden te zijn omdat de Mi-
nister parallellisme in de taalgemeen-
schappen wenselijk acht. Alleszins
werden mogelijkheden onderzocht in
het kader van de projecten voor so-
ciale promotie, met de medewerking
van leerkrachten uit de verschillende
onderwijsnetten. Tevens werd aan de
miliciens ruime informatie verstrekt
in verband met het schriftelijke on-
derwijs.

Inzake de opleiding met betrekking
tot de verkeersveiligheid werd opge-
merkt dat de gevoeligheid hiervoor
groter is aan Vlaamse zijde dan in
het Waalse landsgedeelte.

Overleg met de Vereniging van Bel-
gische Steden en Gemeenten heeft
een eerste reeks initiatieven mogelijk
gemaakt, onder andere een studiedag
voor gemeentemandatarissen en ver-
schillende informatie-avonden. De
bedoeling is een organisme te creëren
dat een verkeerskundige opleiding op
post-secundair niveau uitwerkt.

In verband met het zeevisserij-onder-
wijs werd de evolutie nagegaan inge-
volge de herstructurering die voor-
heen werd aangekondigd en waar-
over hier vorige jaren werd gedebat-
teerd en die vooral een valorisatie
van het getuigschrift tot doel heeft.
Tevens werd medegedeeld dat het
geplande navigatiecentrum nog niet
gerealiseerd is bij ontstentenis van
een

akkoord over de inplanting ervan.
De directies van de betrokken scho-
len, die alle relatief klein zijn en dus
op samenwerking aangewezen, heb-
ben nog geen overeenstemming be-
reikt ter zake.

Ten slotte wil ik niet onvermeld laten
de bedenking die geformuleerd werd
na het uitvoerige debat over het the-
ma Onderwijs en Tewerkstelling.
Een lid merkte op dat, hoe nuttig en
onontbeerlijk de op dat vlak gelever-
de inspanningen ook zijn, men niet
uit het oog mag verliezen dat vor-
ming ook andere dan louter profes-
sionele doelstellingen moet nastre-
ven, meer bepaald de geestesontwik-
keling en de persoonlijke ontplooi-
ing. De Gemeenschapsminister en
alle aanwezige leden van de Commis-
sie hebben dit unaniem beaamd, wat
er meteen op wijst dat de Commissie
de actuele, urgente problematiek
heeft weten te overstijgen.

Bij de stemming over de artikelen en
secties van de begroting die in de
Commissie voor Onderwijs werden
behandeld, kwam men tot de goed-
keuring met 7 tegen 2 stemmen. (AZ-
gemeen applaus)

De Voorzitter : De heer Laridon
heeft het woord.

De heer A. Laridon (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Minister, collega’s, eerst en
vooral wil ik de heer Piot danken en
feliciteren voor de uitstekende syn-
these die hij heeft naar voren ge-
bracht en ook voor zijn zeer objectief
en volledig verslag.

Wat de begroting Onderwijs betreft
wens ik vooraf enkele principiële
standpunten naar voren te brengen
in verband met de Ontwikkelingsbe-
geleiding. Volgens de SP omvat het
,,educatieve veld” alle onderwijsacti-
viteiten, vormingsactiviteiten en op-
leidings-, her-,bij-  en omscholingsac-
tiviteiten. De voorzieningen van het
educatieve veld zijn van cruciaal be-
lang voor de ontwikkeling van elke
burger en voor de evolutie van de
maatschappij. Tot op vandaag blijft
de sociale ongelijkheid nog steeds het
belangrijkste kenmerk van de deelne-
ming aan educatieve voorzieningen,
studiekeuze, studiekansen, door-
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stroomsnelheid, studieresultaten en
positie op de arbeidsmarkt. Onze on-
derwijsstructuur is opgebouwd uit
hiërarchische geordende opleidings-
vormen. Dat geeft aanleiding tot
voortijdige selectie en specialisatie,
tot breuklijnen en discontinuïteit in
de ontwikkelingsbegeleiding. De de-
mocratisering van het onderwijs is
nog steeds niet gerealiseerd. De
voornaamste oorzaken hiervan zijn :
- de versnippering van het hele so-
cie-cultureel beleid en het educatieve
veld over verschillende Departemen-
ten gaande van Onderwijs, Cultuur,
Middenstand tot Landsverdediging,
Landbouw enzovoorts; - het in hoge
mate gaan behoren van het educatie-
ve terrein tot het privé-domein; -
het feit dat subregionale scholenge-
meenschappen en de lokale schoolge-
meenschap onvoldoende aan hun
trekken komen.

In zijn groei naar zelfbepaling heeft
de mens hulp nodig. Het is de plicht
van de gemeenschap die hulp te orga-
niseren en te garanderen. De hulp-
verlening die de totale mens viseert
n o e m e n  w i j  ontwikkelingsbegelei-
ding. Bij het bieden van gelijke ont-
wikkelingskansen moet rekening ge-
houden worden met verschillen in
ontwikkeling door aanleg en sociaal
milieu waaruit een verscheidenheid
in de hulpverlening volgt. Er dient
daarenboven gestreefd te worden
naar het coördineren van alle hulp-
verlening, zodat overlappingen en
eventuele tegenstrijdigheden zouden
worden voorkomen. Continuïteit in
de begeleiding is zeer belangrijk. De
ontwikkelingsbegeleiding op school
wordt beschouwd als een basisbege-
leiding. Ook na de schooltijd moeten
aan iedereen verdere ontwikkelings-
kansen geboden worden, ongeachte
de leeftijd of de basisvorming (per-
manente vorming - alternerend leren
- wederkerend leren, enzovoorts)

Het beleid vertoont ook onsamen-
hangendheid en ondoorzichtigheid.
Naast de traditionele vormen van on-
derwijs in de verschillende onderwijs-
netten gaande van kleuteronderwijs
tot en met universiteit en naast de
klassieke sociale promotie via het
avondonderwijs, bestaan er thans het

deeltijds leren en een heel gamma
van volwasseneneducatie. Het is bij-
na onbegonnen werk in dat ,,bos van
opleidings- en vormingsmogelij khe-
den” - u gebruikte de term ,,bos” zelf
in de publikatie ZEG, mijnheer de
Minister - een klaar en duidelijk
beeld te krijgen. Zo omvat de vol-
wasseneducatie activiteiten in ver-
band met onderwijs, scholing en vor-
ming van volwassenen. In feite kun-
nen wij de volwasseneducatie in twee
categorieën onderverdelen : het on-
derwijs voor volwassenen dat leidt
naar een diploma of certificaat en de
volwassenvorming. Men kan zich te-
recht afvragen of dit hele gamma niet
tot overlapping leidt. Het onderwijs
voor volwassenen omvat ook het
klassieke onderwijs, vermits volwas-
senen ook het klassiek onderwijs
kunnen volgen. Nochtans zijn er heel
wat richtingen specifiek voor volwas-
senen georganiseerd en die leiden tot
een diploma of certificaat. Ik denk
aan het avondonderwijs, het schrifte-
lijk onderwijs, de RVA-beroepsop-
leiding, de kredieturen, de sociale
promotie, de open school, de mid-
denstandsopleiding, de beroepsoplei-
ding in de landbouw, het muziekon-
derwijs,  het industrieel leercontract,
de beroepsopleiding in de visserij, de
opleiding in landsverdediging, de op-
leiding in justitie, enzovoort.

Als men de waaier van mogelijkhe-
den in de vorming voor volwassenen
ziet dan kan men enerzijds vaststellen
dat wij rijk zijn, maar anderzijds ook
dat er overdaad en gebrek aan sa-
menhang is. Zo kennen wij in de vol-
wassenvorming het vormingswerk in
instellingen, het vormingswerk in
verenigingsverband en de basisedu-
catie :, met de alfabetisering, het op-
nieuw gaan leren, de taallessen mi-
granten, het tweedekansonderwijs,
de algemene vorming in instellingen,
het RVA-project ,,bijblijven”, de in-
loopbanen, enzovoort wat de perma-
nente vorming betreft.

We stellen vast dat aan de ene kant
de huidige structuren soms ontoerei-
kend zijn en aan de andere kant dat
in de veelheid van initiatieven een
samenhangende visie ontbreekt op
het bij- of omscholen van degenen
die reeds aan het arbeidsproces heb-
ben deelgenomen. De huidige expe-

rimenten met basiseducatie - waar-
voor diverse groeperingen zich noch-
tans enorm inspannen - vertonen een
duidelijk gebrek aan samenhangend-
heid en aan harmonie en zijn vandaag
nog geenszins geïntegreerd in de be-
staande onderwijsstructuren. Ik geef
toe dat de oprichting van VLAKO-
VA - Vlaams Centrum voor Kwaliteit
in het Onderwijs en Vorming gericht
op Arbeid -, dat werkt binnen het
kader van VESOC (Vlaams Econo-
misch en Sociaal Overleg), een bete-
kenisvolle stap kunnen zijn in de goe-
de richting’ Ook het FEET label
(Flanders Education Employment
Technology) en het systeem van in-
loop-banen kan de aansluiting van
het onderwijs en de vorming bij de
evoluties op de arbeidsmarkt stimule-
ren.

Onder meer het lezen van een artikel
in ,,De Financieel Economische Tijd”
heeft mij ertoe gebracht in het kort
het probleem van het industriële leer-
lingenwezen aan te snijden.

Het industriële leerlingenwezen is
één van die nieuwe formules van wis-
selend leren en werken, bedoeld om
de scholing van jongeren beter aan
te passen aan de noden van het be-
drijfsleven. Atlas Copco Airpower
was één van de eerste bedrijven om
anderhalf jaar geleden, deze formule
in praktijk te brengen. Dit bedrijf gaf
24 jongeren de kans om deels in het
bedrijf, deels in opleidingscentra
daarbuiten, de techniek van goede-
renbehandeling onder de knie te krij-
gen. De eerste ervaringen zijn zo po-
sitief dat het bedrijf thans een tweede
project voorbereidt. Piet Ceusters,
manager training bij Atlas Copco,
spreekt van een onderwijsvorm met
perspectief voor zowel de bedrijven
als voor de leerlingen en pleit voor
een uitbreiding van het systeem op
het vlak van de leeftijdsgrenzen, de
betrokken beroepen - tot nog toe al-
leen arbeiders - en sectoren.

Dezelfde Piet Ceusters wees ook op
een aantal belemmeringen. Hij zegt
dat er nog heel wat factoren zijn die
een goede werking en de volle ont-
plooiing van het alternerend leren in
de weg staan. Deze belemmeringen
hebben vooral te maken met een ge-
brek aan uniformiteit in de bestaande
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systemen. Inderdaad, naast het in-
dustriële leerlingenwezen heeft men
ook nog de projecten ,,alternerend le-
ren” van Onderwijsminister Coens,
de experimenten van Minister van
Arbeid Hansenne betreffende deel-
tijds onderwijs met arbeids- en leer-
contract; het ,,tutorship” in het kader
van het Europees Sociaal Fonds en
daarnaast nog de diverse initiatieven
van Gemeenschapsminister van On-
derwijs Kelchtermans.

Andere knelpunten zijn de nog té ge-
brekkige samenwerking tussen be-
drijven, het onderwijs en de RVA-
beroepsopleiding, evenals de samen-
werkingsmogelijkheden tussen be-
drijven. Om dit laatste te bevorderen
zouden de sectoren een actievere in-
breng moeten doen. Tenslotte zijn er
nog de financiële en technische pro-
blemen waarmee de deeltijdse onder-
wijscentra bij de organisatie van een
nieuw leerprogramma worden gecon-
fronteerd. Bovendien stelt zich te-
vens nog het probleem van de conti-
nuïteit.

Hetzelfde euvel vinden wij terug bij
de basiseducatie voor volwassenen.
Gezien de opgelegde timing ga ik
hier niet over uitweiden.

Zoals waarschijnlijk van mij wordt
verwacht, wens ik zeer kort iets te
zeggen over de gelijkwaardigheid en
de gelijktijdigheid voor geïntegreerde
acties voor de Westhoek en Limburg.
Tijdens uw uiteenzetting verduide-
lijkte u het opzet en de structuur van
de overlegplatforms en belichtte u de
werking van VLAKOVA, de KO-
VA’s  en de GOVA’s.  Hierbij verne-
men we dat in de eerste orde werd
gestart in de drie reconversiezones,
namelijk Limburg, de Kempen en de
Westhoek. We vernemen ook dat er
in Limburg een KOVA werd opge-
richt, die wordt ondersteund door
een coördinator. Ik heb u toen de
vraag gesteld hoever het stond met
de reconversiezone ,,de Westhoek”.
U hebt mij toen geantwoord dat het
platform voor de Westhoek werd op-
gestart, maar dat er nog geen coördi-
nator is. In dit verband zou ik willen
pleiten voor gelijkwaardigheid en ge-
lijktijdigheid en ik wil in dit verband
verwijzen naar een tekst uitgaande

van de GOM West-Vlaanderen, die
hiervoor een aantal objectieve gege-
vens als bewijsvoering naar voren
brengt zoals bijvoorbeeld het belast-
baar inkomen per belastingplichtige,
de werkloosheid in de Westhoek en
meer bepaald de mannelijke werk-
loosheid, en het structurele karakter
van de werkloosheid die in de West-
hoek even groot is als in Limburg.

Ook de meest recente gegevens van
de RVA bevestigen deze situatie. Tij-
dens zijn jongste zitting besliste het
directiecomité van de GOM West-
Vlaanderen dan ook dat, op grond
van objectieve gegevens, dient ge-
steld te worden dat gelijkwaardigheid
en gelijktijdigheid in de behandeling
van de geïntegreerde acties voor de
Westhoek en Limburg een verant-
woorde eis is en dit standpunt werd
ter kennis gebracht van het Vlaamse
Gewest en de EEG-Commissie. U
hebt waarschijnlijk, zoals ikzelf, het
ongunstige nieuws vernomen vanwe-
ge de EEG inzake de Westhoek. Het
is nagenoeg zeker dat de Westhoek
in verband met het geïntegreerde ac-
tieplan uit de boot zal vallen. Eerder
viel de Westhoek al uit de boot in
verband met de steun van het ESF.
Het is in dit verband, mijnheer de
Minister, dat ik ervoor wil pleiten dat
de Vlaamse Gemeenschap, althans
wat uw sector betreft, met name het
onderwijs en de vorming, voor de
Westhoek in de bres zou springen en
dat u ervoor zou waken dat inder-
daad die gelijktijdigheid en die gelijk-
waardigheid tussen Limburg en de
Westhoek zouden geëerbiedigd wor-
den.

In verband met de Westhoek wens ik
u ook de brief in herinnering te bren-
gen die wij u stuurden op 19 januari
1987 in verband met het vormingsin-
stituut voor kleine en middelgrote
ondernemingen Veurne-Diksmuide-
Westkust - in Veurne gevestigd -
en ondertekend door alle Parle-
mentsleden, Provincieraadsleden en
Burgemeesters van het Arrondisse-
ment Oostende-Veurne-Diksmuide.
In deze gemeenschappelijke stelling-
name werd gepleit voor : - het ver-
lagen van de splitsings- en vooral or-
ganisatienormen voor de verschillen-
de initiatieven; - meer budgettaire
mogelijkheden voor equipering en

groei van de cursussen; - het besten-
digen van de werklozenwerking : per-
soneelskader en werkingsmogelijkhe-
den; - de erkenning van de werk-
g r o e p  CbK; - het voorzien van
vooral reconversiegelden om de in-
frastructuur uit te breiden en voor de
bouw van meerdere lokalen voor het
vormingsinstituut Veurne-Diksmui-
de-Westkust.

Een ander onderwerp waarover ik
zeer vlug wil gaan, maar waarvan ik
niet kan nalaten enkele woorden te
zeggen, is de communautarisering
van het onderwijs. De standpunten
van de SP zijn stilaan bekend met
name de restrictieve interpretatie van
de uitzonderingen voorzien in artikel
59 bis, paragraaf 2, 2” van de Grond-
wet ondertekend op 24 januari 1985
door de Partijvoorzitters van de
Vlaamse Partijen en de aanwezige le-
den van de Vlaamse Executieve.
Verder blijft de SP akkoord met wat
in de standspuntbepaling van de
Vlaamse Executieve in verband met
de communautarisering van het on-
derwijs daterend van 27 april 1983
werd gesteld.

Bovendien gaat de SP akkoord met
het ontwerp van verklaring tot her-
ziening van artikel 59 bis, paragraaf
2, 2” van de Grondwet en de erbij
gegeven toelichting opgesteld door
de Vlaamse technische werkgroep.
De SP legt nogmaals de nadruk op
de reeds door haar gestelde vooraf-
gaande voorwaarde van een ruimere
communautarisering van het onder-
wijs met name de waarborg van een
Autonome Raad voor het Rijkson-
derwijs.

Ik voeg er nog aan toe dat ik als
Voorzitter van de Commissie heb
vastgesteld dat na herhaaldelijk aan-
dringen van verschillende leden van
de Commissie van Onderwijs en Vor-
ming met betrekking tot de commu-
nautarisering van het onderwijs en
het duidelijker afbakenen van de be-
voegdheden tussen de nationale Mi-
nister en de Gemeenschapsminister
van Onderwijs, in de Commissiever-
gadering  van 16 december 1986 een
grondige bespreking werd gewijd aan
dit probleem. Uiteindelijk werd er in
de Commissie een consensus bereikt
om de technische werkgroep te her-
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activeren. Het volgend voorstel ver-
kreeg dan ook de algemene goedkeu-
ring. 1. De oprichting van een nieuwe
werkgroep bestaande uit 2 leden per
fractie - liefst Commissieleden van
de Commissie Onderwijs - aange-
vuld met een technische medewer-
ker. 2. De agenda wordt bepaald
door de Gemeenschapsminister of
door de Commissie zelf, die nadien
evalueert. De agenda van deze werk-
groep zou alvast omvatten : a) de
inventarisering van wat kan gecom-
munautariseerd worden, binnen de
Grondwetsherziening; b) het finan-
cieringsdossier : de huidige financie-
ringsmechanismen zouden moeten
uiteengerafeld worden, varianten
voorgesteld en gesimuleerd; c) de
voorbereiding van de herziening van
de Grondwet. Aanwijzing van de ar-
tikelen die voor herziening in aan-
merking komen en redactie van de
tekst van de nieuwe artikelen. 3. De
Voorzitter van de Commissie zal aan
alle Partijvoorzitters het geactuali-
seerd standpunt vragen van hun Par-
tij inzake de communautarisering van
het onderwijs.

Mijnheer de Minister, u zou zich be-
zighouden met de samenstelling van
deze nieuwe werkgroep. Mag ik u
vragen hoever het momenteel staat
met de oprichting ervan en wat uw
planning is in de nabije toekomst. Als
Voorzitter van de Commissie ontgoo-
chelde het mij te moeten constateren
dat op de schriftelijke vraag aan de
Voorzitters van de vijf politieke par-
tijen omtrent hun geactualiseerd
standpunt, ik nog maar alleen ant-
woord heb gekregen van de CP en
SP-voorzitter, daar waar de Voorzit-
ters van de PVV en AGALEV tot
nu toe in gebreke bleven. Ik vind dit
erg spijtig omdat herhaaldelijk werd
aangedrongen op meer duidelijkheid
en minder dubbelzinnigheid inzake
de voorstellen van decreet. Wanneer
dienaangaande een initiatief wordt
genomen, wordt er niet op ingegaan.

De heer W. Beysen : U moet van ons
geen antwoord verwachten zolang wij
geen zekerheid hebben over de op-
richting van de Autonome Raad voor
het Rijksonderwijs. Wij koppelen ons

antwoord op uw schrijven aan die
voorwaarde. Ik meen dat dit een dui-
delijk standpunt is.

De heer A. Laridon : Ik kan dat best
begrijpen, mijnheer Beysen. Ook wij
hebben een link gelegd tussen de
communautarisering - de herziening
van artikel 59bis - en de oprichting
van de Autonome Raad voor het
Rij ksonderwijs, maar wanneer men
vaststelt dat in de Commissie een po-
ging wordt gedaan om uit de dubbel-
zinnigheid te geraken bij de indiening
van de soms vage voorstellen van de-
creet, dan dient men zich in de eerste
plaats af te vragen tot wiens bevoegd-
heid die materie behoort. Ik vind het
dan ook jammer dat niet iedere partij
tot op heden op het voorstel is inge-
gaan.

Zo kom ik tot de problemen in ver-
band met het visserijonderwijs. Een
eerste probleem betreft het perso-
neelsstatuut,

Voor het personeel van het visserij-
onderwijs bestaat nog steeds geen
statuut. Hierdoor kunnen deze per-
soneelsleden ernstig benadeeld wor-
den. Ik zou er dan ook willen op aan-
dringen dat zo spoedig mogelijk werk
zou gemaakt worden van het veilig
stellen van de rechten en belangen
van het personeel, analoog met de
vigerende reglementering in het Mi-
nisterie van Onderwijs. Misschien
moet dit gebeuren in overleg met de
nationale Minister.

Een tweede probleem betreft de op-
leiding tot schipper. Het gaat hier om
een oud zeer. De opleiding tot schip-
per gebeurt in een half schooljaar,
examens in februari of juni. Door de
aard van het vissersberoep krijgen de
gegadigden voor deze herscholing
een contract van de RVA. Volgens
dit contract moeten deze mensen de
lessen volgen gedurende 40 uren per
week. Deze herscholing zou moeten
plaatsgrijpen tijdens de uren voor so-
ciale promotie. Dit omvat echter
slechts 10 lesuren per week. Gedu-
rende de overige 30 uren zijn de kan-
didaat-schippers overgeleverd aan de
good-wil1 of de willekeur van het per-
soneel. Daarom wil ik hier pleiten
voor een officiële structuur, bijvoor-
beeld in de vorm van een vijfde spe-
cialisatiejaar, afdeling dek, waar deze

mensen op een passende wijze kun-
nen worden opgeleid. De opleiding
zou tweemaal per jaar kunnen plaats-
hebben, bij voorbeeld van september
tot januari en van februari tot juni,
waarbij de veertig uren per week zou-
den kunnen worden verdeeld als
volgt : vijf dagen van acht uur of vier
dagen van tien uur. Het spreekt van-
zelf dat de ingeschreven schippers in
de telling van de leerlingen zouden
moeten beschouwd worden als regel-
matig ingeschreven leerlingen.

Dan zijn er nog de problemen in ver-
band met het Nautisch Centrum.
Over het feit dat een Nautisch Cen-
trum moet beantwoorden aan de
noodwendigheden  van  een  mo-
derngeactualiseerd  en efficiënt visse-
rijonderwijs, bestaat geen betwisting.
Alleen over de inplanting van het
Nautisch Centrum heerst er voor het
ogenblik een zekere spanning onder
de visserijscholen. De geografische
spreiding langs de kust van de vijf
visserijscholen zorgt voor enige moei-
lijkheid. Ik weet, mijnheer de Minis-
ter, dat uw tot nog toe niet officieel
uitgesproken voorkeur gaat naar de
Rijksvisserijschool van Heist. Ik weet
ook dat u hierin wel enigszins beïn-
vloed wordt door uw Partijgenoot
Manu  Desutter, die begrijpelijkerwij-
ze hier voor zijn streek en voor Heist
opkomt.

Ik wil de aandacht erop vestigen dat
er objectieve criteria bestaan die plei-
ten voor een inplanting te Oostende.
Immers, twee derden van de leerlin-
gen die visserijonderwijs volgen in
één van de vijf visserijscholen, volgen
deze lessen in Oostende of Nieuw-
poort, met het leeuweaandeel te
Oostende. Het is dan ook de logica
zelf dat een inplanting van een Nau-
tisch Centrum te Oostende dient te
gebeuren. Zoniet zou dit betekenen
dat voor een oplossing geopteerd
wordt waarbij voor meer dan twee
derden van de leerlingen leerlingen-
vervoer moet georganiseerd worden
voor het bijwonen van de praktijkles-
sen in dit Nautisch Centrum. Zelfs
wanneer ik de tegen-argumentatie
bekijk van collega Desutter, als ant-
woord op mijn artikel in het Visserij-
blad, waarbij hij stelt dat niet het
aantal ingeschreven leerlingen bepa-
lend is maar wel hoeveel leerlingen
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op het einde van hun studies naar
zee gaan en op de visserij blijven va-
ren, dan nog blijft het logisch de in-
planting in Oostende te doen. Ook
rekening houdend met de berekenin-
gen van de heer Desutter komt meer
en meer deze oplossing naar voren.
Een andere oplossing die bepaalde
voorstanders kennen is een mobiel
nautisch centrum, dus een soort in-
structieschip. Deze oplossing heeft
het voordeel dat de leerlingen gecon-
fronteerd kunnen worden met reële
situaties en dat minder aan simulatie
moet gedaan worden dan in een vast
centrum.

Mijn laatste opmerking handelt over
de open universiteit. Thans wordt
meer gesproken over ,,open hoger
onderwijs”, maar ik blijf de voorkeur
geven aan de eerste term. Ik bespaar
u de historiek van alles wat zich tot
nog toe in verband met het probleem
heeft voorgedaan en zal u enkel mijn
conclusies kenbaar maken. Na vier
hoorzittingen die ik als Voorzitter
van de Commissie heb georganiseerd
en twee bezoeken aan de open uni-
versiteit van Heerlen, ben ik er
steeds meer van overtuigd dat Dr. K.
De Clerck gelijk heeft wanneer hij
een pleidooi houdt voor de oprichting
van een open inuversiteit voor het
gehele Nederlandse taalgebied en
ook aandringt op een intense samen-
werking tussen Vlaanderen en Ne-
derland.

Persoonlijk zou ik het jammer en to-
taal in strijd met het gezond verstand
en met de elementaire regels van de
rationalisatie vinden, indien de zeer
dure apparatuur en de uitgebreide,
efficiënte infrastructuur van Heerlen
ook niet voor Vlaanderen zou wor-
den aangewend en men zou overgaan
tot dezelfde nieuwe zware financiële
investeringen voor hetzelfde taalge-
bied. Gezien de ligging van Heerlen
vlakbij de Belgische grens moet inte-
gratie zeer goed mogelijk zijn.

Ik ontken niet dat in dat verband pro-
blemen kunnen rijzen inzake inschrij-
vingsgeld, aanpassing van de cursus-
sen aan Belgische situaties, of erken-
ning van de diploma’s. Ik kan mij
echter niet akkoord verklaren met
wat de heer Smets op een bepaald

ogenblik tijdens de hoorzitting voor-
opstelde, namelijk dat Vlaanderen
geen equivalente gesprekspartner
van Nederland kan zijn als hier geen
structuur is. Als hij daarmee bedoelt
dat wij inderdaad de hele infrastruc-
tuur en de dure apparatuur die in
Heerlen reeds bestaat nog eens moe-
ten overdoen, kan ik in alle geval
niet met hem akkoord gaan.

Mevrouw N. Maes : Dat is iets an-
ders.

Mijnheer de Minister, ik wens in alle
geval aan te dringen opdat de sub-
werkgroepen bij de voorbereidende
werkzaamheden van de ministeriële
werkgroep, de kansen tot samenwer-
king van Vlaanderen en Nederland
niet onbenut zouden laten liggen, zo-
dat men de zoveelste kans tot inte-
gratie niet zou laten voorbijgaan. Ten
slotte wil ik ervoor waarschuwen dat
u niet zou werken naar een oplossing
waar eens te meer de verzuiling is
ingebouwd. Er ligt hier een ideaal
terrein braak voor een pluralistisch
experiment. (Applaus bij de SP)

De Voorzitter : De heer Beysen heeft
het woord.

De heer E. Beysen (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, geachte collega’s, ik meen
dat de spankracht van de bespreking
van de onderwijsaangelegenheden in
de Vlaamse Raad zal toenemen naar-
mate de Vlaamse Gemeenschap over
ruimere onderwijsbevoegdheden be-
schikt. In afwachting kan ik mij niet
van de indruk ontdoen, dat het hier
zowat een marginaal debat blijft of
een debat in de rand om het anders
te formuleren, te meer omdat de gro-
te verscheidenheid van de materies
- collega Laridon heeft er ook op
gewezen - moet worden verdeeld
over minstens een dozijn afdelingen
in de begrotingen, wat een coherente
bespreking van de materie wel erg
moeilijk maakt.

Mijnheer de Minister, aan dit onder-
wijs in de marge hebt u tot nog toe
wel de passende aandacht geschon-
ken, zij het dat het maar gaat over
deelaspecten zoals taalcursussen voor
miliciens, initiatieven voor migranten
en inzake de verkeersopleiding.
Daartegenover staat dat het beleid

op het terrein van het kunstonderwijs
- ik zal mij in mijn beknopte uiteen-
zetting daartoe beperken - voorals-
nog een beetje in het dak blijft ste-
ken. Nochtans vertegenwoordigt dat
kunstonderwijs op uw begroting niet
minder dan 26 procent van de bedra-
gen die te uwer beschikking worden
gesteld. Het specifieke van het kunst-
onderwijs is er misschien wel de oor-
zaak van dat die bevoegdheden des-
tijds werden overgeheveld naar de
Gemeenschappen. Ik kan mij niet
van de indruk ontdoen dat het onder
meer is gebeurd door het feit dat men
de mensen uit het kunstonderwijs als
de klassieke lastigaards bestempelde
en dat men daarvoor wel afstand van
bevoegdheden toestond. Op die ma-
nier was men dan gerustgesteld.

Ik stel echter vast dat die overheve-
ling na meer dan vijf jaar wel is ge-
beurd, maar dat de knelpunten in
grote mate dezelfde zijn gebleven.
En daarover wil ik hebben.

Een belangrijk knelpunt vormt de ra-
tionalisatie en de programmatie van
het muziekonderwijs met beperkt
leerplan en ook het onderwijs in de
beeldende kunsten met beperkt leer-
plan. Vorig jaar tijdens de begro-
tingsbespreking zegde u, mijnheer de
Minister : ,,De hervormingen desbe-
treffend zullen doorgevoerd worden
met ingang van het schooljaar 1987-
1988”. In het verslag van de begro-
ting lees ik nu : ,,Wat de beeldende
kunsten betreft, heeft de Commissie
ad hoc haar verslag afgewerkt en
neergelegd. Wat de ronde-tafelconfe-
rentie betreft over muziekonderwijs,
die heeft tot mijn spijt geen afdoende
resultaten opgeleverd. Ik heb nu aan
een groep deskundigen opdracht ge-
geven om een advies te geven inzake
het rationalisatie- en programmatie-
plan. Nadien kan dat wellicht nog ter
bespreking aan de Commissie van de
Vlaamse Raad worden voorgelegd”.

Er rijzen daarbij een aantal vragen
met betrekking tot de mogelijke in-
voering en uitvoering van de maatre-
gelen.

Kan er gelet op deze voorlopig be-
perkte resultaten - dat moeten wij
allemaal toegeven - nog naar ge-
streefd worden dat rationalisatie- en
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programmatieplan met ingang van 1
september 1987 in werking te laten
treden ? Welke is de stand van zaken
ingevolge de beloofde structuurher-
vormingen in het muziekonderwijs en
het onderwijs beeldende kunsten met
beperkt leerplan ? Is u zinnens deze
structuurhervormingen te laten sa-
menvallen met de rationalisatie- en
programmatieplannen of voorziet u
dat de structuurhervormingen vanaf
volgend schooljaar zullen worden
doorgevoerd, zoals werd beloofd tij-
dens de bespreking van de ontwerp-
begroting van vorig jaar ?

Mijnheer de Minister, inzake het
kunstonderwijs met volledig leerplan
heb ik u twee maanden geleden een
mondelinge vraag gesteld. U heeft
toen geantwoord dat u vooraf de ver-
schillende mogelijkheden van samen-
werking, om de ontwikkelingskansen
van de betrokken kunsthumaniora te
vrijwaren, door uw Diensten op hun
haalbaarheid zou laten onderzoeken.
Ter gelegenheid van de bespreking
van uw begroting zou ik ook wel
graag de resultaten hiervan verne-
men. Ik koppel daaraan ook de vraag
of het wel opportuun is om, in uitvoe-
ring van de wet van 1982, op 1 sep-
tember aanstaande de kunsthuma-
niora te laten samensmelten, zonder
waarborgen voor de ontplooiingsmo-
gelijkheden van de drie kunsthuma-
niora’s.

Een ander knelpunt dat hier reeds
sedert meerdere jaren aan bod is ge-
komen, betreft de muziekscholen van
tweede categorie. Vorig jaar heeft u
gezegd dat u wou nagaan op welke
wijze de discriminatie van die mu-
ziekscholen van tweede categorie
zouden kunnen worden uit de weg
geruimd. Heeft u ter zake maatrege-
len genomen om deze muziekscholen
in eerste categorie te plaatsen of
heeft u het inzicht dit categorie-on-
derscheid in de toekomst daadwerke-
lijk op te heffen ?

Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, geachte collega’s, in geïnte-
resseerde middens van het kunston-
derwijs wordt nogal twijfel geuit no-
pens het feit of de kredieten, die in-
geschreven zijn, wel zullen volstaan
om de verschuldigde wedden en wer-

kingstoelagen te betalen. Het is nut-
tig voor de betrokken sector, van de
Minister, ter gelegenheid van de be-
spreking van de begroting, te verne-
men dat daarover zekerheid bestaat,
want het heeft geen zin de geruchten
ter zake verder hun gang te laten
gaan. Bovendien denk ik dat met in-
gang van volgend schooljaar aan die
sector de nodige zekerheid moet kun-
nen worden geboden. (Algemeen ap-
plaus)

De Voorzitter : Mevrouw Maes heeft
het woord.

Mevrouw N. Maes : (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, heren
Ministers, dames en heren collega’s,
wanneer ik de derde in de rij ben,
bespaart dat u en mij een hoop tijd.
Hier werd reeds, onder andere door
de heer Laridon, uitvoerig gesproken
over het versnipperd karakter en
over het jammerlijke feit - ook de
heer Beysen heeft dat aangehaald -
dat wij hier maar over een zeer be-
perkt gedeelte, van wat de onderwijs-
begroting voor Vlaanderen zou moe-
ten zijn, kunnen spreken. Ik zal dan
ook niet in herhaling vallen. Ik wil
mij evenwel uitdrukkelijk op dit punt
bij de vorige sprekers aansluiten.

Mijnheer de Minister, wanneer men
deze sector, die tot uw bevoegdheid
behoort, nauwer bekijkt, dan is de
sector van de volwasseneneducatie,
in het geheel van ons educatief be-
stel ,  op dit  ogenblik de sterkst
groeiende sector.

Ik spreek niet uitdrukkelijk over de
velen die op de wachtlijst staan om
in onze muziekscholen eindelijk aan
bod te kunnen komen. Zij maken
deel uit van een afzonderlijk catego-
rie, die in het kader van het muziek-
onderwijs door collega Vanhoren-
beek zal worden behandeld. Terwijl
het onderwijs zijn bevolking ziet
krimpen wordt daar een heel nieuw
nodenveld opengegooid in onze edu-
catieve sector, namelijk die van de
volwassenen. Dat onderstreept juist
dat wij een samenhangend beleid
zouden moeten voeren dat een beetje
gelijke tred houdt met dat wat onze
buurlanden weten te presteren.
Daartoe zijn wij nog niet gekomen.
Wij behoren tot degenen die er in
België voor pleiten dat onderwijs en

vorming in één hand en in één beleid
zouden zitten. Wij moeten echter
vaststelllen dat dat zelfs met de vol-
wasseneneducatie een problemati-
sche zaak is. Want, verre van een
eenheid van onderwijs en vorming, is
er nu zelfs al geen eenheid meer in
de sector van de volwassenenvor-
ming. Want nu ressorteert de volwas-
seneneducatie die vroeger bij het De-
partement van Cultuur behoorde, be-
halve dan de sociale promotie, wel
onder uw bevoegdheid, maar be-
hoort Volksontwikkeling dan weer
tot het Departement van Cultuur. Zo
blijven wij altijd in hetzelfde bedje
ziek.

Daarbij moeten wij nog vaststellen,
mijnheer de Minister, dat de admi-
nistrtie voor vorming voor een stukje
onthoofd en ontmand is doordat de
hoogste beleidsverantwoordelijken
daar verhuisd zijn naar een kabinet
of om andere redenen niet meer in
dienst zijn. De gevolgen zijn duide-
lijk. Er is geen samenhangend beleid
en er is geen continuïteit. Dat geeft
soms rare gevolgen. Men was bij
voorbeeld in het kader van het Cen-
trum voor Andragogisch Onderzoek
bezig met een inventarisering van de
studiemogelijkheden voor volwasse-
nen. Gezien het bos waarover de
heer Laridon uitvoerig heeft gespro-
ken is een zekere kruimeltjesmand in
de zin van klein duimpje of een lin-
tjesweg in dat bos door middel van
steekkaarten nuttig. Dat project valt
echter tussen twee schuiven, want
enerzijds is het Centrum voor Andra-
gogisch Onderzoek ondergebracht bij
het Departement van Minister De-
wael. Maar, één van de belangrijke
projecten heeft te maken met uw be-
voegdheid.

- De heer De Beul, Ondervoorzitter,
treedt als Voorzitter op.

U zou ons dus duidelijkheid moeten
verschaffen over de toekomst van de-
ze sector.

Ik wil hier nochtans geen klaaglied
aanheffen. Ik meen dat uw Departe-
ment voor ons, al is het nog zo klein,
een soort proefveld zou moeten zijn
van wat Vlaanderen denkt over on-
derwijs en vorming voor de toe-
komst, en dat de dingen die wij on-
dernemen vanuit Vlaanderen beter
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De Voorzitter van de Commissie voor Onderwijs en Vorming : de heer A. Laridon
(SP), tevens Secretaris van de Raad

moeten zijn, meer op punt moeten
zijn gesteld, beter moeten zijn uitge-
discussieerd  en afgestemd op de no-
den van de tijd en de samenleving.

Deze kwaliteitstoetssteen wil ik nu
voor twee gevallen afzonderlijk han-
teren.

Mijnheer de Minister, nogal wat aan-
dacht, is ook in het uitstekend verslag
van de heer Piot, besteed aan de wij-
ze waarop uw Departement de vraag
naar onderwijs en de vraag naar ar-
beid op mekaar wil gaan afstemmen.
U hebt daar een hele nieuwe struc-
tuur voor ontworpen die in de ont-
wikkelingsgebieden prioritair zal
worden ontwikkeld. Op het Vlaamse
niveau heeft u het over een Vlakova,
op het subregionale niveau wordt dat
Kova en op het lokale vlak wordt dat
een Gova. Wie daarvan ooit de ver-
klaring zal moeten geven zal daaraan
veel plezier beleven. Het gaat dus in
alle gevallen om een centrum dat on-
derwijs, kwaliteit en vorming moet
afstemmen op de arbeid. Voor dege-
nen die dat dan heel goed doen en

de nodige subsidies daarvoor in de
wacht weten te slepen gaan alle ini-
tiatieven pluriform zijn. Dan krijgen
zij zelfs een FEET-label voor een
verdienstelijke sector of bedrijf. Dat
is dan de afkorting, dat wil ik u niet
onthouden, van Flanders Education
Employment Technology !

Daarbij is er nog een studie over de
kansen van schoolverlaters aan de
hand van de RVA. Wij hebben ge-
dacht dat probleem op te lossen door
in alle STC’s  afgevaardigden te stop-
pen voor onderwijs en vorming.

Mijnheer de Minister, ik twijfel niet
aan de goede bedoelingen. Ik ga ook
niet zeggen dat deze structuur geen
enkele kans heeft om te slagen maar
ben zo vrij aan haar kansen te twijfe-
len.

Ik zou een ander voorbeeld willen
geven om aan te duiden dat zelfs in
dit land dingen gedaan worden die,
naar. mijn mening, effectiever zijn en
meer kansen op slagen bieden.

Mijnheer de Minister, ik wil hier plei-

ten voor een aanpassing van ons edu-
catief bestel - scholen, onderwijsin-
stellingen op alle niveaus plus de vor-
ming - op basis van ernstig weten-
schappelijk onderzoek per sector.
Dat kan, daar zijn bewijzen voor.

- De heer F. Grootjans, Voorzitter,
treedt opnieuw als Voorzitter op.

In samenwerking tussen het Belgisch
Instituut voor de Textiel en een aan-
tal onderwijsinstellingen zijn er ge-
sprekken op gang gekomen. Ik heb
een uitstekende studie gelezen die,
in opdracht van dat Belgisch Instituut
voor de Textiel, werd gemaakt door
professor Coetsier. Van Minister
Hansenne hebben wij nog vernomen
hoe vaak aan meisjes een opleiding
in de kleding wordt verstrekt die niet
leidt tot effectieve en toekomstge-
richte tewerkstelling.

Professor Coetsier heeft in die studie
een wetenschappelijke doorlichting
gemaakt van ons onderwijs op gebied
van textiel. Hij komt daarbij tot de
onthutsende conclusie dat op dat vlak
heel ons onderwijs nog is afgestemd
op een kledingindustrie die nauwe-
lijks de naam industrie verdient en
die er van uit gaat dat mensen moe-
ten worden opgeleid om kleedjes te
ontwerpen en te showen in plaats van
om te werken in gestroomlijnde ate-
liers, met machines die hypermodern
zijn en telegeleid worden met compu-
ters die vaak om de vijf jaar worden
vervangen. Hij geeft niet alleen de
diagnose maar ook de veranderingen
die volgens hem moeten worden aan-
gebracht. Hij zegt dat wij naar een
opleiding confectie moeten evolue-
ren. Wij moeten dat doen op een be-
roepsniveau dat goede uitvoerende
krachten zal leveren, op een midden-
niveau met een behoorlijk technisch
onderwijs, dat hij beschrijft, en met
een aangepaste opleiding op het ho-
ger niveau in de sector van het hoger
onderwijs van het korte type.

Wanneer wij, als onderwijsgeïnteres-
seerden, met een dergelijke studie
worden geconfronteerd weten wij,
net als dat fameuze Belgische Insti-
tuut voor de Textiel, dat men zal bot-
sen met een aantal Belgische realitei-
ten van netten en communauteiten,
voorlopig althans.
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Je kan er echter iets mee aanvangen.
Ik vraag mij af wat al die mensen van
goede wil in al die subregionale en
lokale niveaus anders zullen kunnen
doen dan ,,kurieren am Symptom”’
dan een beetje kijken wat de lijsten
van de werklozen hebben te bieden,
wat de lijsten van de schoolverlaters
zijn, wat de vragen zijn van de bedrij-
ven, om dat dan enigszins op mekaar
af te stemmen. Wij zijn ervan over-
tuigd dat een echte vernieuwing van
ons onderwijsbestel nodig is. Wat
stellen wij vast ingevolge de evolutie
in ons secundair onderwijs ? Door de
laattijdige doorvoering van rationali-
satie en daardoor van de programma-
tie is ons technisch onderwijs achter-
op geraakt, wat ons zware parten
speelt op dit ogenblik.

Mijnheer de Minister, ik meen dat
hier een voorbeeld wordt gegeven
van wat kan. Ik wil dit niet als enig
voorbeeld aangeven, maar zou het
geen idee zijn om per sector ons hele
onderwijs eens wetenschappelijk te
laten doorlichten om daar dan, met
de gegadigden, de nodige conclusies
uit te trekken ?

Mijnheer de Voorzitter, ik kom tot
een tweede punt, waarvoor ik nog
precies twee minuten heb. Ik wil de
collega’s die na mij zullen komen
geen tijd ontstelen. Voor mij gaat het
erom of ik de Minister in twee minu-
ten kan overtuigen, maar dat schijnt
mij niet zo gemakkelijk.

Ik kan mij aansluiten bij wat reeds
werd gezegd over het open hoger on-
derwijs. In het verslag wordt verwe-
zen naar de resultaten van de werk-
groep. Wij hebben al een tipje van
de sluier zien oplichten, maar wij zijn
daarvoor enigszins bang geworden.
Wij stellen vast dat in de samenstel-
ling van de werkgroep met de verte-
genwoordigers van de bestaande in-
stellingen zoveel rekening werd ge-
houden dat men waarschijnlijk moet
verwachten dat deze personen niet
tot de conclusie zullen komen dat een
belangrijke vernieuwing van het af-
standsonderwijs - een term die men
in Nederland gebruikt - noodzake-
lijk is en dat hierin een grote kans
ligt. Wij zijn bang dat opnieuw ieder-
een op zijn eigen winkel zal passen.

Wij menen nochtans dat er een be-
hoefte bestaat aan dit afstandsonder-
wijs. Wij verkiezen om dit ,,open uni-
versiteit” te blijven noemen. Ook in
Nederland is het hoger buiten-uni-
versitair onderwijs betrokken bij de-
ze opleidingen. Wij wensen deze be-
naming te behouden om duidelijk
aan te tonen om welk niveau het
gaat, dat is voor ons prioritair. Wan-
neer men van meet af aan hoog ge-
noeg mikt zullen wij de universiteiten
die met argusogen het niveau van de-
ze cursussen zullen bekijken, kunnen
overtuigen. Men moet de open uni-
versiteit een niveau geven en de ge-
wenste diploma’s laten afgeven. Men
kan daar dan gerust het hoger buiten-
universitair onderwijs bij betrekken.

Onze voorkeur gaat naar de best mo-
gelijke samenwerking met Neder-
land. Onze vrees is dat bij het aller-
eerste knelpunt reeds een bepaalde
keuze is verraden.

Mijnheer de Minister, bij het tot
stand komen van de werkgroep hebt
u gezegd dat er in geen geval een
nieuwe onderwijsinstelling komt. U
beoogt een samenwerking met Heer-
len. Dat men echter voor de begelei-
ding en voor het gehele opzet afhan-
kelijk blijft van de bestaande structu-
ren - en misschien zelfs per net -
is wat ons zeer bekommert. Wij me-
nen dat de open universiteit in de
grootst mogelijke mate een kwali-
teitsinitiatief moet zijn, in samenwer-
king met Nederland en op pluralisti-
sche basis ingesteld.

Mijnheer de Minister, ik wens te be-
sluiten met een laatste gedachte -
de andere berg ik op in de mappen
- namelijk de sociale toelagen aan
de universiteiten. U weet dat dit een
van de uitzonderingen is die momen-
teel nog niet behoren tot de autono-
mie, volgens ons onterecht. Heel de
Vlaamse Gemeenschap is het daar-
over eens. Het maakt immers deel
uit van de wijze waarop wij de stu-
denten aan de universiteiten - en de
hogescholen - het leven als student
op een democratische wijze mogelijk
maken. Volgens de wet behoren de
sociale toelagen strikt genomen tot
de toelagen, maar de Vlaamse Voor-
zitters van de partijen waren het er

in een gesprek over de communauta-
risering over eens om deze sociale
toelagen niet bij de unitaire uitzonde-
ringen te voegen. Naar het schijnt
zou op Sint-Catharina, op 25 novem-
ber, het besluit getroffen zijn dat de-
ze sector zou worden overgeheveld
en dat het advies van de Raad van
State zou worden gevraagd. In deze
tijd dat de democratisering in het ge-
drang komt is het hoogst nodig om
dit autonoom op te lossen. Wij vra-
gen u dan ook of u reeds om dit ad-
vies van de Raad van State hebt ver-
zocht.

Mijnheer de Voorzitter, ik dank u
voor de toegestane tijd en de aan-
dacht. Ik hoop dat wij in de toekomst
mogen spreken over meer materies,
meer bevoegdheden, met een Minis-
ter die dat allemaal in zijn hand
heeft, samen met deze Wetgevende
Vergadering. (Applaus bij de opposi-
tie)

De Voorzitter : De heer Moors heeft
het woord.

De heer C. Moors (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, de bespre-
king van de begroting 1986 gaf ons
de gelegenheid nogmaals de beleids-
nota van de Vlaamse Executieve te
toetsen daarbij rekening houdend
met de richtnota inzake het toekom-
stig beleid die de Minister van On-
derwijs en Vorming op dit ogenblik
bij de Commissie had ingediend. Nu,
negen maanden later, biedt deze be-
spreking ons de gelegenheid de in-
ventaris op te maken van wat van
deze richtnota is terecht gekomen. Ik
zal mij beperken tot enkele belangrij-
ke punten van die richtnota. Daartoe
behoort ongetwijfeld de communau-
tarisering van het onderwijs. De
Commissie heeft in de loop van de
jongste maanden een voorstel van de
Minister inzake communautarisering

* en de vele aspecten die daarmee ver-
band houden, besproken. Zij komt
tot het besluit een technische werk-
groep op te richten - de heer Lari-
don heeft er ook reeds naar verwezen
- die de aspecten van de commu-
nautarisering zou bespreken. Spijtig
genoeg laat op het ogenblik één partij
verstek gaan. Als ik de heer Beysen
deze namiddag goed heb begrepen is
er geen sprake van dat de PVV als-
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nog zou meedoen. Zolang de Auto-
nome Raad niet is opgericht zal de
PW immers niet meedoen. Ik moet
de heer Beysen er wel op attent ma-
ken dat het verschil tussen vorige
Executieve en deze is dat men nu in
de beleidsnota overeengekomen is
om de Autonome Raad nationaal te
houden. Aangezien op het ogenblik
de nationale Regering besprekingen
voert inzake de Autonome Raad zie
ik niet in waarom het overleg in de
werkgroep, waarvan nochtans ieder-
een voorstander was, zou moeten
worden geblokkeerd. Derhalve wil ik
er bij de PVV nogmaals op aandrin-
gen toch aan de werkzaamheden deel
te nemen. Ik ben er immers van over-
tuigd dat wij nuttig werk kunnen
doen. Wij zouden kunnen nagaan
hoe de financiering nu in elkaar zit
en hoe die in de toekomst zou kun-
nen worden opgevat. Ook op tech-
nisch wetgevend vlak kunnen wij heel
wat werk doen. Het belangrijkste
probleem is van politieke aard. Wij
kunnen in de Commissie niet komen
tot een echt politieke besluitvorming
vermits wij daarvoor de partijen moe-
ten raadplegen. Daar staan wij echter
allemaal voor. Ieder van ons moet
rekening, houden, gelukkig maar,
met de partijinstanties en met het
partijprogramma. Het verkennend
gesprek in de Commissie kan echter
een goede voorbereiding zijn van het
politiek gesprek op nationaal niveau,
en is derhalve zeer nuttig.

In de Commissie werd ook uitvoerig
aandacht besteed aan een ander as-
pect van de richtnota namelijk de
problematiek van de scholing, bij-
scholing en vorming. Verslaggever
Piot en andere collega’s hebben daar-
op reeds gewezen. Ik wil vooral vol-
gende aspecten onderstrepen. De
verhoging van het Fonds voor Onder-
wijs en Vorming van 110 miljoen
frank in 1986 tot 307 miljoen frank
in 1987 is ongetwijfeld de financiële
bevestiging van de wil om het beleid
ter zake beter te coördineren en in-
tensiever te voeren. Van groot be-
lang is dat men een platform vindt
voor het permanent onderzoek be-
treffende de vraag naar opleiding en
arbeid.

In deze zin wil ik de grote verdienste
onderstrepen van een nieuw initia-
tief. In platforms worden mensen van
diverse groepen, zoals PMS en indus-
trie, samengebracht om de behoeften
aan bijscholing in een bepaalde
streek na te gaan. Als dit kan gebeu-
ren in overleg met de RVA, het on-
derwijs voor sociale promotie en zelfs
het dagonderwijs, wordt een bijdrage
geleverd om het sterke spanningsveld
te verminderen tussen werkzoeken-
den en bedrijven die, ondanks de
grote werkloosheid, tekort hebben
aan geschoolde krachten. In de vol-
gende maanden zullen deze plat-
forms hopelijk worden uitgebreid tot
alle regio’s in Vlaanderen.

Positief is ook dat bijzondere aan-
dacht wordt besteed aan projecten
voor doelgroepen. Ik bedoel hiermee
langdurig werklozen, migranten, ver-
keerd geschoolden en anderen. In-
derdaad, zij zijn de meest gevoelige
en kwetsbare groepen van de werklo-
zen. Men moet iets voor deze groe-
pen doen.

Mijnheer de Minister, ik zou
lende vragen willen stellen.

verschil-

Koninklijk besluit 495 bepaalt dat
voor de langdurig werklozen tussen
18 en 25 jaar bijscholing mogelijk is
en dat er zelfs een vrijstelling van
sociale bijdrage kan zijn voor KMO’s
die erbij betrokken zijn. Ik meen
zelfs dat een protocol tot stand is ge-
komen tussen de nationale en de Ge-
meenschapsregering. Wordt het uit-
gevoerd ? De plannen van Minister
Hansenne lieten de Gemeenschap
eerder ter zijde. Wat is de stand van
zaken in dit verband ? Welke initia-
tieven hebt u genomen ?

Als wij over langdurig werklozen
spreken, denken wij vaak, en terecht,
aan vrouwen en migranten. Toch is
er een grote groep van mensen, ou-
der dan 40 jaar, die afvloeiden of
werden vervangen omdat de techni-
sche arbeidsvoorwaarden zijn veran-
derd. Doet men iets om deze groep
bij de herscholing te betrekken ?
Men moet initiatieven nemen om een
groep, die toch een belangrijke bij-
drage heeft geleverd in ons maat-
schappelijk, sociaal en economisch
bestel en die nu tussen de mazen van

het werkgelegenheidsnet valt, kansen
geven op bijscholing en reïntegratie.

Mijnheer de Minister, u hebt de kre-
dieten vehoogd voor de uitrustings-
en werkingskosten van de midden-
standsopleiding en de RVA-oplei-
dingscentra. Dit kan deze centra al-
leen maar ten goede komen.

U hebt de achterstallige vorderingen
weggewerkt voor het landbouwon-
derwijs. In de landbouw is nu een
sterke mutatie. De maatregelen zul-
len ons landbouwonderwijs meer mo-
gelijkheden geven om met meer effi-
ciëntie en zekerheid bijscholing en
herscholing te verzorgen.

Evenwel wil ik uw aandacht vestigen
op bepaalde aspecten van de relatie
vorming-onderwijs en tewerkstelling.
Wij hebben bijzonder veel aandacht
besteed aan degenen die zijn afgestu-
deerd, aan de werklozen. Ik vraag
echter uw aandacht voor het secun-
dair onderwijs. Wij hebben de leer-
plicht tot 18 jaar ingevoerd, maar wij
moeten vaststellen dat in het secun-
dair onderwijs nog heel wat zaken
verkeerd lopen. Mevrouw Maes
heeft verwezen naar de textielscholen
waar wel opleidingen worden gege-
ven die gericht zijn op de industrie,
maar niet aangepast zijn aan de nieu-
we technieken.

Wanneer wij de drie grote groepen
nemen, met name het algemeen vor-
mend onderwijs, het technisch en het
beroepsonderwijs, blijkt dat 50 pro-
cent en in sommige streken tot meer
dan 60 procent van de jongeren in
het algemeen vormend onderwijs zit-
ten. Uit een vergelijking met de sta-
tistieken van de RVA en met SIMO-
NA-modellen blijft dat de sterkst
groeiende groep van onvoldoende
geschoolden precies de afgestudeer-
den zijn van de richting AS0 en wel
deze groep die niet kan doorstromen
naar het hoger onderwijs omdat deze
jongeren om de ene of de andere re-
den niet in staat zijn dit niveau te
bereiken, misschien wegens tegen-
slag. Zij hebben ook geen voorberei-
ding gehad om te worden ingescha-
keld in de moderne industriële of ad-
ministratieve processen. Ik pleit voor
een betere oriëntering van de jonge-
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ren in het secundair onderwijs zodat
wij geen jongeren afleveren die on-
middellijk moeten worden bijge-
schoold.

In het technisch secundair onderwijs
zijn er te weinig leerlingen zodat het
nuttig zou zijn meer jongeren naar
deze richting te oriënteren. Het is
echter een probleem van mentaliteit,
niet alleen van de ouders maar ook
van het sociale milieu en zelfs van de
scholen en voor een deel van de
PMS. Wij moeten een voorlichtings-
campagne uitwerken met het oog op
een grotere bewustmaking in de keu-
ze van de jongeren in het secundair
onderwijs om te voorkomen dat ze
later onmiddellijk in de werkloosheid
terechtkomen.

Een ander aspect is de scholarisatie-
graad, de deelname van onze jonge-
ren in het hoger onderwijs, die in be-
paalde streken maar zelfs in heel
Vlaanderen te laag is in het hoger
onderwijs. Nog meer jongeren kun-
nen hoger onderwijs volgen. Nu wij
de remwet hebben opgeheven voor
het hoger onderwijs van het korte ty-
pe maar ook voor dit van het lange
type en wij zo meer mogelijkheden
hebben gecreëerd, zouden onze jon-
geren meer doelbewust moeten kie-
zen voor aangepaste opleidingen en
voor de nieuwe mogelijkheden in het
graduaat en dergelijke, op die manier
de scholarisatiegraad opdrijvend.

Dit moet een zorg zijn van ons allen,
een zorg die niet beperkt is tot de
bevoegdheid van de Gemeenschaps-
minister. Dit gaat ook de nationale
bevoegdheid aan. Iedereen is ten
slotte op beide terreinen bezig.

Een ander probleem, dat ook in de
richtnota wordt behandeld, is dit van
de open universiteit, thans open ho-
ger onderwijs genoemd. Mevrouw
Maes en de heer Laridon spreken lie-
ver over open universiteit ; het klinkt
beter maar het strookt niet met de
realiteit. Niettegenstaande op een
bepaald ogenblik de universiteiten de
tendens hadden deze materie voor
zichzelf voor te behouden, moeten
wij de moed hebben te zeggen dat dit
soort onderwijs ook gericht moet zijn
op andere opleidingen dan universi-

taire, maar die op universitair niveau
liggen. Waarom zouden de indus-
triële hogescholen of architecten-
scholen niet in aanmerking komen ?
Als het aanbod duidelijker omschre-
ven wordt en de wil aanwezig is om
deze opleidingen erbij te betrekken,
opteren wij voor de benaming ,,open
hoger onderwijs”. De naam is echter
niet het voornaamste, belangrijker is
de vraag welke richting wij uit moe-
ten gaan met het open hoger onder-
wijs. De Commissie - De Langhe
zal weldra tot eindconclusies komen.
Ik meen dat Pasen als einddatum was
vooropgesteld.

Enkele beschouwingen in dit ver-
band : ten eerste, wij moeten het
open hoger onderwijs een eigen juri-
dische vorm geven. Administratief
moet de klemtoon zo worden gelegd
dat duidelijk blijkt dat het een eigen
doel heeft. Ten tweede, in afwijking
met Nederland zouden wij nauwer
moeten aansluiten bij de universitei-
ten en het hoger niet-universitair on-
derwijs. In Heerlen is duidelijk geble-
ken dat men daar vertrokken was los
van de universiteiten en het hoger
onderwijs, maar dat er nu een toena-
dering tot stand is gekomen. Zij on-
dervinden zelfs concurrentie van uni-
versitaire en andere instellingen. Er
werd tevens gewezen op de moeilijk-
heden omdat zij los staan van die an-
dere instellingen en aldus hun eigen
begeleidings-, voorlichtingscentra en
andere, weliswaar met de medewer-
king van het professorenkorps van de
andere instellingen, moeten oprich-
ten. Meer samenwerking is hier ge-
wenst, hetgeen ook financieel voor-
deel zou opleveren.

Een ander aspect van het open hoger
onderwijs is het voorzien in een wet-
telijke mogelijkheid om een diploma
te kunnen behalen.

Tevens pleit ik voor een nauwere sa-
menwerking met Nederland op het
technische vlak, onder meer wat de
samenstelling van de cursussen be-
treft. Deze samenwerking moet
eveneens moegelijk zijn inzake de
technische know-how.  Het is mij op-
gevallen dat in Nederland een grote
pedagogische waarde wordt gehecht
aan de samenstelling en de interpre-
tatie van de cursussen.

Wat de studietoelagen betreft dring
ik erop aan dat, bij het toepassen van
alternatieve financieringssystemen,
de huidige sociale klemtoon wordt
gehandhaafd.

Betreffende de Rijksmuziekhuma-
niora wens ik van de Minister te ver-
nemen op welke wijze de rationalisa-
tie en de programmatie, een nationa-
le materie, zullen worden toegepast.

Mijnheer de Minister, u hebt veel
aandacht besteed aan het migranten-
onderwijs. Ter zake hebt u een richt-
nota gepubliceerd die wij bij een vol-
gende gelegenheid zullen kunnen be-
handelen. Aan de richtnota die u vo-
rig jaar hebt opgesteld werd reeds
uitvoering gegeven door het starten
van uw beleid wat op zichzelf reeds
een grote verdienste is.

Wij weten dat alle onderwijsinstellin-
gen ervan overtuigd zijn dat onder-
wijs iets dynamisch is, maar zij me-
nen, helaas, dat die dynamiek alleen
bij hen ligt en in hun sector. Welnu,
ik vraag u samenwerkingsmodellen
tot stand te brengen.

Op te eindigen wens ik te zeggen dat
door de Vlaamse Executieve en door
u, mijnheer de Minister, een belang-
rijke bijdrage werd geleverd inzake
onderwijs en volwasseneneducatie.

De Voorzitter : Mevrouw Van Puym-
broeck  heeft het woord.

Mevrouw M. Van Puymbroeck (op
de tribune) : Mijnheer de Voorzitter,
in de eerste plaats wens ik mij te ver-
ontschuldigen omdat ik bij de bespre-
king van de begroting in de Commis-
sie niet aanwezig kon zijn omdat ik
op hetzelfde ogenblik in de Commis-
sie Cultuur aanwezig moest zijn. Aan
de Voorzitter van de Commissie wil
ik zeggen dat ik daarnet bijna zin had
om te vloeken - en God weet dat
ik dat bijna nooit doe - wanneer hij
zei dat onze standpunten nog niet
binnen waren. Zes weken geleden
had men mij beloofd die in te sturen.
Ik zal onmiddellijk het nodige doen.

Ik sluit mij aan bij wat mevrouw
Maes heeft gezegd over de open uni-
versiteit, de sociale toelage aan de
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universiteiten en het doorlichten van
de onderwijssectoren. Ik hoef daar
dus niet op terug te komen.

Mijnheer de Minister, nog altijd lijkt
de verdeling tussen uw bevoegdhe-
den en die van de nationale Onder-
wijsminister heel verward. Uit de
praktijk weet ik dat dit het geval is,
zelfs voor vele van onze ambtenaren
en Ministeriële Kabinetten. In de wet
van 17 juli 1980 staat onder wat nu
artikel 59bis is geworden dat de Ge-
meenschapsraden bevoegd zijn voor
ten eerste, de culturele aangelegen-
heden, ten tweede, het onderwijs,
behalve wat betrekking heeft op de
schoolvrede, de schoolplicht - ter-
loops wil ik hierbij opmerken dat er
in België geen schoolplicht bestaat,
maar wèl een leerplicht - de onder-
wijsstructuren, de diploma’s, de sub-
sidies, de wedden, de schoolbevol-
kingsnormen. Wil dat dan niet zeg-
gen dat de Gemeenschappen zeker
bevoegd zijn - of minstens medezeg-
genschap hebben - voor opvoe-
ding ? Ik weet heel goed dat opvoe-
ding en onderwijs niet te scheiden
zijn, maar opvoeding is ook niet los
te koppelen van culturele aangele-
genheden. Daarop zou ik graag uw
antwoord krijgen, mijnheer de Minis-
ter. En als die opvoedingstaak dan
tot onze taak behoort - wat ons nor-
maal lijkt - dan zou ik de aandacht
van onze Gemeenschapsminister heel
speciaal willen vestigen op relatione-
le en sexuele opvoeding in onze scho-
len. Kinderen moeten leren omgaan
met elkaar, begrip en aanvoelen le-
ren, ook leren omgaan met het eigen
lichaam en dat van anderen. Opvoe-
ding tot lichaamsbeleving is heel wat
meer dan de sexuele voorlichting die
op school wordt gegeven. Het is ook
een soort inwijden in de echte levens-
kunst, leren genieten, zonder kramp,
zonder schending, tegelijkertijd in
grote openheid en grote eerbied voor
elkaar. Het is leren spreken met me-
kaar, de geëigende taal ontdekken,
leren weet hebben van elkaar, - het
is veel meer dan klinische koele yoor-
lichting. Precies op dit vlak moet een
soliede basis worden gelegd voor la-
ter, de fundamenten voor een geluk-
kiger leven. En tegelijkertijd zou juist
deze levenskunst, dit anders leren le-
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ven een bijdrage kunnen zijn tot het
voorkomen van noodsituaties die
naar abortus leiden.

Ik kom nu tot een heel ander punt.
Mijnheer de Minister, waar zijn de
uitgaven terug te vinden voor het
Vlaams Instituut van Verkeerskunde
dat u vorig jaar heeft aangekon-
digd ? De pers bracht ons af en toe
berichten over uw plannen. In het
verslag heb ik touwens gelezen dat
een studiedag en een cursus zijn
voorzien. Mijnheer de Minister, wij
zijn heel blij met dit plan en in tegen-
stelling met wat daarstraks is gezegd,
kan ook de oppositie positieve zaken
uitgaande van de Minister apprecië-
ren.

Wij weten allemaal dat elk jaar een
aantal kinderen gelijk aan het aantal
kinderen van een kleine school wordt
doodgereden, dat elk jaar meer kin-
deren worden gekwetst dan het aan-
tal van een kleine of zelfs van een
middelgrote school en dat heel velen
met een blijvende handicap door het
leven moeten. Daarop wil ik u ook
de vraag stellen : nam u reeds contact
met uw collega’s van de Executieve
en van de nationale Regering om de
wegen van en naar school veiliger te
maken en om de ouders van school-
gaande kinderen bij dit probleem te
betrekken ? Inderdaad, volgens de
verkeerspolitie van Antwerpen wordt
een groot aantal van de aanrijdingen
van kinderen precies veroorzaakt
door ouders die hun kinderen naar
school brengen of afhalen. Een
Vlaams Instituut voor Verkeerskun-
de zou zeker kunnen bijdragen tot
het oplossen van verkeersproblemen
en nutteloze risico’s.

In maart 1986 deed u, als Vlaams
Minister van Onderwijs en Vorming,
een oproep tot alle centra die !zich
bezighouden met vorming en be-
roepsopleiding om voorstellen te
doen in verband met een volgehou-
den vormingsproject voor laagge-
schoolden. Wij gaan met u akkoord
dat de vorming van laaggeschoolden
een prioriteit moet zijn. Iedere mens
moet inderdaad de kans krijgen om
de mogelijkheden die hij in zich
draagt tot ontwikkeling te brengen
en in de praktijk te gebruiken. Het
is ook de weg om meer mensen zinvol
bij hun taak te betrekken, ze een gro-
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tere verantwoordelijkheid en daar-
door ook een grotere arbeidsvreugde
en zelfvoldoening te bezorgen, paar
ook de kortste weg om meer kansen
op tewerkstelling te bieden. Hiermee
sluit ik eigenlijk een beetje aan bij
wat de vorige spreker heeft gezegd.

Om deze redenen zouden wij graag
weten welke permanente vormings-
projecten werden ontwikkeld en tot
welke concrete resultaten zij reeds
hebben geleid.

Vorige spreker heeft ook de aan-
dacht gevestigd op de samenwerking
met de RVA en op bijscholing. Ik
zou nochtans ook uw aandacht op
een ander probleem willen vestigen.
Bijscholing is goed, maar als wij van
onze kinderen geen mensen maken
die vernieuwend denken, die nieuwe
toepassingen en nieuwe wetenschap-
pelijke vondsten doen, staan wij ner-
gens. Wij moeten niet alleen bijscho-
len maar ook onze kinderen kritisch
en creatief leren denken.

In artikel 33.36.02 ,,Aanmoedigingen
van pedagogische tijdschriften, van
auteurs en didactische werken” is een
bedrag van 400.000 frank ingeschre-
ven. Is daarin de uitgave van ,,Avan-
tura”, de studiekeuzekrant uitgege- .
ven door uw diensten, inbegrepen ?

Is u ook zinnens om dit niet alleen
voor mensen die klaar zijn voor uni-
versitair onderwijs te laten verschij-
nen, maar ook voor kinderen van
twaalf en dertien jaar. Inderdaad, ve-
le kinderen van twaalf jaar moeten
dan reeds kiezen welke richting zij
zullen uitgaan.

Uit  het antwoord van mevrouw
Steyaert hebben wij’vernomen  dat er
geregeld contacten waren tussen uw ’
diensten en de hare in verband met
het onderwijs en de vorming van mi-
granten. In het verslag op bladzijde
140 lees ik dat er 82,5  miljoen frank
werd uitgetrokken onder meer be-
stemd voor projecten van lucht- en
ruimtevaart, migranten, enzovoort.
Steunend op de combinatie van
ideëen hoop ik dat u er toch geen
allusie op maakt om onze migranten
in de ruimte of naar de maan te stu-
ren.
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De Voorzitter : Mevrouw, mag ik u
verzoeken uw betoog te willen beëin-
digen.

Mevrouw M. Van Puymbroeck : Dat
zal ik doen.

Hebt u als Gemeenschapsminister
ook op dit gebied geregeld contact
met de nationale Onderwijsminis-
ter ? Ik ben er ook van overtuigd dat
de onderwijswerkgroep van VO-
COM u heel wat nuttige informatie
ter zake kan bezorgen.

Misschien is het ook goed om contact
te nemen met het Islamitisch Cen-
trum in Brussel omdat nu ook daar
een vernieuwde geest is en om dat
overleg tot nieuwe oplossingen kan
leiden.

In dat verband zou ik de aandacht
willen vragen voor de opleiding van
kinderen van de vierde wereld die
met dezelfde beperkte achterstand en
achtergrond zitten. Om goed les te
geven moet u niet alleen de stof ken-
nen maar ook weten waar de kinde-
ren staan en waar het vertrekpunt
kan liggen.

Ik steun ook de vorige sprekers om
zo vlug mogelijk naar een commu-
nautarisering van het onderwijs te
gaan, naar overheveling van alles wat
enigszins mogelijk is naar de Vlaamse
Gemeenschap. (Applaus)

De Voorzitter : De heer Flamant
heeft het woord.

De heer E. Flamant (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Minister, geachte collega’s,
zeer recent schreef een editorialist,
mijns inziens terecht, dat het vermin-
deren van de werkloosheid één van
de grote opgaven was én van de over-
heid en van de ondernemingen én
van de vakbonden die daarvoor een
even grote verantwoordelijkheid dra-
gen. Om evenwel in die inderdaad
fascinerende opdracht te slagen, zal
moeten worden afgestapt van een in
het verleden al te dikwijls volgehou-
den benadering van het werkgelegen-
heidsvraagstuk die er in hoofdzaak
in bestond de werkloosheid in haar
gevolgen te bestrijden zonder de
werkelijke oorzaken ervan aan te
pakken.

Ik meen dat in de bespreking van die
begroting ongetwijfeld kan worden
gesteld dat één van de fundamentele
oorzaken van de werkloosheid be-
staat in de relatief geringe reactie-
snelheid van het arbeidsaanbod op
de grote kwalitatieve dynamiek van
de vraag naar arbeidskrachten.

Bij het herlezen van het Regerings-
programma van de Vlaamse Rege-
ring is onmiddellijk gebleken dat ze
zich daarvan terdege bewust is en dat
gelijkaardige conclusies werden ge-
trokken in verschillende studies die
werden ondernomen zowel binnen de
Europese Gemeenschap als binnen
het actieprogramma van de OESO.

Al deze overwegingen en vaststellin-
gen getuigen van een gemeenschap-
pelijke zorg voor de beroepsoplei-
ding en voor de voorbereiding van
de jongeren op het actieve leven. Het
is, meen ik althans, in die gedachten-
gang dat in die ontwerp-begroting het
accent moet worden gelegd op be-
paalde gebieden zoals op het recon-
versiebeleid en op alle initiatieven
die erop gericht zijn een betere coör-
dinatie tussen het onderwijs en de in-
dustrie tot stand te brengen.

Bij het lezen van het uitstekend ver-
slag heb ik opgemerkt dat de verslag-
gever heeft verwezen naar de ver-
schillende reconversiepakketten die
voor financiering aan het Europees
Sociaal Fonds werden overgemaakt.
Wellicht is het op dit ogenblik te
vroeg om u te vragen of daaraan
reeds concrete resultaten zijn verbon-
den. Ik ben mij daar zeer goed van
bewust maar ik zou u toch willen vra-
gen of het niet wenselijk is en of de
mogelijkheid bestaat om in de toe-
komst op een nog meer intense wijze
in te spelen op de mogelijkheden ge-
boden door het Europees Sociaal
Fonds. Ik meen inderdaad dat alle
kansen moeten worden benut omdat
nu eenmaal, binnen de context van
structurele economische aanpassin-
gen, het probleem van de aangepaste
opleiding, de bij- en herscholing zich
uitermate scherp stelt bij het feno-
meen van de uitstoting van de arbeid.
De onaangepastheid van een groot
deel van de arbeidsmarkt aan de
vraag is nu eenmaal een vast gegeven
en komt tot uiting in de verlenging

van de werkloosheidduur en van de
omvang van de groep jonge werklo-
zen die na hun opleiding niet of
slechts in zeer beperkte mate hebben
kunnen werken. Men staat hier in fei-
te voor een bijna gelijkaardig ver-
schijnsel, dat zich eveneens manifes-
teert bij de oudere werklozen van wie
velen praktisch geen kans meer zien
om opnieuw in het arbeidsproces te
worden opgenomen. De snelle tech-
nologische vooruitgang, de demogra-
fische evolutie maar vooral de nood
aan intensifiëring van kennis maken
dat het onderwijs en de vorming
steeds meer een sleutelpositie zullen
gaan innemen. De enige bedoeling
van het onderwijs is zeker niet om
pasklare produkten klaar te stomen
maar dan lijkt evenwel een samen-
spraak tussen de onderwijs- en be-
roepswereld nog meer te moeten
worden beklemtoond voor de invul-
ling van het beroepsgerichte onder-
deel in de vorming. Tal van beroepen
hebben immers een beroepsinhoud
gekregen die niet onderwezen wordt
maar integendeel een algemene basis
vormen. In veel gevallen is de te-
werkstelling van de jongeren en de
moeilijkheden die ermee gepaard
gaan een opleidingsprobleem. Ik
meen dat we dan moeten kunnen op-
teren voor het leggen van bepaalde
accenten die wij moeten nastreven
om die samenwerking te bevorderen
en brugformules naar de beroepswe-
reld toe te realiseren.

Een eerste doelstelling bestaat uiter-
aard in een positieve actie zowel naar
de ouders als naar de jeugd toe en
waarom ook niet naar het onderwij-
zend personeel, ten gunste van toe-
komstgerichte vakgebieden, alhoe-
wel ik mij er uitermate goed van be-
wust ben dat een prognose opmaken
van de evolutie van de arbeidsmarkt
uiterst moetilijk is en praktisch on-
mogelijk op lange termijn. Dit sluit
evenwel niet uit dat het nastreven
van een betere oriëntering en voor-
lichting inzake studierichting, reke-
ning houdend met de vraag en het
aanbod op de arbeidsmarkt, van es-
sentieel belang kan zijn. In die ge-
dachtengang pleit ik dan ook voor
programma’s gericht op voorlichting
en informatieverstrekking wat betreft
de reële plaatsingsmogelijkheden en
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initiatieven om de ondernemings-
geest bij de jongeren aan te moedi- .
gen.

Een tweede accent zou erin moeten
bestaan optimaal de mogelijkheden
te verwezenlij ken voor de beroepsop-
leiding binnen de kleine en de mid-
delgrote ondernemingen. Het ver-
sneld tempo waarin vandaag weten-
schap en technologie verouderen
heeft tot gevolg dat de beroepsoplei-
ding vrij vlug voorbijgestreefd is en
dat de werkelijke vakopleiding zeer
dikwijls aanvangt na het onderwijs.
Hierbij is uiteraard een belangrijke
taak weggelegd voor het bedrijfsle-
ven. Maar alleen zeer grote bedrijven
zijn in staat om eigen opleidingspak-
ketten aan te bieden.

Het is ons allemaal bekend dat op dit
stuk de KMO’s het veel moeilijker
hebben hoewel ze op het gebied van
de tewerkstelling een hoofdrol ver-
vullen. De samenwerkingsverbanden
tussen die bedrijven onderling en met
het onderwijs moeten derhalve zo-
veel mogelijk worden gestimuleerd.

Een derde accent waarop ik de aan-
dacht wil vestigen is de vorming van
intellectuele jongeren. Indien wij ui-
teraard belangstelling moeten op-
brengen voor de kansarmen en de
ongeschoolde jongeren, mag d i t
evenwel geen reden zijn om de intel-
lectuele groep onder de jongeren te
verwaarlozen. Immers, velen die
vandaag hoger onderwijs hebben ge-
noten missen de binding met het ar-
beidsmilieu zodat het geleidelijk aan
verliezen van de opgedane kennis
een niet denkbeeldig gevaar inhoudt
voor de toekomst. Hier rijst de vraag
welke strategie kan worden uitge-
werkt om het onderwijs in de moge-
lijkheid te stellen in te spelen op de
vraag van die jongeren die ongetwij-
feld een beroep willen doen op edu-
catieve voorzieningen op een uiterst
moeilijk ogenblik van hun leven. Die
vraag stelt zich des te meer omdat
bovendien een éénmalige en afgeron-
de scholing niet meer in staat is een
antwoord te geven op de uitdagingen
van een nieuwe samenleving. Het
realiseren van optimale voorwaarden

voor het wederkerend onderwijs mag
dus geenszins aan belangrijkheid in-
boeten.

Tot daar, mijnheer de Minister, en-
kele beschouwingen die ik naar aan-
leiding van dit debat meende te moe-
ten naar voren brengen. Zij zijn
eveneens de uiting van mijn bekom-
mernis voor zowel de financieel-eco-
nomische, als de diep-menselij ke
problemen die de werkloosheid on-
der de jongeren met zich brengt.
(Applaus bij de PW)

De Voorzitter : De heer Vanhoren-
beek heeft het woord.

De heer L. Vanhorenbeek (op de tri-
bune) : Mijnheer de Voorzitter, bij
de analyse van de begroting Onder-
wijs en Vorming, valt het ons op dat
de Minister - ons inziens terecht -
een zwaar accent legt op het recon-
versiebeleid. Wij vinden het ook bil-
lijk dat door onze gemeenschap een
speciale inspanning geleverd wordt
voor de laag- en verkeerdgeschool-
den en voor de migranten. Dat de
reconversiegebieden Westhoek -
Limburg - Kempen hier vooraan
staan en een gevoelige verhoging van
de kredieten voor beroeps- en mid-
denstandsopleiding krijgen, vinden
wij niet meer dan normaal. Niettemin
blijven wij betreuren dat het Hage-
land hier buiten de prijzen valt.

Het Hageland - dat zijn een 20-tal
gemeenten in het Oosten van het Ar-
rondissement Leuven - wordt niet
meer als reconversiezone erkend.
Nochtans blijven de werkloosheids-
cijfers ver boven het nationaal gemid-
delde en blijven de tewerkstellings-
kansen er dalen. De Hagelandse be-
volking is sterk aan het vergrijzen en
de jongeren emigreren naar de west-
kant van het Arrondissement. Vol-

doende elementen althans om het als
noodgebied te erkennen. Sociaal en
structureel vormt dit gebied immers
één geheel met de Kempen, het Ar-
rondissement Turnhout en met de
Provincie Limburg. Daarom zou het
wellicht de moeite lonen deze drie
achtergebleven gebieden als één gro-
te reconversiezone te laten erkennen.
In dat opzicht zal onze fractie de no-
dige initiatieven nemen ; wij hopen
dat zij de steun van de andere partij-
en zullen kunnen genieten.

Wij zouden de Minister vanop  deze
plaats ook willen vragen er bij zijn
collega’s van de Executieve op aan
te dringen de nodige stappen te on-
dernemen en er bij de nationale Re-
gering op aan te dringen het dossier
,,Hageland”, als reconversiezone op-
nieuw bij de Europese Commissie in
te dienen.

Wat de achterstand in de uitbetaling
van de studietoelagen betreft, heeft
de Minister ons medegedeeld dat de
dossiers momenteel worden afge-
werkt door het Centrum voor Over-
heidsinformatie. Er wordt dus blijk-
baar een inspanning geleverd om de
achterstand in te lopen. Toch hebben
wij de indruk dat deze inhaalbewe-
ging nog niet optimaal verloopt en
de uitbetaling van deze toelagen nog-
al traag van stapel loopt. Vandaar
dat wij de Minister zouden willen vra-
gen hoe groot het percentage is van
de dossiers die op dit ogenblik afge-
handeld werden, zowel voor het Se-
cundair als voor het Hoger Onder-
wijs ?

Een ander knelpunt van deze onder-
wijsbegroting blijkt het kunstonder-
wijs te zijn. Tijdens de bespreking
van het begrotingsontwerp van vorig
jaar heeft de Minister het voornemen
bekendgemaakt om tegen het school-
jaar 1987-1988 de nodige hervormin-
gen in het kunstonderwijs met be-
perkt leerplan door te voeren. Door
de Sint-Anna-besparingsmaatregelen
viel de voorbereiding van deze her-
vorming blijkbaar in het water. Bo-
vendien gingen de ministeriële be-
leidsopties de mist in. De normeren-
de bevoegdheid blijft immers natio-
nale materie, zodat overleg met de
Franstalige sector nodig is, terwijl de-
ze structuurhervorming in het kunst-
onderwijs enkel door de Vlaamse
Gemeenschap zou moeten kunnen
worden doorgevoerd.

Verder blijft - tengevolge van de
funeste onderwijsbesparingen - de
voorbereiding van het rationalisatie-
en programmatieplan blijkbaar in de
studiemappen steken. Tenzij men er-
naar zou streven dit plan, samen met
de structuurhervorming, in werking
te laten treden op 1 september 1987.

Om de discriminatie van de muziek-
scholen tweede categorie - 32 in
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Vlaanderen - uit de weg te ruimen,
heeft de Minister vorig jaar beloofd
te laten onderzoeken volgens welke
procedure deze scholen onder de toe-
passing van de wet van 29 mei 1959
zouden kunnen geplaatst worden.
Daarom zou ik hier willen vragen
welke maatregelen werden getroffen
om deze muziekscholen met ingang
van 1 september 1987 in de eerste
categorie te plaatsen, waardoor ze
onder de toepassing vallen van de
wet van 29 mei 1959 ?

Werd hiermee rekening gehouden bij
de vaststelling van de kredieten in de
begroting ?

In het kader van de berekening van
deze kredieten, zou ik willen vragen
welke rationele gegevens en normen
hiervoor gebruikt werden.

Bovendien heb ik de indruk dat de
Minister verstrikt geraakt is in de
voorbereiding van de hervorming van
het Hoger Kunstonderwijs. Hoever
staat het met de voorbereiding hier-
van ? Wij hebben de indruk of wij
zijn er zelfs van overtuigd dat deze
kredieten onderschat zijn en niet zul-
len volstaan om de verschuldigde
wedden in het Rijksonderwijs en
weddetoelagen en werkingstoelagen
in het gesubsidieerd onderwijs te be-
talen.

Bovendien zouden wij de aandacht
van de Minister willen vestigen op de
moeilijkheden die de drie Rijkshuma-
niora’s met volledig leerplan, Ant-
werpen, Brussel en Gent, thans on-
dervinden. De ontwikkelingskansen
van dit muziek-kunstonderricht met
haar specifiek karakter moet door
onze Gemeenschap kunnen gevrij-
waard worden. Hierbij zou ik specia-
le aandacht willen vragen voor de si-
tuatie van onze Vlaamse school in
Brussel, die de Vlaamse aanwezig-
heid in de Hoofdstad mee helpt ver-
sterken. Vooral gezien in het kader
van de verlengde leerplicht, kan door
een adequate programmatie inge-
speeld worden op bepaalde leemten
en noden binnen het onderwijs. Wij
denken hier aan afdelingen op be-
roepsniveau zoals etalage, publici-
teit, fotografie, enzovoort.

In het algemeen wordt het kunston-
derwijs met volledig leerplan getrof-
fen. De belofte van de Vlaamse On-
derwijsminister om de achterstand
qua toelagen aan het kunstonderwijs
via een inhaalbeweging op te trek-
ken, wordt immers doorkruist door
de onderwijsbesparingen van de na-
tionale Minister Coens. In dit ver-
band betreuren wij het dat deze, naar
onze mening overbodige, besparin-
gen nu ook rigoureus worden toege-
past, met alle nadelige gevolgen van-
dien. Om een eigen Vlaams onder-
wijsbeleid uit te bouwen moet er dus
meer dan dringend werk worden ge-
maakt van de federalisering van het
onderwijs. Wij kunnen ons moeilijk
van de indruk ontdoen dat de com-
munautarisering momenteel ietwat
wordt weggemoffeld achter de veilige
muren van de nieuwe, pas opgerichte
werkgroep in de schoot van de
Vlaamse Raad. De werkgroep is sa-
mengesteld, de partijen hebben hun
vertegenwoordigers aangeduid, de
Minister heeft zijn programma be-
kendgemaakt en de agenda is opge-
steld, maar toch komt die werkgroep
niet samen ondanks de pogingen van
de Vlaamse Onderwijsminister om
met hart en ziel aan de slag te gaan.
De werkgroep geraakt blijkbaar
moeilijk uit de startblokken. Wij stel-
len vast dat de normerende bevoegd-
heden nog altijd aan het nationale
niveau blijven toebedeeld. Het
Vlaams onderwijs moet als specifieke
persoonsgebonden matirie zo snel
mogelijk onder de nationale paraplu
vandaan.

Wil de Vlaamse Gemeenschap een
eigen dynamisch onderwijsbeleid uit-
bouwen, dan mag nu niet langer wor-
den getalmd. (Applaus bij de VU)

De Voorzitter : De heer Desutter
heeft het woord.

De heer M. Desutter (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Minister, geachte collega’s,
ik wil een paar woorden zeggen over
het visserijonderwijs hoewel dat oor-
spronkelijk niet mijn bedoeling was.
De uiteenzetting van onze goede col-
lega Laridon heeft mij van mening
doen veranderen.

Mijnheer de Minister, ik verheug mij
over uw belangstelling voor de visse-

rij. U bent reder geworden van een
eenheid, zijnde De Kaper. Ik kan u
verzekeren dat De Kaper het goed
stelt. Hij heeft waarschijnlijk een
goede peter.

Ik zal het in het bijzonder hebben
over het Nautisch Centrum. Mijn-
heer de Minister, ik dank u dat u
niettegenstaande een zeker onbegrip
bij sommigen, toch de nodige kapita-
len voor het Nautisch Centrum hebt
kunnen vrijmaken. In het verslag lees
ik dat de Vlaamse Gemeenschap de
voorkeur heeft gegeven aan een ei-
gen Rijksvisserijschool. Spijtig ge-
noeg wordt dat initiatief enigszins af-
gezwakt met de volgende zin : dit is
nog niet definitief beslist. Er zouden
stemmen opgaan om het Nautisch
Centrum te Zeebrugge in te planten
en te werken via een opleidingscen-
trum van de RVA. Dit is een slechte
keuze. Immers daarmee stelt u nie-
mand tevreden, ook niet de stedelij-
ke school van Oostende en uiteraard
ook niet de mensen van uw eigen zee-
visserijschool die u eigenlijk in de kou
laat staan. Het gebeurt al te vaak dat
RVA-cursussen worden ingericht die
onverantwoord concurrentieel zijn
met de onderwijssector. Hoewel er
gelukkiger initiatieven ter zake zijn,
moet ik verwijzen naar de RVA-cur-
sus voor Horeca-personeel. Deze
wordt georganiseerd in gemeentelij-
ke gebouwen. Er wordt gebruik ge-
maakt van de keukeninstallaties van
het ontmoetingscentrum, die ook
dienen voor de vakschool en van het
taallabo voor het gemeenteli jk
avondonderwijs. Ik acht dit de goede
weg. Bestaande onderwijsinstellin-
gen moeten beter worden uitgerust
en hun infrastructuur moet efficiën-
ter worden benut. Er hoeven geen
nieuwe opleidingscentra te worden
ingericht naast bestaande scholen.

Ter verantwoording van de inplan-
ting van het Nautisch Centrum in de
Rijksvisserijschool ga ik niet de cij-
fers herhalen die mijn collega en ik-
zelf hebben uitgewisseld via het Vis-
serijblad. Ik zeg alleen dat 70 procent
van de leerlingen van de Oostendse
visserijscholenbevolking niet naar de
zeevisserij gaat, waar. in de Rijksvis-
serijschool 60 procent van de leerlin-
gen wel het vissersberoep kiest.
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Belangrijker is dat het Navigatiecen-
trum niet over didactisch materieel
beschikt dat door alle leerlingen zal
worden gebruikt. Het is dus fout om
het totaal aantal leerlingen in het zee-
visserijonderwijs als norm te hante-
ren.

Het is duidelijk dat dit uitmuntend
oefenmateriaal het meest zal ge-
bruikt worden en ter beschikking zal
staan van de jongens die zich komen
voorbereiden op het examen van
schipper ter visserij, schipper ter
kustvisserij, de leerlingen van het 4de
technische en 4de beroeps, voor het
deeltijds leren en voor schippers die
behoefte hebben aan her- of bijscho-
ling in het gebruik van voor hen nieu-
we instrumenten, die tot op heden
nog in geen enkele school voorhan-
den zijn.

Men mag niet stellen dat alle leerlin-
gen zich gaan verplaatsen, het zal een
beperkte groep blijven. Een bijko-
mende vaststelling is dat de zeevisse-
rijschool van Heist steeds het grootst
aantal kandidaat-schippers naar het
examen in Oostende kan doen gaan
en dat lijkt ook logisch vermits de
Zeebrugse visserijvloot ruim 1/3  gro-
ter is dan deze van Nieuwpoort.

Vanaf 1949 bij de oprichting van de
zeevisserijdagscholen, hebben  de
honderden leerlingen van Heist zich
steeds moeten verplaatsen naar Oos-
tende om aan een brevettenexamen
van het Zeewezen te kunnen deelne-
men. Al die jaren werden de leerlin-
gen en leraars van de Oostendse
scholen bevoordeeld door het tijdsge-
bruik. Nu men spreekt om sporadisch
en met een goede tramverbinding of
ander vervoer 30 km te overbruggen,
blijkt dit voor de Oostendse leerlin-
gen en leerkrachten een handicap te
zijn die onmogelijk kan verwerkt
worden.

Mijnheer de Minister, ik pleit hier
voor niets anders dan dat de examens
betreffende het zeewezen verder in
Oostende zouden blijven doorgaan.
Men zou evenwel de andere gedeel-
ten van de kust moeten laten genie-
ten van het Nautisch Centrum. Zo
zal iedereen een verplaatsing moeten

doen en wordt een bepaald
wicht enigszins hersteld.

oneven-

Door collega Laridon werd eveneens
gesteld dat er in de kringen van het
visserijonderwijs tegenstand bestaat.
Ik wijs er evenwel op dat deze tegen-
stand zeer beperkt is. Anderzijds ver-
zoekt de Rederscentrale in een aantal
brieven aan de Gemeenschapsminis-
ter het navigatiecentrum te plaatsen
in de zeevisserijschool te Heist, om-
dat de zeevisserij het belangrijkste is
in Zeebrugge en de zeevisserijschool
te Heist het meeste aandeel heeft in
de gevormde bemanning.

In samenwerking met de RVA orga-
niseert de zeevisserijschool van Heist
in de opleiding ,,sociale promotie”
cusussen voor schipper ter zeevisse-
rij, schipper ter kustvisserij, motorist
ter kustvisserij, matroos-motorist en
motorist. Het is steeds de wens ge-
weest van de zeevisserijschool te
Heist uit te groeien tot een nautische
school waar de specifieke opleidin-
gen voor scheepsbemanningen kun-
nen versterkt worden. Het is fout om
naast een bestaande zeevisserijschool
door de RVA een cursus te laten or-
ganiseren voor de opleiding van bag-
gerlui. Het is de plicht van de Vlaam-
se Gemeenschap om het verwijt ,,de
zeevisserijschool te Heist is te klein,
ze kost teveel geld” te ontzenuwen.
Integendeel men moet haar alle mid-
delen bezorgen tot groei en ontplooi-
ing en daartoe behoort naast de zee-
visserij-opleiding ook de bagger-,
sleep- en offshorediensten, samen
met de groei van de Zeebrugse han-
del.Daarvoor is een ligging aan de
Oostkust in een bestaande instelling
aangewezen.

Mijnheer de Minister, ik heb nog een
kleine vraag die eveneens in verband
staat met Landbouw en Visserij. De
wedden van het naschools landbouw-
onderwijs kennen reeds een achter-
stand van minstens twee jaar. Ik denk
dat het tijd is dit te regulariseren.
(Applaus bij de CVP)

De Voorzitter : Minister Kelchter-
mans heeft het woord.

Minister T. Kelchtermans (op de tri-
bune) : Mijnheer de Voorzitter, ik
dank vooreerst de heer Piot, verslag-

gever, voor de wijze waarop hij een
synthese heeft gebracht van de be-
sprekingen die, in dezelfde opbou-
wende geest als in de Commissie,
hier hebben plaatsgevonden. Van-
zelfsprekend dank ik ook al de spre-
kers om de wijze warop zij hier van-
daag hun betoog, analoog, ik her-
haal het, aan wat in de Commissie
reeds tot uiting kwam, op een zeer
positieve wijze hebben herhaald. Ik
heb hier vandaag, mijnheer de Voor-
zitter, de bevestiging,gekregen  dat de
heer Laridon een trouw lezer is van
het ledenblad ,,Zeg” van de CVP.
Een beter bewijs van wederkerige in-
formatie zal men van op deze tribune
nog niet dikwijls hebben gehoord.

Ik meen dat het goed is het geheel
van de uiteenzettingen te groeperen
in een aantal onderdelen zoals : de
problematiek van de communautari-
sering van het onderwijs, waar prak-
tisch iedereen een aantal vragen rond
heeft gesteld ; de problematiek van
het open hoger onderwijs en het zee-
visserijonderwijs, waar niet alleen de
vertegenwoordigers van de kustge-
meenten vragen hebben over gesteld,
maar ook anderen ; het wetenschap-
pelij  k onderzoek en verkeersveilig-
heid, waaromtrent ook heel wat vra-
gen zijn gesteld ; het geheel van de
vorming, vooral in de reconversiege-
bieden, dat ieders belangstelling
had ; de specifieke doelgroepen, zo-
als migranten, laaggeschoolden enzo-
voorts die bijzondere belangstelling
kregen. Dat zijn een aantal onder-
werpen die kunnen worden gegroe-
peerd waardoor op verschillende vra-
gen samen kan worden geantwoord.

Voorafgaandelijk wil ik even terug-
grijpen naar dat wat in het Vlaamse
Regeerprogramma werd opgenomen
en waarin zeer uitdrukkelijk en wel
onder de noemer van het werkgele-
genheidsbeleid het volgende werd ge-
zegd : ,,De inspanningen inzake be-
roepsopleiding, herscholing en bij-
scholing zullen aanzienlijk worden
opgevoerd”. . . ,,De voorziene inves-
teringen inzake beroepsopleiding zul-
len versneld worden, voltooid en
nieuwe investeringen en nieuwe op-
leidingscentra zullen voorzien wor-
den. Bijzondere aandacht zal worden
besteed aan de specifieke taak en de
samenwerking met andere vormings-
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en scholingsinstanties en met het be-
drijfsleven op het vlak van infrastruc-
tuur en het materieel”. Er is ook de
vraag van de coördinatie. Daarover
zegt het Regeerakkoord : ,,Er zal een
specifiek en een geëigend program-
ma worden opgezet voor de laagge-
schoolde werkzoekende en dit pro-
gramma zal geleidelijk worden uitge-
bouwd en voldoende gedifferentieerd
zijn om aan de noden van deze werk-
zoekenden tegemoet te komen”.

Wij hebben, daarop voortbouwend,
in maart 1986, een richtnota aan de
Commissie voorgelegd die voor een
groot deel reeds een concretisering
wil zijn van de formulering van de
deelobjectieven van wat deze alge-
mene beleidsverklaring inhoudt en
waarin wij hebben gezegd dat de
coördinatie een essentieel iets was
omdat wij zouden willen streven naar
een samenhangend onderwijs- en
vormingsbeleid. Ook de heer Moors
heeft gerefereerd naar dit belangrijk
basisdocument waarvan, ik herhaal,
het de bedoeling is, op stelselmatige
wijze uitvoering te geven. Wij heb-
ben daarin de communautarisering
van het onderwijs helemaal vooraan
geplaatst. Wij hebben daarin ook de
samenhang tussen onderwijs- en vor-
mingsbeleid via een aantal middelen
willen verbeteren. Het ontwerp van
een globaal educatief plan werd daar-
in voorgesteld en daarin werd ook
gezegd hoe die problematiek moet
worden aangepakt, naast een aantal
specifieke klemtonen die in het on-
derwijs en vormingsbeleid aan bod
dienen te komen.

Wanneer wij nu, de heer Moors heeft
daarop gealludeerd, negen maanden
later - negen maanden is qua ver-
wachten een bijzondere datum - de
inventaris opmaken van wat die eer-
ste ideeënoefening heeft gegeven en
eens nader bekijken waar wij nu
staan dan moet worden vastgesteld
dat er in ons beleid belangrijke stap-
pen zijn gezet en dat er belangrijke
initiatieven werden genomen. Dege-
nen die dat hebben opgemerkt, heb-
ben een juiste vaststelling gedaan.

Op het vlak van de onderlinge sa-
menhang hebben wij de verschillende

participanten, die betrokken zijn bij
dit globaal vormingsaanbod, ge-
vraagd dat zij geregeld zouden sa-
menkomen om gegevens uit te wisse-
len en wederkerig aanbevelingen te
ontvangen. Coördinatie is daar zeer
belangrijk. Wij hebben dit gedaan via
de overlegplatform. Men kan niet
overal alles te gelijk doen. Wij heb-
ben prioriteiten gesteld. Vooreerst
denken wij aan de drie reconversie-
gebieden en binnen deze reconversie-
gebieden prioritair aan Limburg, om-
wille van de problematiek die zich
daar momenteel stelt. Daarna komen
de andere Provincies aan bod.

Wij hebben ook voorgesteld om inza-
ke het open hoger onderwijs en het
onderwijs sociale promotie bruggen
te bouwen. Er moeten contactmoge-
lijkheden in deze structuur worden
ingebouwd. Wij hebben projecten
opgezet die de aansluiting van het on-
derwijs naar het bedrijf toe moeten
vergemakkelijken. Ik verwijs naar de
inloopbanen, de ingroeibanen ge-
combineerd met het industrieel leer-
wezen, het alternerend leren, alter-
nerend werken welke én door de Mi-
nister van Nationale Opvoeding, én
door de Gemeenschapsminister wer-
den voorgesteld. Dit roept op zich-
zelf vragen op inzake eenheid in op-
treden.

Ik ben van oordeel dat velen met mij
kunnen akkoord gaan dat de draag-
kracht van de Vlaamse Gemeenschap
gehypothekeerd blijft zolang de on-
derwijsbevoegdheid niet ten volle is
overgeheveld. Ik herhaal dat het van-
zelfsprekend onze hoofdbekommer-
nis moet blijven om daarin vooruit-
gang te boeken. Wij benutten ten
volle de medewerking die de Vlaam-
se Gemeenschap kan verlenen voor
gezamelij ke doelstellingen, zeker
met het oog op een betere tewerk-
stelling, met de nationale Regering.
Ik verwijs naar de opslorpingspro-
gramma’s voor de werkloosheid, het
alternerend leren/alternerend
werken, het verhoogde aanbod bij de
middenstandsopleiding en het land-
bouwonderwijs tengevolge van de
reglementering van de vestiging voor
middenstanders en de overheidssub-
sidiëring van investeringen ten be-
hoeve van de landbouw, de repercus-
sies ten laste van de Gemeenschap-

pen tengevolge van de verlenging van
de leerplicht. Dit zijn initiatieven
waarvoor wij bindingen hebben met
de nationale Regering.

Ik wens hieraan toe te voegen dat
het beginsel van de ,,Bundestreue”,
waarnaar de Eerste Minister zo graag
verwijst, ook inhoudt dat er op een
indringende wijze rekening moet ge-
houden worden met de ,,Länder-
loyautät” waarin ook een loyauteit
moet worden opgebracht van de na-
tionale Ministers naar de Gemeen-
schappen toe.

Ter zake hebben wij de indruk dat
bij verschillende nationale Ministers
de wil ontbreekt om de gevolgen en
de dynamiek van de staatshervor-
ming te aanvaarden. Ik wil aanstip-
pen dat ik in de Minister van Institu-
tionele Hervormingen, de heer De-
haene, vaak een bondgenoot ervaar
om de Gemeenschappen recht te la-
ten wedervaren en hen de bevoegd-
heden te geven waar zij recht op heb-
ben. Vervolgens wens ik enkele vast-
stellingen te doen.

Het Overlegcomité heeft op 25 no-
vember 1986 een beslissing genomen
waarbij de morele verbintenis werd
aangegaan om de voorbereiding van
de communautarisering van het on-
derwijs, in overleg tussen de Ge-
meenschappen en de nationale Rege-
ring, onmiddellijk aan te vatten. Tus-
sen de nationale Regering en de Exe-
cutieven werd overeengekomen een
gemengde werkgroep op te richten
die de voorbereiding tot verklaring
van herziening van de Grondwet zou
aanvatten. Intussen zou de nationale
Regering advies inwinnen bij de
Raad van State over de mogelijkheid
om een aantal zogenaamd ,,parasco-
laire” onderwijsbevoegdheden, waar-
van sprake in de voorbereiding van
het betreffende Sint-catharina-ak-
koord (25 november jongstleden), nu
reeds over te hevelen. Ik denk onder
meer aan de PMS-centra, de migran-
tenopleiding, de internaten, de socia-
le diensten van de universiteiten, de
bijscholing van de leerkrachten, . . .
Deze materies zouden dan naar de
Gemeenschappen kunnen worden
overgeheveld zonder een Grondwets-
wijziging. De Vlaamse Regering zou
op basis van dit niet-bindend advies
de overheveling van deze bevoegdhe-
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den voorbereiden. Tot op heden
conctateren  wij echter weinig uitvoe-
ring van deze overeenkomsten.

Ik ondersteun de verwondering van
collega Moors ten aanzien van colle-
ga Beysen die het gebrek aan vorde-
ring op het nationale vlak - bij de
uitoefening van de nationale Regeer-
akkoorden naar de Autonome Raad
voor het Rijksonderwijs - inroept
om de interne discussie tussen de
Vlaamse partijen in de Commissie
voor Onderwijs en in de Vlaamse
Raad rond de communautarisering
van het onderwijs daarmee onmoge-
lijk te maken. Ik betreur dat en hoop
dit geen definitief standpunt is.

Ik vraag de PVV dringend haar tech-
nische delegatie aan te vullen want
in de technische werkgroep - waarin
de verschillende partijen hun verte-
genwoordigers hebben aangeduid om
met deze technische besprekingen
van start te gaan - heeft zij nog geen
vertegenwoordiger aangeduid. Hier-
door kunnen wij niet ingaan op vra-
gen van andere partijen. Ik meen dat

Ook in het betoog van de heer E.
Flamant (PVV) werden de begro-
tingsmateries Onderwijs en Vorming
behandeld
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de collega’s van de PVV in de Com-
missie het ermee eens waren om een
delegatie aan te duiden. Hopelijk
kunnen wij dan zo snel mogelijk deze
technische bespreking - waarvan de
agenda reeds klaar is - aanvatten.

Mijnheer de Voorzitter, omdat ik
weet dat u zich graag aan een strak
tijdsschema  houdt, zal ik overgaan
tot een korte bespreking van de ver-
scheidene onderdelen die in de uit-
eenzettingen aan bod zijn gekomen.

Het kunstonderwijs vormt een be-
langrijk pakket in het geheel van de
begrotingskredieten van de Vlaamse
Gemeenschap. Ik zal u de stand van
zaken weergeven en inpikken op on-
ze standpunten die reeds vroeger in
de Commissie werden bepaald. In de
Commissie hebben wij gesteld dat de
hervorming die wij voorstaan voor
het kunstonderwijs, zowel inzake ra-
tionalisatie- als programmatieplan
voor het secundair onderwijs, met
beperkt leerplan, alsook de hervor-
ming van het hoger kunstonderwijs
niet haalbaar zoal zijn voor het
schooljaar 1987-1988. Destijds heb-
ben wij ook niet gezegd dat deze da-
tum haalbaar zou zijn. Via de druk
en de hoogdringendheid die wij aan
ons verzoek zullen verbinden, trach-
ten wij deze hervorming te bespoedi-
gen. In het verleden werd ons ver-
zoek reeds voorgelegd aan de Hoge
Raad voor het Artistiek Onderwijs.

Voor het muziekonderwijs van het
beperkt leerplan zijn wij zinnens het
voorgestelde rationalisatie- en pro-
grammatieplan voor het schooljaar
1987-1988 en daarmee gepaard gaan-
de de nieuwe structuren die op het-
zelfde ogenblik worden voorgesteld,
in te voeren. Wij zijn namelijk van
oordeel dat de situatie zoals zij zich
momenteel voordoet, waardoor van-
af 1982-1983 - alsook voor de wer-
kingskredieten voor 1984-1985 - een
feitelijke blokkering werd veroor-
zaakt, niet langer houdbaar is. Wij
wensen de grote rij wachtenden een
oplossing te bieden.

Tevens moeten wij inpikken op de
vele suggesties die vanuit het muziek-
onderwijs worden aangereikt, waar-
door wij pré-professionele vorming
en geëigende structuren met inhoud
kunnen aanbieden, alsook aan diege-
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nen die het muziekonderwijs volgen
als amateuristische recreatie, zodat
deze personen in hetzelfde muziek-
onderwijs aan bod kunnen komen.
In de marge van het kunstonderwijs
wensen wij ook een initiatief te ne-
men tot herwaardering van het volks-
lied. Dit heeft met structuur en in-
houd van het onderwijs niets te ma-
ken maar velen hebben hier vorig
jaar het groot belang van een derge-
lijk initiatief onderstreept. Uit recen-
te gesprekken blijkt dat vertegen-
woordigers van bepaalde organisaties
ook bereid zijn ter zake initiatieven
te nemen en deze zelfs reeds gedeel-
telijk hebben voorbereid. Ik denk
hier ondermeer aan het Algemeen
Nederlands Zangverbond, de Vlaam-
se Volkskunstbeweging, de VTB, de
Marnix-ring , h e t  IJzerbedevaartco-
mité. Deze verenigingen zijn zeer
sterk gemotiveerd en wij moeten hen
helpen en de middelen ter beschik-
king stellen om ter zake initiatieven
te kunnen nemen en vooral de leer-
krachten van het basisonderwijs te
betrekken bij de herwaardering van
het heimatlied bij de jongeren en het
instandhouden van ons repertorium
volksliederen. Wij moeten deze in-
spanningen ten volle ondersteunen.

Een tweede rubriek waaraan hier uit-
voerig aandacht besteed werd is het
open hoger onderwijs. Sommigen be-
treuren het dat wij het zo noemen en
zouden liever hebben dat wij spreken
van open universiteit zoals dit trou-
wens lange tijd het geval is geweest.
Het is niet zonder redenen dat wij de
benaming open hoger onderwijs heb-
ben voorgesteld. De gevoeligheid
van het HOBU voor deze aanpak
was zeer groot zodat terecht kon wor-
den gevreesd dat, indien men aan de-
ze gevoeligheid zou voorbijgaan, het
initiatief zelf reeds zou gehypothe-
keerd zijn. Wij hebben voor die be-
naming open hoger onderwijs dus ge-
opteerd gedeeltelijk om pragmati-
sche redenen, gedeeltelijk ook uit
overtuiging omdat wij van oordeel
waren dat ook op dat vlak open on-
derwijs mogelijk moest zijn. Wij heb-
ben dan ook van in den beginne het
HOBU, zowel als de universiteiten
gevraagd aanwezig te zijn bij de voor-
bereidende werkzaamheden. De
werkgroep die aldus werd gevormd
is niet de weergaven van allerlei in-
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vloeden. Het is wel een vertegen-
woordiging van degenen die reeds op
het terrein aanwezig waren, universi-
teiten zowel als HOBU-instellingen.
Deze werkgroep kwam tot stand op
ons initiatief en met medewerking
van Minister Coens. Hij is onderver-
deeld in vier sub-groepen : een eerste
groep houdt zich bezig met de doel-
groep en het aanbod van het open
hoger onderwijs ; een tweede groep
bestudeert de bestuurlijke structuur ;
een derde groep onderzoekt de on-
derwijskundige structuur en een vier-
de groep, die zeer belangrijk is, gaat
na of de nodige middelen kunnen
worden gevonden. Hij bestudeert
met andere woorden de financiering
van het open hoger onderwijs.

De werkzaamheden van die werk-
groep zijn intussen verbazend ver
gevorderd, ondanks het sceptisisme
van velen wanneer dit initiatief, ter
uitvoering van het Vlaams Regeerak-
koord, werd genomen. Dit zal u trou-
wens ook reeds zijn opgevallen in de
hearing. Degenen die zich afvragen
of wel voldoende wordt gewaakt over
de kwaliteit van het onderwijs en of
men niet te lichtzinnig diploma’s zal
uitreiken die toch verondersteld wor-
den de waardering te genieten van
het universitair of van hoger onder-
wijs, kan ik geruststellen. In de werk-
groep zijn immers voldoende voor-
stellen naar voor gekomen om, ook
in de structuur, de waarborg van de
kwaliteit in te bouwen. Ook naar de
pedagogische begeleiding ging een
zeer grote bezorgdheid uit. Indien de
werkgroep het huidig tempo kan
handhaven, zullen eind april de rap-
porten van de verschillende sub-groe-
pen kunnen worden ingediend. Wij
hopen het decreet bij de Executieve
te kunnen introduceren eind april-be-
gin mei waarna, via de Raad van Sta-
te, dit ook hier in de Vlaamse Raad
kan worden voorgelegd. Hierdoor
zullen wij in de gelegenheid zijn,
mijnheer de Voorzitter, om eerst in
de Commissie en vervolgens in de
Vlaamse Raad na te gaan of de ver-
schillende accenten, die zopas door
verschillende sprekers werden ge-
legd, in het ontwerp van decreet aan-
wezig zijn.

Wat de problematiek van de studie-
toelagen betreft werden verschillen-
de vragen gesteld. De heer Laridon
vraagt de precieze stand van zaken
van de uitbetalingen. Welnu, voor
het geheel van het schooljaar 1986-
1987 is een merkelijke vooruitgang
geboekt in vergelijking met verleden
jaar en nog een grotere vooruitgang
in vergelijking met het schooljaar
1984-85. Voor het secundair onder-
wijs staan wij thans op een niveau
van afwerking van 67 procent ; voor
het hoger onderwijs is dat niveau 78
procent. De diensten die verantwoor-
delijk zijn voor de studietoelagen
hebben dus een behoorlijke achter-
stand weggewerkt. Dit is eveneens te
danken aan het feit dat wij overge-
stapt zijn naar het systeem van de
informatica waarbij een eigen pro-
gramma is ontwikkeld zodat wij van-
af volgend jaar het huidige tempo
zelfs nog zullen kunnen opdrijven.
Het is immers de bedoeling, door een
vereenvoudiging van de aanvraagfor-
mulieren en door het gebruik van een
identificatienummer van het Rijksre-
gister waardoor rechtstreeks toegang
wordt verkregen tot de financiële ge-
gevens, de snelheid van uitbetaling
nog te verhogen. Dit zal evenwel een
budgettair probleem met zich bren-
gen. De controle en het inbrengen
van de financiële gegevens via het
aanslagbiljet moeten niet meer afzon-
derlijk gebeuren, maar wel recht-
streeks door de samenwerking van de
dienst Studietoelagen met het Minis-
terie van Financiën. Dankzij deze
vereenvoudiging zal een belangrijke
tijdswinst kunnen worden geboekt.
Ik herhaal dat dit een budgettair pro-
bleem zal teweegbrengen vermits in
het eerste trimester meer middelen
ter beschikking zullen moeten kun-
nen worden gesteld. Inderdaad, als
wij nu aan een gemiddeld uitbeta-
lingspercentage komen van 30, maxi-
mum 40, zal dit percentage voor het
volgend eerste trimester veel hoger
liggen. Uw suggestie wordt graag
meegenomen. Ik zal ze voorleggen
aan de Hoge Raad voor Studietoela-
gen om te zien of op dat vlak geen
aparte initiatieven kunnen worden
genomen. Ik meen nochtans dat nu
reeds het vermoedelijk inkomen in
aanmerking wordt genomen en de
betaling onmiddellijk gebeurt. De
verificatie komt dan nadien. Ik zal

dat nog eens laten nagaan om te zien
of het juist is wat ik hier zeg. Ook
vermeld ik hier dat wij de belastings-
aangifte wat uitgezuiverd hebben.
We hebben het netto-inkomen een
andere definitie gegeven, die ons
rechtvaardiger lijkt en waarbij wij de
meeste aftrekken hebben afgeschaft.

Ook over het visserijonderwijs wer-
den hier heel wat vragen gesteld.
Ook de Voorzitter van onze Commis-
sie had het daarover evenals over de
polemiek omtrent het afstandsonder-
wijs. De oprichting van een Nautisch
Centrum is een vraag van heel de
kuststreek. Wij wensen daarvoor de
nodige kredieten vrij te maken. Wij
hebben aan de beroepsopleiding ge-
vraagd zich daarmee bezig te hou-
den. Wij verwachten van hen een
voorstel en hopen dat deze opleiding
optimaal zal kunnen gebeuren. Zo-
wel Heist als Oostende hebben hun
wensen. Wij menen dat zowel de be-
roepssector als de onderwijsinrichtin-
gen hun gezond verstand. moeten to-
nen om in peis en vrede tot eensge-
zinde voorstellen te komen.

Mijnheer Laridon, u hebt ook een
concrete vraag gesteld over het sta-
tuut van het personeel. Het is mij
niet bekend dat daar een probleem
bestond. Ik wil dit graag nagaan. An-
derzijds moet ik toch vaststellen dat
ingevolge onze afspraken van vorig
jaar heel wat is uitgevoerd. Ik verwijs
naar het besluit van de Vlaamse Exe-
cutieve houdende inrichting van het
experimenteel secundair zeevisserij-
onderwijs met beperkt leerplan en
ook naar de homologatie van het la-
ger secundair zeevisserijonderwijs.
Hiervoor werden de programma’s
reeds eind december 1986 door Mi-
nister Coens en door de Inspectie
goedgekeurd.

Collega Diegenant had mij gevraagd
de stand van zaken omtrent school-
sport mee te delen. Wij voorzien
daarvoor een decreet en een krediet
van 18 miljoen frank. De heer Diege-
nant vroeg zich af of de universitaire
sector hierbij niet kon worden be-
trokken. Zo lang de sociale toelagen
niet naar de Gemeenschappen zijn
overgeheveld, kan de Vlaamse Ge-
meenschap deze last niet dragen.

Er werden ook vragen gesteld over
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de achteruitstelling van het weten-
schapsbeleid. Ik verwijs daarvoor
naar de interpellaties over dit thema.
Er zijn objectieve elementen die een
zekere achterstand verklaren, onder
andere duurdere studierichtingen bij
een aantal Waalse universitaire in-
richtingen. Anderzijds heeft de Mi-
nister van Wetenschapsbeleid een
coördinatie inzake wetenschapsbe-
leid voorgesteld. Toch zijn de Vlaam-
se bevoegdheden daar beperkt. Voor
de vorming van onderzoekers, voor
steun aan individueel onderzoek,
voor de organisatie van nationale en
internationale contacten worden nu
door de nationale Regering middelen
ter beschikking gesteld.

Mevrouw Van Puymbroeck, de heer
Beysen en nog anderen vroegen zich
af van waar de kredieten komen voor
het Insti tuut voor Verkeersveilig-
heid. Deze kredieten komen uit het
Fonds voor Onderwijs en Vorming,
speciaal op Vlaanderen gericht om-
dat de gevoeligheden daarvoor in
Vlaanderen hoger liggen dan in Wal-
lonië. De eerste twee trappen van de-
ze actie hebben reeds resultaten op-
geleverd. Ik verwijs naar de campag-
ne gericht op de basis : - de buurt-
werkers en de lokale bestuurders -
en naar de 60-urencursus voor tech-
nisch deskundige vooral bedoeld
voor gemeenteambtenaren, politie-
mensen enzovoort opdat zij een glo-
bale visie over verkeersveiligheid
zouden krijgen. Wij menen dat ook
de leden van de Vlaamse Raad initia-
tieven in dit verband kunnen nemen.
Niets belet u inderdaad een voorstel
van decreet in te dienen teneinde te
komen tot een Instituut voor Ver-
keerskunde. Ik meen trouwens dat
initiatieven dienaangaande in voor-
bereiding zijn.

Het geheel van de reconversieaanpak
- en dit is het meest essentiële van
heel ons beleid - voorziet in een
drietraps aanpak. Voor de laagst ge-
schoolden willen wij onmiddellijk een
aantal instrumenten en middelen ter
beschikking stellen waardoor zij op-
nieuw aansluiting krijgen met de ar-
beidsmarkt, hetzij rechtstreeks, het-
zij onrechtstreeks via scholing die
rechstreeks tot de arbeidsmarkt leidt.

Voor de laagst geschoolden stellen
wij de schakelprojecten voor. Collega
Van den Broeck  zou over dit onder-
werp interpelleren, maar ik stel vast
dat hij niet meer aanwezig is. Ik
neem aan dat hij van zijn interpellatie
afziet. Deze schakelprojecten hebben
wel hun succes bewezen. Het Hoger
Instituut voor de Arbeid heeft van
deze schakelprojecten een evaluatie
gemaakt en het resultaat ervan is
zelfs spectaculair. Inderdaad, meer
dan vijftig procent heeft tot positieve
resultaten geleid. Vaak gaat het om
laaggeschoolden en vrouwen. Het is
ook opvallend dat de structuur van
de werkloosheid in de drie reconver-
siegebieden identiek is. Juist voor
hen werden deze schakelprojecten in
het leven geroepen.

Een tweede trap zijn de klassieke op-
leidingen. Een derde trap zijn de
nieuwe technologieën. In dit verband
kan ik u zeggen dat, wat de drie re-
conversiegebieden en Limburg be-
treft, maandag aanstaande aan het
subregionaal tewerkstellingscomité
een plan voor advies wordt voorge-
legd. Vervolgens zal dit project aan
het beheerscomité van de RVA ter
beslissing worden voorgelegd. Wij
zullen dit project vanzelfsprekend
steunen. Het gaat om een globaal op-
leidingsplan zowel voor Limburg als
voor de Westhoek. Zij die houden
van een gelijke aanpak kan ik de ver-
zekering geven dat deze gelijke aan-
pak er inderdaad zal zijn. Ook voor
de Antwerpse Kempen en de streek
van Turnhout zullen wij voor een be-
drag van bijna 101 miljoen frank op-
leidingen organiseren, waarvan een
aantal reeds midden dit jaar moeten
worden opgestart. Nooit heeft de be-
roepsopleiding van de RVA een der-
gelijk massaal programma ontwik-
keld. Dit vraagt enorme supplemen-
taire inspanningen en bijkomende in-
structeurs. Het is omzeggens bijna zo
moeilijk als het opstarten van een
nieuw bedrijf om op dergelijke grote
schaal opleidingen te moeten organi-
seren. De inspanningen die via de
normale dotaties, zoals zij in de be-
roepsopleiding reeds aanwezig zijn
voor 1,6 miljard frank en voor de
middenstandsopleiding voor bijna 1
miljard frank, moeten tegelijkertijd
ook nog worden georganiseerd.

Wat de migranten betreft, zijn ook
verschillende vragen gesteld. Me-
vrouw Steyaert heeft mij gezegd dat
zij in haar uiteenzetting deze proble-
matiek heeft aangesneden. Ik wens
ook te herhalen dat de samenwerking
zowel tussen mevrouw Steyaert als
tussen collega Coens en mijzelf, wat
dit deel van onze beleidsverantwoor-
delijkheid betreft, met name een sa-
menhangend en gedifferentieerd be-
leid voor migranten ontwikkelen,
zeer goed is. Er stelt zich vanzelfspre-
kend een probleem naar de middelen
toe en niemand weet precies waar de-
ze middelen moeten worden vrijge-
maakt. Wij hebben nu reeds een aan-
tal middelen voorbestemd via het
Fonds voor Onderwijs en Vorming,
waarop collega Moors uitvoerig heeft
gewezen. Wij erkennen het zinvolle
ervan omdat men op een flexibele
wijze kan optreden naar zich wijzi-
gende noden, regionaal ook nog ver-
schillend. Wij doen dit op verschillen-
de niveaus die ook een regionale di-
mensie hebben en, naar ik hoop,
waarop wij later nog kunnen terugko-
men.

Wat het geheel van de besprekingen
betreft, meen ik dat enkele vragen
nog niet zijn beantwoord. Ik stel voor
dat wij op een andere manier hieraan
een gevolg geven. Ik stel vast, mijn-
heer de Voorzitter, dat ik mijn
spreektijd heb benut en wij de afzon-
derlijke vragen die mevrouw Maes bij
voorbeeld heeft gesteld, naar de nog-
als indrukwekkende betiteling van
coördinatie die wij opzetten met
VLAKOVA, KOVA, GOVA en
FEET - het zijn inderdaad moeilijke
benamingen waarover in de Vlaamse
Raad weinig wordt gesproken en met
een meer welluidende benaming was
dit waarschijnlijk wel het geval ge-
weest - later zullen beantwoorden.
Ook het FEET-label moet gesitueerd
worden in de marge van Flanders
Technology waar wij menen dat bij-
zondere inspanningen bij voorkeur
binnen dat forum moeten worden be-
loond. Deze inspanningen hebben
vooral betrekking op het aanbod dat
onderwijsinrichtingen en bedrijven
leveren voor een betere afstemming
van vraag en aanbod. Voor het ove-
rige meen ik dat ik daarop heb geant-
woord.
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De heer Moors heeft een vraag ge-
steld over het koninklijk besluit
nr.495 waardoor langdurig werklozen
van 18 tot 40 jaar mits bijzonder
voorwaarden kunnen worden te-
werkgesteld. Er was inderdaad voor-
zien dat Minister Hansenne  daarover
overleg zou plegen met de Gemeen-
schappen. Ook in de beraadslagingen
in de nationale Regering is dit uit-
drukkelijk verwezen naar een proto-
col dat moet worden opgesteld. Ik
meen eens te meer dat in de uitwer-
king verzuimd wordt hierop in te
gaan. Wij hebben dus onmiddellijk
de nodige contacten gelegd met de
Eerste Minister om hem daarop te
wijzen. Wij zullen dus ook vanuit de
Vlaamse Executieve niet aflaten om
deze overeenkomst zoals zij destijds
werd afgesproken te doen uitvoeren.

Ook de problematiek van de ASO’s,
vooral in de reconversiegebieden, is
een problematiek van verkeerd ge-
schoolden. Wij voeren daartoe een
grote informatiecampagne vooral via
de overlegplatforms, de begeleiden-
de werkgroepen en via de geëigende
brochure, zoals Aventura. Mevrouw
Van Puymbroeck heeft erop gewe-
zen, dat dit ook een verlenging zou
moeten krijgen voor de andere leef-
tijdsgroepen en ik steun haar daarin.
Wij menen dat wij met een betere
voorlichting veel verkeerde keuzen
kunnen voorkomen. Het geheel van
vorming en opleiding is inderdaad
niet spectaculair en moet dikwijls met
beperkte middelen op diverse terrei-
nen gebeuren. Wanneer wij nu in de
drie reconversiegebieden nagaan op
welke wijze, via overleg, resultaten
mogelijk zijn, dan wordt tegelijkertijd
het bewijs geleverd dat men niet al-
tijd veel middelen moet hebben om
zeer efficiënt te werken. Ik geef u
een voorbeeld. Een aantal subregio-
nale tewerkstellingsdiensten hebben
40 samenwerkingsprojecten opge-
start. Daar werd opleiding gegeven
aan de meest diverse doelgroepen in
samenwerking met het onderwijs, de
beroepsopleiding en de centra voor
middenstandsopleiding. Met de uit-
gaven, ongeveer 25 miljoen frank,om
dit project op te zetten, konden wij
bijna driemaal zoveel opleidingen
realiseren dan wij uitsluitend via de

beroepsopleiding, de Centra voor
Middenstandsopleiding of het onder-
wijs voor sociale promotie hadden
kunnen doen. Daarmee is het bewijs
geleverd dat door samenwerking met
beperkte middelen enorm veel resul-
taten kunnen worden bereikt. De
heer Flamant heeft er daarnet terecht
op gewezen en ik meen dat wij onze
initiatieven in die richting moeten
verder zetten.

Mijnheer de Voorzitter, ik sluit deze
bespreking af niet omdat wij uitge-
praat zijn maar omdat de tijd daar-
voor verstreken is. Wij blijven ter be-
schikking om in de Commissie of bij
andere gelegenheden uitvoerig in te
gaan op de interessante onderdelen
van het geheel van onderwijs en vor-
ming. (Applaus)

MEDIA

De Voorzitter : Wij behandelen
thans een eerste materie waarvoor
Minister Dewael bevoegd is, met na-
me media.

De heer Seeuws,
het woord.

verslaggever, heeft

De heer W. Seeuws (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Minister, collega’s, de Com-
missie voor de Media besprak de
haar toegewezen artikelen en secties
van de ontwerp-begroting 1987 gedu-
rende twee volle vergaderingen en
behandelde gelijktijdig de aanpassing
van de begroting 1986 en de uitga-
venbegroting 1987, met het accent op
het budget van de openbare omroep
en de beleidsproblemen die daarmee
samenhangen.

Verwijzend naar het  uitgebreid
schriftelijk verslag zal mijn toelich-
ting zich dan ook hoofdzakelijk be-
perken tot de budgettaire aangele-
genheden en de belangrijkste thema’s
die werden aangeraakt in verband
met het mediabeleid.

De Gemeenschapsminister van Cul-
tuur bevestigde in zijn inleiding dat
de Raad van Bestuur van de BRT
reeds op 30 juli 1986 een ontwerp-be-
groting voor 1987 had goedgekeurd.

Bij de conceptie van dit ontwerp
diende de BRT rekening te houden

met de begrotingsinstructies die door
de Vlaamse Executieve, op voorstel
van Gemeenschapsminister van Fi-
nanciën en Begroting werden voor-
opgesteld en voornamelijk betrek-
king hadden op : - de maximale ver-
hoging van de personeelskredieten
met 2 procent ; - status-quo van de
werkingskredieten ten overstaan van
1986 ; - geen nieuwe initiatieven die
een meeruitgave zouden vergen.

Volgens de Minister bleek dat in het
oorspronkelijk BRT-ontwerp niet
voldoende rekening werd gehouden
met deze instructies en dat vooral in
de sector van de personeelsuitgaven
de BRT stelde dat de 2 procentnorm
onvoldoende was om aan de pecu-
niaire verplichtingen te voldoen.

In de voorgestelde ontwerp-begro-
ting vroeg de BRT een dotatie van 6
miljard frank, 42 miljoen frank en
30.810 frank, verdeeld als volgt : -
voor de financiering van de gewone
activiteiten : 5 miljard ; - 201 mil-
joen, 386.000 frank ; - voor het in-
vesteringsfonds : 405 miljoen ; -
voor nieuwe initiatieven : 390 miljoen
644.810 frank.

De zogenaamde nieuwe initiatieven
waar de ontwerp-begroting van de
BRT in voorzag waren : - de tweede
nieuwsdienst : 127 miljoen frank ; -
de uitbouw van het tweede TV-net :
108 miljoen frank ; - ruimte voor
sectoriële onderhandelingen : 28 mil-
joen frank ; - automatische kijkme-
ting : 84 miljoen frank.

Reeds op 7 augustus 1986 heeft de
afgevaardigde van Financiën daar-
over een advies verstrekt, dat door
de Regeringscommissaris werd bijge-
treden en waarbij werd voorgesteld
de gemeenschapstoelagen vast te leg-
gen op 5 miljard, 448,4  miljoen frank,
als volgt verdeeld : - voor de gewo-
ne dotatie : 4 miljard, 440 miljoen
frank, dit is + 2,03  procent ten aan-
zien van 1986 ; - aflossing lenin-
gen : 543,6  miljoen, of een status-
quo ; - investeringsfonds 400 mil-
joen, een status-quo. - uitzendingen
door derden 64,6  miljoen of een sta-
tus-quo.

Belangrijkste feit is dus dat geen re-
kening werd gehouden met de grote
posten voor nieuwe initiatieven en

‘tijdens de onderhandelingen over de

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 24
27 maart 1987 Begrotingsontwerpen 848



448,4 

Voogdij- 

ka- 

co-produktiefonds 

perso- 

„vol- 

1,65 

onder 

werkings- 

pri- 	 kandidatu- 

Seeuws

begroting heeft de Vlaamse Execu-
tieve het advies van de beide af-
gevaardigden gevolgd.

Wat zijn nu de voornaamste proble-
men die uit de besprekingen naar vo-
ren komen ?

Ten eerste, het kijk- en luistergeld.
Op te merken is dat het kijk- en luis-
tergeld, zoals alle andere belastin-
gen, geen affecteerbare belasting is
en dat er geen enkele juridische band
is te leggen tussen de opbrengste van
het kijk- en luistergeld en de pro-
gramma’s op radio en televisie.

Daarentegen is het kijk- en luister-
geld wel een ristorneerbare belasting,
ingevolge artikel 9 van de wet van 9
augustus 1980.

Ik mag er de aandacht van de colle-
ga’s op vestigen dat in 1986 slechts
ongeveer 45 procent van het kijk -en
luistergeld werd geristorneerd.

Het zal u daarbij niet onbekend zijn
dat per 1 januari 1983 een belangrijk
pakket van het kijk- en luistergeld
geristorneerd, werd, ten gevolge van
het operationeel worden van de
Vlaamse Administratie. Het werd
dus aangewend om onze ambtenaren
te betalen.

Ook per 1 januari 1987 zal het pakket
geristorneerd kijk- en luistergeld met
2 miljard 321,3  miljoen frank stijgen,
met dien verstande dat het door bei-
de Gemeenschappen moet worden
gebruikt om de lasten voortkomend
uit de overheveling van een aantal
instellingen van openbaar nut, het
Nationaal werk voor Kinderwelzijn,
de Rijksdienst voor Arbeidsvoorzie-
ning en het Fonds voor de Bouw van
Ziekenhuizen en Medisch Sociale
Centra, te financieren. Met andere
woorden het geristorneerde kijk- en
luistergeld kan vooralsnog niet wor-
den aangewend voor de financiering
van onze eigen media-politiek.

Ten tweede is er het probleem van
de voldoende werkingsmiddelen voor
de BRT. 1987 is een belangrijk over-
gangsjaar waarin wellicht de voorbe-
reidingen zullen plaatshebben voor
de oprichting van een eventuele pri-
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vaatrechtelij ke omroep, zeg maar
commerciële televisiezender. Uit de
toelichtingen van de Minister zou
blijken dat, ten einde in 1987 en naar
1988 toe te kunnen bepalen wat ,,vol-
doende hoge middelen” betekent,
het doorlichtingsonderzoek naar de
werking en de financiering van de
BRT, belangrijk zal zijn.

Ten derde, de dotatie en de begro-
ting voor 1987. De dotatie werd dus
vastgesteld op 5 miljard, 448,4  mil-
joen frank, wat dus een stijging bete-
kent met 1,65  procent.

Tijdens de bespreking wees de voor-
zitter van de Raad van Bestuur van
de BRT erop dat het ingediende bud-
get geen functionele begroting is en
dat ze, binnen de door de Voogdij-
Minister voorgestelde dotatie, in
evenwicht is. Daarom moeten echter
de eigen ontvangsten, met name deze
uit sponsoring en spots, worden ver-
hoogd.

De belangrijke inkomsten uit het ka-
belakkoord met Nederland ten be-
drage van 90 miljoen frank wordt
voor twee derden naar het reserve-
fonds overgeheveld en voor een der-
de naar het co-produktiefonds  met
Nederland.

Wel vroeg de Voorzitter van de Raad
van Bestuur van de BRT zich af of
de personeelskredieten voldoende
zullen blijken, aangezien een belang-
rijk aantal personeelsleden, tijdelijk
deeltijds werken.

De budgetcontrole in de maand mei
zal moeten uitwijzen of de perso-
neelskosten voldoende hoog werden
geraamd.

Door een aantal collega’s werden ve-
le vragen gesteld waarvan ik de be-
langrijkste onder  uw aandacht wil
brengen.

Inzake de ventilatie van de kijk- en
luistergelden in Brussel wou een lid
weten welk bedrag ervan de Vlaamse
Gemeenschap toekomt en vroeg hij
op welke begrotingspost de werkings-
kosten van de Mediaraad werden in-
geschreven en de lijst van de organi-
saties die werden aangezocht om deel
uit te maken van de Mediaraad,
evenals de voorgedragen kandidatu-
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ren en datum van de voordracht, te
mogen kennen. In bijlage aan het
verslag vindt u trouwens de gevraag-
de gegevens.

Hetzelfde lid merkte ook op dat in
tegenstelling tot vorige jaren er deze
keer dus geen sprake was van enig
veto vanwege de Executieve, wat ui-
teraard een bijzondere betekenis gaf
aan de toelichting van de Voorzitter
van de Raad van Beheer van de
BRT. Anderzijds stelde hij vast dat
de niet-commerciële spots een
groeiend aandeel van de inkomsten
van de BRT moet leveren.

Een ander lid was de mening toege-
daan dat, in vergelijking met de bui-
tenlandse zenders, de BRT blijkbaar
niet zo’n overdreven uitgaven heeft ;
een vaststelling die, als ik het goed
voorheb, blijkbaar bevestigd wordt
door het ons gisteren toegezonden
doorlichtingsonderzoek.

De leefbaarheid van de openbare
zender moet worden gewaarborgd en
dit heeft eveneens te maken met de
mogelijkheid om nieuwe initiatieven
te nemen, temeer daar in Vlaanderen
de BRT immers zal moeten concurre-
ren met een nieuwe, commerciële
zender.

Aan de Administrateur-Generaal
van de BRT werden nog volgende
vragen gesteld. Indien de commer-
ciële zender wordt opgericht is er dan
geen gevaar dat een deel van het per-
soneelsbestand naar de nieuwe, con-
currentiële zender overstapt ? Hoe
denkt de BRT om, naast de geslaag-
de poging om de sportberichtgeving
uit te breiden, het tweede TV-net
volledig in te vullen ?

Anderzijds betreurde hij dat de
meerderheidspartijen zich niet duide-
lijk uitspreken over de hoe-grootheid
van een vast percentage van kijk- en
luistergeld dat aan de BRT zou moe-
ten toekomen. De toekomstige op-
richting van de niet-openbare televi-
sie mag geen reden zijn om nieuwe
initiatieven van de openbare omroep
via de begroting af te remmen.

Ten slotte betreurde hij dat de sa-
menwerking tussen diverse BRT-
diensten op menselijk vlak blijkbaar
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verre van ideaal is en dat er vooral
een grote afstand lijkt te bestaan tus-
sen de creatieve medewerkers en de
technici.

Met betrekking tot de uitvoering van
het kabeldecreet heeft de Gemeen-
schapsminister, zijn intenties geens-
zins duidelijk gemaakt. Het is dus
wenselijk meer informatie te krijgen
over de te verwachten onderhande-
lingsfaze.

Ten slotte betreurde hij eveneens de
hetze die was ontstaan in en rond de
gebeurlijke naamsverandering van de
BRT.

Uw verslaggever, collega’s, stelde
vragen naar het verschil tussen de
huidige ontwerp-begroting en het
oorspronkelijke b u d g e t  v a n  d e
BRT ; naar de evaluatie van het de-
creet van 6 mei 1982 in verband met
de organisatie en de erkenning van
de niet-openbare radio’s, die in de
beleidsverklaring van de Vlaamse
Executieve voorzien was v6ór 1 juli
1986 ; naar de houding van de
Vlaamse Executieve in verband met
de niet uitvoering van de beleids-
verklaring die bepaalde dat een vast
percentagen  van het kijk- en luister-
geld aan de openbare omroep ter be-
schikking moet worden gesteld ; naar
de zienswijze van de Executieve, ook
in verband met de nieuwe inningswij-
ze van het kijk- en luistergeld, die
heden bij wet door het nationaal Par-
lement werd gewijzigd en waar de
vrees bestaat dat ingevolge de nieuwe
formule, door het opvangen van de
radiotaks in de televisietaks, de be-
scheiden inkomens relatief méér en
de grote inkomens relatief minder
zouden moeten betalen ; en ten slotte
naar het standpunt van de Vlaamse
Executieve over de uitspraak van de
Eerste Minister die bevestigde dat,
naar aanleiding van de bespreking
van het ontwerp van wet betreffende
de radio-distributie en televisie-distri-
butie-netten en betreffende de han-
delspubliciteit op radio en televisie,
wellicht een stuk nationale wet tot
stand zou moeten komen om de ka-
beldistributie in Brussel toepasselijk
te maken, rekening houdend met de
wet op de staatshervorming van 1980.

Er werden vragen gesteld over de
controle op de objectiviteit van de
BRT, naar aanleiding van onlangs
uitgezonden programma’s over de
fiscale fraude.

De Commissievoorzitter kwam in de-
ze faze van het gesprek tussen om te
waarschuwen voor wat hij noemde
,,objectiviteitscomplexen” ; hij waar-
schuwde tegen een ziekelijke inge-
steldheid rond dit probleem.

Ten slotte heeft een lid nog gewezen
op de kost van het radio- en televisie-
gebeuren voor de gebruiker : het
kijk- en luistergeld, kabeldistributie,
de betaaltelevisie, het verbruik van
elektriciteit en noodzakelijke af-
schrijvingen van de televisietoestel-
len enzovoort kosten elk jaar veel
geld en hij vroeg zich af of de moge-
lijkheid niet bestaat om bepaalde
voorwaarden te koppelen aan de ver-
leende vergunningen ten gunste van
de marginale groepen : werklozen,
OCMW-steuntrekkers en gehandi-
capten bijvoorbeeld.

Ter afronding van deze algemene be-
sprekingen antwoordde de Gemeen-
schapsminister op een aantal tussen-
komsten ondermeer het volgende :
- de BRT zal een dotatie blijven
krijgen tot op het ogenblik dat er een
vast percentage van het kijk- en luis-
tergeld aan de BRT zal worden toe-
gewezen ; - hij bevestigde dat de
Mediaraad zijn rol zal kunnen spelen
bij de uitvoeringsbesluiten van het
kabeldecreet en dat de mediacel  bin-
nen de Vlaamse Administratie bin-
nen afzienbare tijd operationeel zal
worden.

Inzake de niet-commerciële spots
steunt de BRT-argumentatie op de
jurisprudentie van de Raad van Sta-
te. Een ideale oplossing is er zeker
niet;maar  de oprichting van de com-
merciële zender zou in de praktijk
tot een bepaalde regeling moeten lei-
den.

Een lid repliceerde daarop dat noch-
tans volgens de ontvangstenbegroting
van de BRT via de niet commerciële
spots en de sponsoring 200 miljoen
frank extra zou moeten binnenko-
men.

De Minister wees er in dit verband

op dat volgens artikel 4 van de bij-
zondere wet van 8 augustus 1980 tot
hervorming der instellingen de han-
delsreclame een nationale aangele-
genheid blijft en dat een nadere ver-
fijning van deze wetgeving enkel mo-
gelijk is via een nationale wet die met
een gekwalificeerde meerderheid
moet worden aangenomen.

De Minister bevestigde ook dat een
doorlichting van de BRT belangrijk
zou zijn in de discussie over de BRT-
begroting die dan ook met meer ken-
nis van zaken zou kunnen worden ge-
voerd.

Het debat over de grootte van het
vast percentage van het kijk- en luis-
tergeld hangt dan af van het al of niet
volledig ristorneren ervan en van de
financieringsbehoeften van de BRT.

Het advies van de Raad van de vrije
radio’s werd niet bij unanimiteit ver-
strekt. Naar de toekomst toe zal een
gesprek nodig zijn over het verrui-
men van het zendbereik en over de
a g g l o m e r a t i e r a d i o ’s .  _

Inzake de nieuwe wijze van de inning
van het kijk- en luistergeld merkte
de Gemeenschapsminister op dat de
Vlaamse Executieve hierbij niet werd
betrokken en hij beloofde contact op
te nemen met de Staatssecretaris van
PTT.

Inzake de geopperde vrees van een
lid dat eerst de uitvoeringsbesluiten
aangaande de landelijke niet-openba-
re televisievereniging zullen worden
goedgekeurd en dat de rest van de
uitvoering van het decreet zal volgen,
antwoordde de Gemeenschapsminis-
ter dat de uitvoeringsbesluiten onver-
wijld zullen worden opgemaakt en
aan het advies van de Mediaraad zul-
len worden voorgelegd, die, zo be-
loofde hij, binnen de veertien dagen,
in de voorziene of in een gewijzigde
versie, operationeel zal zijn. Daarna
gaan de uitvoeringsbesluiten voor ad-
vies naar de Raad van State waarop
de Executieve ze kan goedkeuren en
na de publikatie is het woord aan de
commerciële sector.

De Minister ging dan breedvoerig in
op de nieuwe contacten die zouden
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plaats hebben tussen de Eerste Mi-
nister, hemzelf en de vertegenwoor-
digers van de kranten en weekbla-
den.

De Administrateur-Generaal van de
BRT antwoordde van zijn kant op de.
gestelde vragen, dat binnen de BRT-
directie een groep werd opgericht die
de globale media-evolutie volgt en
daaromtrent voorstellen uitwerkt.

haalde de Gemeenschapsminister dat
er vanwege de doorlichters nog geen
enkel definitief document ter be-
schikking werd gesteld, wel een dis-
cussienota om het gesprek met de
BRT voor te bereiden, wat hen zou
helpen om het eindrapport op te stel-
len.

Het in de pers gepubliceerde docu-
ment is een summiere nota die door
de doorlichters werd opgesteld.

tijdens dewelke, afzonderlijk, het
Adviesbureau en de Raad van Be-
heer zullen worden gehoord.

Mijnheer de Voorzitter, geachte col-
lega’s, tijdens de artikelsgewijze be-
spreking werden een aantal punctue-
le vragen geformuleerd, waarvoor ik
u uiteraard verwijs naar het schrifte-
lijk verslag, en waarop voornamelijk
door de Directeur van de Financiële
Directie van de BRT precieze ant-
woorden werden geformuleerd.

Als prioriteiten voor de begroting
van 1988 stelde hij de uitbouw van
de nieuwsdienst en de opvulling van
het tweede net met Vlaamse produk-
ties voorop.

Hij verklaarde zich bereid de Com-
missie inzage te verlenen in deze nota
doch bevestigde dat op 12 maart
jongstleden het eindrapport ter be-
schikking van de BRT zou worden
gesteld.

Ten slotte werden de aan de Com-
missie voor de Media toegewezen be-
grotingsartikelen en secties, waarop
geen amendementen werden inge-
diend, ongewijzigd aangenomen met
7 stemmen voor tegen 3 onthoudin-
gen. Mijnheer de Voorzitter, ik wens
te eindigen met enkele persoonlijke
opmerkingen.

Speciaal daarbij zijn vanzelfsprekend
de financiële middelen en wat dat be-
treft zou kunnen gedacht worden om
via een meerjarenplan te werken.

Hij beaamde dat het risico bestaat
dat het BRT-personeel naar de nieu-
we commerciële zender zou overstap-
pen. Dit probleem moet trouwens
ruimer worden bekeken, want het is
niet uitgesloten dat een opbodpoli-
tiek zou ontstaan tussen beide zen-
ders bij voorbeeld in verband met de
uitkoopsom van voetbalmatches en
andere sportwedstrijden.

Co-produkties met Nederland zijn
niet eenvoudig te realiseren omdat
de kostprijs ervan duurder is in Ne-
derland dan in Vlaanderen.

Wat betreft de doorlichting van de
BRT mag het definitief rapport eind
februari worden verwacht. Op vraag
van een lid deelt hij mede dat de
doorlichting 12 miljoen frank heeft
gekost.

Mijnheer de Voorzitter, waarde col-
lega’s, er volgde dan een procedure-
debat naar aanleiding van een op-
merking van een lid dat er in de pers
artikelen waren verschenen met de
resultaten van de reeds genoemde
doorlichting van de BRT.

Hij vroeg zich daarbij af waarom de
Commissie van de Vlaamse Raad tra-
ger en slechter wordt ingelicht dan
de pers en welke invloed dit advies
heeft op de voorliggende begroting.

Tijdens het daaropvolgend debat her-

Daarop legde de Commissievoorzit-
ter een voorstel ter stemming om een
voorlopige nota aan de leden van de
Commissie toe te zenden, wat werd
goedgekeurd met 6 leden voor en 3
tegen. De Voorzitter verklaarde al-
dus te willen vermijden dat tijdens
het begrotingsdebat in de openbare
vergadering van de Vlaamse Raad
het eindrapport reeds zou worden be-
sproken en stelde voor om op de eer-
ste Commissievergadering het audit-
bureau te horen en eventueel op vra-
gen te antwoorden, omdat het zijns
inziens niet nodig was om eerst het
standpunt van de Raad van Beheer
van de BRT af te wachten.

Daarentegen opteerde een lid voor
de idee om de Raad van Beheer toe
te laten eerst zelf het eindrapport te
bespreken. Zo niet, vreesde hetzelf-
de lid, krijgt men een politiek debat.
Daarop repliceerde de Voorzitter
van de Commissie dat ook in de Raad
van Beheer van de BRT uiteraard
aan politiek wordt gedaan.

Er ontstond dan een incident na een
tussenkomst van de Voorzitter van
de Raad van Beheer van de BRT,
die de politisering in de Raad Van
Beheer van e BRT betreurde, waar-
op een lid de kritiek van de Voorzit-
ter op mandatarissen die door de
fracties in de Raad van Beheer wor-
den afgevaardigd, misplaatst noem-
de.

De Commissie eindigt haar werk-
zaamheden met de bespreking van
het eindrapport van de doorlichting
op 31 maart en op 1 april aanstaande,

De motivering van het wetsontwerp
op het kijk- en luistergeld dat thans
in bespreking is in de Senaat is lijn-
recht in tegenspraak met het niet vol-
ledig ristorneren van de ontvangsten
aan de Gemeenschappen, enerzijds
en het niet voor de omroep, maar
wel voor andere doeleinden aanwen-
den van het zogenaamd kijk- en luis-
tergeld, anderzijds.

Nam de Gemeenschapsminister, zo-
als hij beloofde, hierover contact op
met de Staatssecretaris voor PTT en
kan hij ons enig idee geven tegen
wanneer de volledige ristornering
wordt voorzien en welk vast percen-
tage normalerwijs aan de BRT zou
moeten worden toegekend ?

De Gemeenschapsminister beloofde
de samenstelling van de Mediaraad
- binnen de 14 dagen - zoniet  zou
hij een gepast wetgevend of regle-
mentair initiatief nemen. Kan de Mi-
nister ons de stand van zaken geven ?

Hoe denkt de Executieve een pas-
send gevolg te kunnen geven aan de
niet-toepasbaarheid van het kabelde-
creet in het gebied Brussel, wat in
het Senaatsdebat door de Eerste Mi-
nister van de nationale Regering
werd bevestigd ? (Algemeen applaus)

De Voorzitter : De heer
paey heeft het woord.

Van Rom-

De heer H. Van Rompaey (op de
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tribune) : Mijnheer de Voorzitter,
mijnheer de Minister, geachte colle-
ga’s, allereerst wil ik, niet louter uit
beleefdheid, maar oprecht gemeend
de verslaggever feliciteren met zijn
vrij volledig en zeer objectief verslag.

Nooit meer zal deze Raad de begro-
ting inzake media-aangelegenheden
in zulke omstandigheden als nu te be-
spreken hebben In voorgaande be-
sprekingen had men zich uitsluitend
te bekommeren over de budgette-
ringsruimte voor de openbare radio
en televisie. Inhoudelijk moest alleen
het openbaar instituut aan de orde
komen.

Deze bespreking nu voeren we in het
bewustzijn dat weldra de openbare
instituten zullen verlost worden van
hun eenzaamheid in het medialand-
schap. Eerlang zullen er nieuwe ini-
tiatieven worden genomen. Wij heb-
ben rond de jaarwisseling hiervoor de
wettelijke en decretale krijtlijnen ge-
trokken.

De Vlaamse Regering, ook de natio-
nale Regering, heeft gescoord door
het mediadossier op te tillen tot prio-
riteitenniveau. In september 1988 zal
de BRT niet meer alleen zijn. Einde-
lijk zal onze openbare zender de kans
krijgen om in competitie te treden
met een niet-openbare zender. In-
dien Premier Martens en Minister
Dewael goed opschieten met de sti-
muleringsgesprekken, die het terrein
voor het niet-openbaar initiatief
voorbereiden, zal op korte tijd een
nieuwe bloedeigen reclame partner
in de mediaboksring kunnen treden.
Boeiend wordt dan de vraag, met
welk succes onze openbare zender de
meppen die zullen worden uitgedeeld
zal kunnen ,,incasseren”.

Het bedrag dat we in onze begroting
toekennen aan de BRT zou deze in
staat moeten stellen om zijn informa-
tieve, educatieve, en recreatieve op-
dracht naar behoren uit te voeren.

In de periode van 1981 tot 1985 na-
men de BRT-uitgaven toe met 17,5
procent ; de inflatie steeg echter met
41 procent. Dit betekent toch wel dat
de koopkracht van het BRT-huishou-
den in de voorbije periode een deuk

heeft gekregen. Voeg er aan toe dat
een vergelijking van de beschikbare
middelen met andere landen bijvoor-
beeld Nederland, Denemarken,
Groot-Brittannië aantoont dat de
BRT-beurs in verhouding niet zo gul
gevuld wordt.

In 1987 geven we aan de BRT geen
enkele frank te veel. Meer geven kan
echter op dit ogenblik niet omwille
van de noodzakelijke soberheidsbe-
leid.

In de voorbereiding van de Begroting
van 1988 zal wellicht de aan gang
zijnde doorlichtingsstudie nuttige
raad bijbrengen. Onze fractie be-
treurt, tussen haakjes, dat deze stu-
die, waarvan men zegde dat ze nog
niet volledig afgewerkt was ofwel nog
onvoldoende bestudeerd, angstvallig
verborgen werd gehouden voor voor-
al één groep. Men bracht de algeme-
ne krachtlijnen van deze studie voor
de radio en televisie, men vertrouw-
de ze toe aan de geschreven pers,
maar de leden van de Commissie Me-
diabeleid moesten nog even wachten
op informatie ! Een goede verstand-
houding met het beleids- en toe-
zichtsniveau moet wellicht op een an-
dere manier worden behartigd.

Nu terug naar de inhoudelijke be-
schouwingen. Voor zover mogelijk
zal een betere aanwending van de be-
schikbare middelen door iedereen
toegejuicht worden. Let wel op, een
autditoperatie mag echter geen aan-
leiding geven tot sociale afbraak. On-
ze fractie heeft bovendien op 23 april
1986 ervoor gepleit dat de leefbaar-
heid van de publiekrechtelijke om-
roep in alle geval verzekerd moet
blijven, en dit door het vastleggen
van een voldoend hoog percentage
van het kijk- en luistergeld.

Wanneer de BRT er in lukt om op
een periode van 5 jaar bij een reële
afname van de beschikbare middelen
in de radio de produktie met 24 pro-
cent op te voeren en in de televisie
met 10 procent, laat dit vermoeden
dat inzake werkkracht en dynamiek
een en ander mogelijk is. We hebben
in ons fractiestandpunt reeds eerder
beklemtoond dat de openbare om-
roep uit hoofde van zijn publieke ver-
antwoordelijkheid medialasten te
torsen heeft, die niet zomaar in func-

tie kunnen staan van de kijkdicht-
heid. Overbodige uitgaven zijn uit
den boze. Evenzeer is uit den boze
specifieke opdrachten te geven en
hiervoor niet de noodzakelijke mid-
delen te voorzien.

Het audio-visueel medium is voor het
individu en voor de maatschappij zo
onmisbaar en zo nuttig geworden dat
het niet in te denken zou zijn dat dit
instrument alleen zou worden be-
speeld op de grondtoon van het zake-
lijk belang. De openbare zender is er
en zal er blijven. Hij zal de volgende
jaren zijn taak beter kunnen gaan uit-
voeren door een vernieuwde aanpak
en door een reanimatie van het bud-
get.

Ongetwijfeld zal de volgende begro-
tingsbespreking kunnen plaatsgrijpen
in functie van meer nabije realiteiten.
De ruimte die in het artikel 7 van het
kabeldecreet geschapen is voor nieu-
we initiatieven, zal dan reeds toe zijn
aan de faze van concrete invulling.
Vanzelfsprekend zal het verruimde
en nieuwe aanbod voor de Vlaamse
Gemeenschap of voor lokaliteiten- of
regio’s indringender aanduiden hoe-
ver de prestaties van onze openbare
zender moeten reiken. De onderde-
len van het budget zullen dan niet
kunnen worden vastgelegd op basis
van gemakkelijke lineaire formules.
Men zal dan nauwkeuriger bedragen
kunnen bepalen in functie van te rea-
liseren opties.

Als het welzijn van de BRT verze-
kerd is, zijn ook andere initiatieven
welkom. Op het congres van de Fi-
nancial Times over kabel- en satel-
liettelevisie, georganiseerd te Lon-
den op 18 en 19 februari jongstleden,
is nog maar eens gebleken dat men
in andere landen en over de lands-
grenzen heen er ernstig werk wil van
maken. Openbare zenders geven
blijk van zelfvertrouwen. Anderzijds
is er een niet meer te stuiten opmars
van privé belangstelling. Sommige
toespraken op het congres te Londen
en sommige tussenkomsten op de
studiedag aan de Universiteit te Leu-
ven over de ,,Commerciële Televisie
in Vlaanderen” laten blijken dat
,,keien uit de zakenwereld” stilaan de
gulzige toer willen opgaan. De heren
Maxwell, Murdoch en Berlusconi to-
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nen meer en meer hun dikke porte-
monnaie in het publiek. Toch is wel
enig fatsoen geboden. Wij willen za-
kelijke belangstelling niet afschrik-
ken. De ruimte voor privé-initiatief
is wettelijk geschapen. Dan gaan
dreigen met rechtsonzekerheid is vol-
komen onverantwoord.

Even duidelijk is echter ook in het
decreet vastgelegd dat privé-initiatief
maar kan binnen een aantal funda-
mentele normen : ieder initiatief
moet ernstig zijn. Vandaar de proce-
dures voor de erkenning met moge-
lijkheid van opschorting of zelfs in-
trekking, vandaar de verplichting uit
te pakken met een evenwichtig zend-
schema, bevattende een verscheiden-
heid van informatie, vorming en ont-
spanning, vandaar het verbod van
discriminatie en de verplichting prin-
cipes te respecteren en redactionele
onafhankelijkheid. Vandaar de ver-
plichting respect te hebben voor de
ethiek, de veiligheid en de orde en
vandaar ook de verplichting om in
alle geval Vlaamse produkties aan
bod te laten komen. Niet voor niets
kijkt de Vlaamse Executieve toe, de
Vlaamse Raad, de Mediaraad en de
Geschillenraad.

De decreetgever heeft zijn werk ge-
daan door in het medialandschap nu
een bijzonder plan van aanleg uit te
tekenen voor het verruimde audio-vi-
suele aanbod, door nu een zo hoog
mogelijk bedrag toe te kennen aan
de BRT. Heel de media-operatie
moet nu voortgezet worden. De mi-
nister van Cultuur moet ijverig de uit-
voeringsbesluiten klaarstomen. Maar
de bal ligt ook in het kamp van de
geschreven pers. Deze moet, liefst op
zeer korte termijn, bekendmaken of
ze nu al of niet haar voorkeursbehan-
deling in het kabeldecreet wil benut-
ten. Ook de distributie-intercommu-
nales moeten van zich laten horen.
Zij kunnen in de niet-openbare tele-
visievereniging, die zich richt tot gans
de Vlaamse Gemeenschap, participe-
ren tot minder dan 20 procent. Zal
men op deze mogelijkheid al dan niet
willen inspelen ?

Ook is het woord aan de Vlaamse
producenten van audio-visueel mate-
riaal. Men moet op de proppen ko-
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men met een aanbod én voor de
openbare televisie én voor de niet-
openbare televisieverenigingen. Hoe
reageren nu de grote cultuurbewegin-
gen in Vlaanderen ? Zou het niet best
zijn dat ook deze zich rechtstreeks
gaan inlaten met initiatieven die in
het audio-visueel aanbod zullen ge-
nomen worden. De reclamewereld
moet meespelen. De toegang tot het
scherm is er. Gebruik het dan !

In alle geval zal de behandeling van
de volgende begroting, meer bepaald
het gedeelte dat betrekking heeft op
het mediabeleid, gebeuren binnen
omkaderingsgegevens die zullen aan-
tonen in welke mate onze Vlaamse
Gemeenschap succesvol of niet zal
gereageerd hebben op de interessan-
te en ook grondige wijzigingen in het
mediagebeuren.

De heer J. Van Elewyck : Collega
Van Rompaey, mag ik u een vraag
stellen ? U heeft zoëven gezegd dat
nù over rechtsonzekerheid praten on-
verantwoord is. .Bedoelt  u daarmee
dat om het even wie in dit land de
rechtsmiddelen die hiervoor bestaan
niet zou mogen uitputten ? Vermits
u zegt dat dit onverantwoord is vraag
ik u of u bepaalt of men deze rechts-
middelen al dan niet mag uitputten.

De heer H. Van Rompaey : Mijn be-
doeling is in te spelen op de stelling
die u op de studiedag in Leuven hebt
verdedigd.

De heer J. Van Elewyck : Dat dacht
ik al.

De heer H. Van Rompaey : Daar
hebt u voorspeld dat uw Partij, indien
zij terug aan de Regering zou deelne-
men, geen garantie biedt dat het wet-
telijk onderstutten van het privé-ini-
tiatief, dat in het medialandschap
wordt genomen, zal worden voortge-
zet.

Het standpunt van onze Partij is dat
het politiek totaal onzindelijk zou zijn
om, na een wetgeving die op een de-
mocratische wijze tot stand is geko-
men om privé-initiatief uit te lokken,
binnen de kortste keren terug nor-
men te gaan vastleggen, vooral op
basis van een nieuwe wetgeving, die
dit privé-initiatief in de hoek zou du-
wen.

Begrotingsontwerpen

De heer J. Van Elewyck : Er zijn
twee verschillende dingen, mijnheer
Van Rompaey.

De Voorzitter : U komt nog aan bod,
mijnheer Van Elewyck.

De heer J. Van Elewyck : Ik zal zeer
kort gaan mijnheer de Voorzitter.

We praten over twee verschillende
zaken, mijnheer Van Rompaey. Ik
meen dat uw antwoord niet correct
is. Ik heb gezegd : ,,wij garanderen
de politieke stabiliteit niet”. Dat is
het recht van iedere politieke familie.
Een ander punt dat ik in Leuven hier
en elders heb gezegd is : ,,en wij zul-
len dit aanvechten, zeer vermoedelijk
ook voor Europese rechtbanken”.
Dat is de rechtsonzekerheid, wat iets
anders is dan de politieke stabiliteit.
Maar, u zegt daarjuist : ,,het is onver-
antwoord de rechtsonzekerheid te
hanteren”. En op dat punt is mijn
vraag : bedoelt u, namens uw fractie
dat u gelijk wie het recht ontzegt om
de rechtsmiddelen uit te putten ?

De Voorzitter : De heer Van Rom-
paey heeft daarop geantwoord, mijn-
heer Van Elewyck.

De heer J. Van Elewyck : Niet op
die vraag, mijnheer de Voorzitter.

De heer H. Van Rompaey : Toch
wel.

De heer J. Van Elewyck : De rechts-
zekerheid is iets anders dan de poli-
tieke stabiliteit.

De Voorzitter : De heer Bosmans
heeft het woord.

De heer J. Bosmans (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, namens
de PVV-fractie wil ik de verslaggever
danken voor zijn duidelijk en volledig
verslag van de twee vergaderingen
die wij in de Commissie aan de me-
diaproblematiek hebben gewijd.

Voor de eerste maal kregen wij in de
Commissie voor de Begroting een be-
spreking die eens niet voor drie vier-
de was gewijd aan het kabeldecreet
en de aanverwante problematiek.
Eindelijk komt het me voor dat we
ons bevinden in een soort ,,media-va-
cuüm” . Er is enerzijds de BRT als
openbare omroep en er is anderzijds
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een decretaal kader geschapen om
commerciële televisie uit te bouwen.
We staan als het ware op de grens
van een nieuw mediatijdperk gekop-
peld aan een technologische evolutie
met betrekking tot het medium tele-
visie in Vlaanderen.

Na de goedkeuring van het kabelde-
creet is Gemeenschapsminister De-
wael zonder dralen begonnen aan de
gesprekken met de vertegenwoordi-
gers van de dag- en weekbladpers.
Graag had ik in dit verband van de
Gemeenschapsminister vernomen
wat de stand van zaken is ? Komt er
een nieuwe vennootschap die als een
samensmelting van VMM en OTV
een landelijke commerciële zender
zal opstarten ?

Hoe ver staat het met de uitvoerings-
besluiten die dienen genomen te wor-
den om een daadwerkelijk begin van
commerciële televisie in Vlaanderen
mogelijk te maken ?

Elke fractie heeft tijdens de bespre-
king van het kabeldecreet enkele
maanden geleden het belang en de
noodzaak naar voren gebracht be-
treffende de lokale en de regionale
niet-openbare televisieverenigingen.

Mijnheer de Voorzitter, dit is voor
onze fractie van groot belang, omdat
wij ervan overtuigd zijn dat lokale en
regionale televisie de burger meer
vertrouwd maakt met zijn eigen geo-
grafisch beperkte leefgemeenschap.

Ik herinner mij dat een aantal maan-
den geleden nog de politici - ook in

’ deze Raad - weinig of geen belang-
stelling toonden voor dit facet van
televisie. Ook bij de bespreking van
het kabeldecreet, die de meest gron-
dige was die tot nog toe in de Vlaam-
se Raad ooit heeft plaatsgevonden,
hebben we als parlementsleden het
aspect van lokale en regionale televi-
sie naar mijn gevoelen te weinig be-
licht.

In de andere landen - maar ook in
Wallonië - zien we dat op het ge-
bied van de lokale televisie men
reeds veel verder staat dan in Vlaan-
deren. Waarschijnlijk hebben onze
Vlaamse beleidsverantwoordelijken

een historische vergissing begaan
door het koninklijk besluit van 4 mei
1978, dat de mogelijkheid creëerde
om audiovisuele programma’s van
plaatselijk belang uit te zenden, niet
te ondertekenen. Deze ingeving van
de toenmalige Gemeenschapsminis-
ter van Vlaamse Cultuur om dit ko-
ninklijk Besluit niet te ondertekenen,
sloot zowel Brussel als Vlaanderen
uit van alle experimenten met lokale
televisie. De PVV-fractie is ervan
overtuigd dat deze uiting van politie-
ke besluiteloosheid Vlaanderen op
een onrechtmatige wijze heeft laten
achternahollen ten aanzien van onze
Franstalige landgenoten.

Wel verzet de PVV-fractie zich tegen
allerlei experimenten die in het raam
van een of ander decreet moeten
worden gesubsidieerd met gelden van
de Vlaamse belastingbetaler. Onze
fractie stelt ook naar de toekomst toe
dat zowel regionale en lokale televi-
sie nooit het initiatief kunnen zijn van
openbare besturen. Integendeel,
moeten zij net als de landelijke niet-
openbare televisievereniging, inte-
graal gefinancierd worden door mid-
del van private middelen. Wel blijft
onze fractie ijveren dat werk wordt
gemaakt van gesprekken tussen de
beleidsinstanties enerzijds en de ini-
tiatiefnemers van regionale en lokale
televisie anderzijds.

Wij geloven immers in de kleinscha-
lige vorm van communicatie via het
beeld. Naar onze mening staat bij dit
soort televisie de mens immers veel
meer centraal en is de betrokkenheid
veel groter. Wij zien dit als een aan-
vulling van het nieuw mediagebeuren
en als een decentralisering van het
medium televisie.

Evenals andere kleinschalige media
- ik denk hierbij aan de plaatselijke
en regionale edities van dagbladen en
lokale tijdschriften - betekent de lo-
kale televisie naar mijn gevoelen ook
een stuk democratisering van het te-
levisiemedium. De kijker krijgt als
het ware de mogelijkheid om vrij en
ongedwongen te participeren aan het
evolutief mediagebeuren. In tegen-
stelling tot ,,grootschalige televisie”
is er bij lokale televisie geen sprake
van een eenrichtingsverkeer. Hoe
dichter de televisie bij de eindgebrui-

ker, hoe herkenbaarder en hoe hech-
ter de communicatie tussen de leden
van de plaatselijke gemeenschap
wordt.

Deze visie op het mediagebeuren
heeft volgens mij tot op heden in
Vlaanderen te weinig aandacht ge-
kregen. Misschien zijn we allen in
een euforische  roes te veel meege-
sleept door de snelle evolutie en heb-
ben we te weinig aandacht geschon-
ken aan het maatschappelijk gebeu-
ren dat daarmee vervlochten is.

Als noodzakelijke parallel van het
landelijk televisiegebeuren, biedt lo-
kale en regionale televisie uitzicht op
een nieuw cultuurgegeven voor mor-
gen.

Mijnheer de Voorzitter, collega’s, we
mogen immers niet verhelen dat de
nieuwe beeldcultuur Vlaanderen zal
overspoelen. Ondanks de verschei-
denheid van het aanbod en de tech-
nologische vooruitgang zal de Vla-
ming gemiddeld toch maar twee uur
per dag televisie kijken. Dit zijn reële
cijfers die ons moeten doen naden-
ken over de impact van de televisie
op ons mens-zijn. Men kan immers
per dag gemiddeld maar een bepaal-
de hoeveelheid televisie verteren, an-
ders riskeert men een visuele media-
indigestie. De vrees van bepaalde
groeperingen, die ook reeds in deze
Raad werd geopperd, dat het ruime-
re media-aanbod dank zij de com-
merciële televisie zal leiden tot cul-
tuurvervlakking en een kwaliteitsni-
vellering, wordt door de PVV-fractie
kordaat tegengesproken.

Integendeel, zal naar onze mening
het opstarten van landelijke, regiona-
le en lokale commerciële televisie
aanleiding geven tot een veel breder
cultureel spectrum voor televisie-kij-
kend Vlaanderen. Het is immers on-
juist dat in de mediacultuur te weinig
aan bod komt. In Vlaanderen is het
trouwens zo dat iedereen minstens 16
kanalen kan kiezen waaronder een
vierde Nederlandstalige. Dank zij het
kabeldecreet zal die verscheidenheid
nog uitbreiding kennen. Er is steeds
wel ergens een programma met een
culturele inslag. H e t  programma-
overzicht in kranten en weekbladen
vermeldt meer waardevolle culturele
uitzendingen dan een uitermate cul-
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tureel geïnteresseerd kijker met aan-
dacht kan volgen. De generaties voor
ons hebben nooit een dergelijke cul-
turele service gekend.

Tot slot kunnen we dan ook stellen
dat door middel van de commerciële
televisie zowel landelijk, regionaal
als lokaal nooit zoveel cultuur, voor
zovelen in zo ruime mate bij de
Vlaamse kijker zal worden gebracht.

Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, dames en heren, graag wil
ik nog even stilstaan bij onze publie-
ke omroep. De PW heeft reeds bij
monde van heel wat van haar verte-
genwoordigers laten verstaan welke
rol zij aan de openbare omroep wil
toebedelen. Wij pleiten voor het be-
houd van de BRT als ,,public service”
die zijn gemeenschapstaak naar be-
horen kan waarmaken met de daar-
toe voorziene middelen.

Reeds jaar en dag klagen de BRT-in-
stanties over een gebrek aan middel-
en en over een ontoereikend percen-
tage van het kijk- en luistergeld. Het
is evident dat wanneer een vast per-
centage van het kijk- en luistergeld
zou worden voorbehouden voor de
BRT deze publieke zender haar pro-
grammering op langere termijn zou
kunnen uittekenen. In de begroting
1987 is voor de BRT een bedrag
voorzien van bijna 5,5 miljard frank.
Dit bedrag komt overeen met zowat
54 procent van de opbrengst van het
kijk- en luistergeld in Vlaanderen.
De dotatie die de BRT krijgt bete-
kent ook dat 42 procent van wat in
Vlaanderen aan de meest diverse
vormen van cultuur wordt besteed
naar onze openbare omroep gaat. Dit
lijkt mij alvast niet zo weinig.

Ik wil hier dan ook vandaag even
dieper ingaan op de problematiek
van het kijk- en luistergeld. Het fi-
nancieringsstelsel door middel van
een vast percentage heeft een belang-
rijke tekortkoming. Er bestaat im-
mers geen enkele relatie tussen de
kwaliteit van de programma’s en de
omvang van de dotatie. Daarom ook
is bij kritiek op de kwalitiet van som-
mige BRT-programma’s het argu-
ment van ,,we hebben te weinig mid-
delen” niet heel ernstig. Bijgevolg

verdient het aanbeveling de BRT-do-
tatie niet zo maar te laten stijgen zon-
der de effectiviteit van een aantal
kosten en uitgaven na te gaan. Hier
ligt echter een zware verantwoorde-
lijkheid én bij de topadministratie én
bij de Raad van Bestuur van de BRT.
Waarschijnlijk zal ook hier de door-
lichting van de BRT en de conclusies
die aan dit rapport zullen worden
verbonden de werking van de BRT
ten goede komen.

Even wil ik hier toch het huidig finan-
cieringssysteem bondig analyseren.
In navolging van de ideeën van VUB-
professor Vuchelen is het misschien
het ogenblik om de afschaffing van
het kijk- en luistergeld te overwegen.
Ik zeg dit niet zomaar als een proef-
ballon. Meer en meer is deze belas-
ting immers verworden tot een gewo-
ne belasting die met de oorspronke-
lijke gedachten van een retributie zo-
als die bestond bij de oprichting van
de NIR weinig of niets meer te ma-
ken heeft. Inderdaad, deze financie-
ringstechniek was verdedigbaar der-
tig jaar geleden toen slechts een be-
paald gedeelte van de bevolking be-
schikte over een televisietoestel.
Vandaag echter is een televisietoestel
geen luxe meer, maar eerder een
noodzakelijke huisnood en voor ie-
dereen een bron van ontspanning.
Daarenboven is voor vele bejaarden
en gepensioneerden het bedrag van
circa 5.000 frank per jaar een zware
financiële inspanning voor deze voor
hun soms enige vorm van ontspan-
ning.

Dit pleidooi voor het afschaffen van
het kijk- en luistergeld waardoor nota
bene een ganse administratie overbo-
dig wordt, moet uiteraard worden ge-
compenseerd door extra-besparingen
in andere sectoren. De BRT kan al-
dus worden gefinancierd met algeme-
ne gemeenschapsgelden. Daarenbo-
ven mag niet worden vergeten - zo-
als professor Vuchelen terecht op-
merkt - dat er slechts circa 55 pro-
cent van het kijk- en luistergeld
wordt gebruikt om onze nationale
zenders te financieren. Vuchelen
stelt : ,,Het kijk- en luistergeld is dus
ook voor een gedeelte een ordinaire
belasting die wordt betaald zonder

veel morren, omdat mensen denken
dat dit dient om de programma’s te
financieren”.

Integendeel is het zo dat onder het
mom van kijk- en luistergeld allerlei
andere uitgaven worden gefinancierd
die met radio en televisie niets te ma-
ken hebben.

Tot slot van mijn betoog wil ik nog
even stilstaan bij de toekomstige ver-
houding BRT - commerciële televi-
sie. Het doorbreken van het BRT-
monopolie zal automatisch een ande-
re BRT tot gevolg hebben. Deze de-
monopolisering is echter nodig om de
Vlaamse mediagebruiker een ruimer
aanbod te kunnen garanderen en
kwaliteitsbevorderend te kunnen
werken.

Wij draaien de BRT geen rad voor
de ogen. Ook wij weten dat heel wat
gespecialiseerd en gekwalificeerd
personeel van de BRT zal ,,brain
drainen” naar de commerciële televi-
sie. Dit mag voor de BRT echter
geen alibi zijn om in een geest van
gezonde concurrentie niet te streven
naar goede kwaliteitsprogramma’s.
Eerder pleit onze fractie om in een
geest van pacificatie elkaar niet te be-
strijden maar samen te werken, om
elk binnen het kader van de eigen
opdracht en de eigen middelen, de
Vlaamse burger meer en betere tele-
visie te verschaffen.

Mijnheer de Minister, ik wil u in
naam van de ganse PVV-fractie dan-
ken en feliciteren. Danken voor de
openheid, duidelijkheid en bereidwil-
ligheid waarvan u tijdens de Commis-
sievergaderingen telkenmale blijk
hebt gegeven om uw visie en uw be-
leid naar voren te brengen. Namens
mijn fractie feliciteer ik u ook voor
uw kordaatheid, uw dossierkennis en
uw overtuigingskracht. Iedereen in
deze Raad zal het met mij eens zijn
dat uw aanwezigheid in de Vlaamse
Executieve - excuseer mij het
woord - ,,een zegen” is voor een
vernieuwd mediabeleid in Vlaande-
ren.

- De vergadering wordt geschorst te
19.32 uur.

- Ze wordt hervat te 20 uur.
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De Voorzitter : Dames en heren, wij
hervatten onze werkzaamheden.

De heer Chevalier heeft het woord.

De heer P. Chevalier (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Minister, collega, onder de
indruk van de ,,grote aanwezigheid”
in deze zaal zal ik niet uitgebreid
spreken, maar enkel een aantal pun-
ten bondig naar voren brengen.

Wij zullen niet diep ingaan op de pro-
blematiek, wij zullen geen stellingen-
oorlog voeren, stellingenoorlog die
wij nog maar pas hebben gevoerd ter
gelegenheid van de bespreking van
het kabeldecreet - en ,,oorlog” is
misschien een groot woord voor een
gedegen en gematigde discussie -
waarvan ik ten andere de eer genoot
verslaggever te zijn voor deze Raad.
Het is dus niet mijn bedoeling erop
terug te komen en nogmaals uiteen
te zetten wat wij denken over de
commerciële televisie, over de niet-
openbare televisie, over de publieke
omroep, enzovoort.

Het spijt mij dat de heer H. Van
Rompaey hier thans niet aanwezig is
want ik had het met hem willen heb-
ben over een aantal zaken die hij in
zijn betoog heeft aangehaald. De
heer H. H Van Rompaey heeft ge-
zegd dat de niet-openbare televisie
vanaf september 1988 van start zou
gaan. Blijkbaar, mijnheer de Minis-
ter, weet de heer Hugo Van Rom-
paey meer dan uzelf of alleszinds
meer dan uw partijgenoten aangezien
de heer J. Bosmans heeft gevraagd
wanneer die NOT nu operationeel
zou worden. Ik stel mij ook die
vraag. Zal het zijn op de datum die
de heer H. Van Rompaey voorop-
stelt, namelijk september 1988 ?
Heeft die datum een bepaalde bedoe-
ling ? Is het omdat het de maand
voór  oktober 1988 is waarop de ge-
meenteraadsverkiezingen zullen
plaats hebben of zijn er andere be-
doelingen. Blijkbaar heeft de CVP-
fractie die zich nog vragen stelt over
de preciese  datum van het operatio-
neel worden van de NOT. Misschien
zijn zij ingelicht door de heer Du-
pont, gewezen Kabinetschef van Mi-
nister Geens, die zoals u weet, zeer
recent op een colloquium heeft ver-
klaard dat er bepaalde kruisparticipa-
ties zullen gebeuren. De heer
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Dupont zei dit niet in functie van ge-
wezen Kabinetschef, maar verklaar-
de dit als woordvoerder van de
Groep Brussel-Lambert. Hij wist te
vertellen dat er kruisparticipaties
zouden zijn tussen GBL en RTL om
die NOT gestalte te geven. Misschien
haalt de heer H. Van Rompaey zijn
informatie uit die hoek.

Minister P. Dewael : Wij missen na-
tuurlijk ook de voorzienigheid.

De heer P. Chevalier : Wij missen
zowel de zegen, zoals de heer J. Bos-
mans heeft gezegd, als de voorzienig-
heid. Dat is inderdaad een groot ge-
brek, dat wij op geen enkele manier
kunnen compenseren.

Tevens had ik de heer Hugo Van
Rompaey willen spreken over de
rechtsonzekerheid. Hij heeft een
soort verwijt naar de SP-fractie ge-
stuurd en gezegd : u moet die instel-
ling niet in de rechtsonzekerheid la-
ten. Misschien bedoelde hij daarmee
- ik tracht een interpretatie te geven
aan zijn woorden - dat de SP, wan-
neer ze opnieuw aan een Regering
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zou deelnemen - en op het ogenblik
is daarvoor evenmin een datum voor-
opgesteld zoals dit ook het geval is
voor het operationeel worden van de
NOT - het statuut van die NOT zou
ondergraven. Wij moeten daarin dui-
delijk zijn. Wanneer de SP-fractie bij
de bespreking van het kabeldecreet
heeft gezegd dat het haar bedoeling
is, met alle ter haar beschikking
staande juridische middelen, die
NOT of het wettelijk kader ervan te
bestrijden, is dat haar goed recht.
Dat heeft niets te maken met rechts-
onzekerheid. Dat is precies het es-
sentiële van de rechtsstaat, namelijk
dat men op elk moment zijn rechts-
middelen mag uitputten, hetgeen de
SP-fractie zeker van plan is te doen.

Minister P. Dewael : Sta mij toe u
even te onderbreken, mijnheer Che-
valier. Ik meen dat er een belangrijke
nuancering moet worden aange-
bracht. Er is het element ,,politieke
stabiliteit”, waarnaar de heer Van
Elewyck heeft verwezen. Politiek ge-
zien acht ik het onzindelijk, telken-
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male wanneer door een democrati-
sche meerderheid in deze Raad een
ontwerp van decreet wordt aangeno-
men, dat de oppositie aankondigt
dat, op het ogenblik dat ze opnieuw
van een Regering deel zal uitmaken,
ze dat zal ombuigen. Welnu, dat is
vrij arrogant. Dat gaat ervan uit dat
u, hetzij de absolute meerderheid
moet behalen - quod non ? - hetzij
u maar een lage dunk hebt over de
coalitiepartners die deze Executieve
schragen, want dat impliceert dat zij
het geweer volledig van schouder
zouden moeten veranderen.

Een ander element is met alle moge-
lijke rechtsmiddelen die niet-openba-
re televisieverenigingen gaan bestrij-
den. Dat moet genuanceerd worden.
Uit het zeer verhelderend debat dat
in deze vergadering plaatsvond en
waar vooral uw collega Van den Bos-
sche als woordvoerder van de SP is
opgetreden, is duidelijk gebleken dat
de dreiging van de SP - als ik dat
zo mag noemen - hierop neerkomt
dat uiteraard de niet-openbare televi-
sieverenigingen die zullen worden
opgericht , zich moeten gedragen
naar de bepalingen van het decreet
en naar de uitvoeringsbesluiten, met
andere woorden, als bepaalde niet-
openbare verenigingen misbruik zou-
den maken van het recht zij dan ge-
sanctioneerd kunnen worden door de
gewone rechtbanken, zelfs op basis
van de Europese bepalingen, die zo-
als u weet, self executing zijn. Dat is
natuurlijk heel wat anders dan het
aspect politieke stabiliteit waarvan ik
zeg dat het niet fatsoenlijk is telken-
male een decreet of een wet wordt
goedgekeurd die u niet bevalt, met
luide trom te gaan verkondigen dat
u die zult ombuigen.

De heer H. Van Rompaey : Zeer
juist !

De heer L. Lenaerts : Zeer juist !

De heer P. Chevalier : Mijnheer de
Minister, ik dank u voor uw schuch-
tere poging om het SP-standpunt te
verduidelijken.

Minister P. Dewael : Moeilijk gaat
ook.
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De heer P. Chevalier : Mijnheer de
Minister, wanneer wij destijds het ju-
ridisch kader van de NOT’s in het
kabeldecreet hebben aangevochten,
dan was dat vooral omdat het niet
conform was met de Europese wetge-
ving ter zake, niet alleen aan de be-
staande wetgeving, maar ook aan de
toekomstige wetgeving. Wij hebben
daarbij verwezen naar het zogenaam-
de groenboek met de richtlijnen. Ik
heb toen zelf een amendement inge-
diend dat ging in de richting van die
richtlijnen, maar dat amendement
werd door de huidige meerderheid
niet aangenomen. Wat het democra-
tisch spel is van meerderheid en min-
derheid, dat jammer genoeg soms
voorbijgaat aan juridisch eisen en ju-
ridische wenselijkheden. Maar dat is
een andere zaak.

Wanneer onze fractieleider, de heer
Van Elewyck, gezegd heeft dat het
de bedoeling van de SP was indien
zij van een Regering, zij het een
Vlaamse Executieve, deel zou uitma-
ken een wijziging aan te brengen aan
het kabeldecreet, dan is dat in feite
een verklaring die niet hoeft afgelegd
te worden. Het is het recht van iedere
regering haar eigen politiek te voe-
ren. Wanneer de Regering Chirac de
nationalisaties van de vorige Franse
socialistische meerderheid ongedaan
heeft gemaakt, dan was dat haar
recht, al was het misschien een ver-
gissing, maar dat is een andere kwes-
tie. Mijnheer de Minister, u hoeft
collega Van Elewyck niet aan te val-
len omdat hij zegt dat de SP de wet
zal wijzigen als zij tot de Regering
toetreedt.

De heer L. Lenaerts : Zal proberen
te wijzigen.

De heer P. Chevalier : Wij zullen
dan proberen de Regering zo socialis-
tisch mogelijk te inspireren zoals ze
thans liberaal wordt geïnspireerd.

Minister P. Dewael : Uw voorbeeld
uit Frankrijk is slecht gekozen. Maar
wat u daar zegt is heel wat anders dat
te verklaren dat u de politieke stabi-
liteit van dit decreet niet garandeert.
Hetgeen betekent dat uw enige be-
doeling erin bestaat potentiële inves-
teerders af te schrikken. Privé-groe-
pen die nu bereid zijn in een bepaald
legistiek kader te stappen zouden
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door uw dreigementen, die op niets
steunen, kunnen worden afgeschrikt.
Ten opzichte van uw toekomstige
coalitiepartner, voor wanneer en wie
dit ook zal zijn, klinkt het nogal min-
achtend te beweren dat u dat legis-
tiek kader van vandaag op morgen
zult wijzigen.

De heer P. Chevalier : Dit is niet de
hoofdtoon van onze bedoeling. De
hoofdtoon is dat wij in een rechts-
staat steeds het recht moeten hebben
- en dit was een reactie op hetgeen
de heer H. Van Rompaey heeft ge-
zegd over de rechtsonzekerheid -
om ook als minderheid alle rechts-
middelen uit te putten. Dit is precies
het eigene van de rechtsstaat en heeft
niets met rechtsonzekerheid te ma-
ken.

Minister P. Dewael : Dat was niet in
hoofdorde.

De heer P. Chevalier : Wanneer wij
destijds in de Commissie amende-
menten hebben neergelegd . . .

Minister P. Dewael : In hoofdorde
heeft de heer Van den Bossche ge-
zegd : wij garanderen niet de politie-
ke stabiliteit van dit decreet.

De heer P. Chevalier : U moet de
woorden van mijn fractie niet inter-
preteren. Wij hebben duidelijk ge-
zegd niet te aanvaarden dat decreten
in strijd zouden zijn met de Europese
wetgeving ter zake. Wij zullen ons
dan ook wenden tot het orgaan dat
hiervoor is bevoegd, met name het
Europees Hof, en wij zullen het re-
sultaat afwachten.

Mijnheer de Minister, u ‘heeft zelf
verwezen naar datgene wat de heer
Van de Bossche tijdens de bespre-
king in de Commissie en in openbare
zitting terecht heeft opgemerkt, met
name dat de heer Van den Bossche
heeft gezegd dat uw decreetgeving
volledig in strijd is met de Europese
wetgeving.

Minister P. Dewael : Daar heeft de
heer Van den Bossche zich vergist.

De heer P. Chevalier : Iedereen kan
zich vergissen, maar wij hopen op dit
punt gelijk te zullen krijgen. De heer
H. Van Rompaey heeft in uw afwe-
zigheid reeds een indirecte vraag ge-
steld, maar de Minister heeft daarop
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een ontwijkend antwoord gegeven,
meer bepaald op de opmerking dat
vanaf september 1988 de NOT gestal-
te zou krijgen en operationeel zou
worden.

De heer H. Van Rompaey : Opera-
tioneel.

De heer P. Chevalier : De PVV wist
dit niet, u wel, mijnheer Van Rom-
paey. Graag vernam ik uw informa-
tiebron.

De heer H. Van Rompaey : Mag ik
u bevestigen dat ik bij de vorige be-
sprekingen, met de voorzichtigheid
die mij eigen is, heb voorspeld dat de
niet-openbare televisie operationeel
zou zijn tegen december 1988. Ik heb
deelgenomen aan de paneldescussie
aan de universiteit te Leuven. Voor
mij was het een relevante boodschap
dat vanuit de pershoek  werd gepro-
clameerd dat deze operationaliteit
reeds tegen september 1988 zou kun-
nen worden gewaarborgd, natuurlijk
in de hypothese dat er nu werk wordt
van gemaakt. Men kan niet langer
blijven aarzelen. Ons verheugt het
dat de kandidaat-initiatiefnemers in-
derdaad in concrete termen beginnen
te denken. Dit is een belangrijke ver-
rijking van ons audio-visueel aanbod.

De heer P. Chevalier : Dus is het
correct wat ik daarstraks heb gezegd,
met name dat u uw informatie haalt
waarschijnlijk van wat op het collo-
quium is gezegd door de heer Du-
pont, gewezen Kabinetschef van de
Minister Geens, die thans voor een
andere privé-firma spreekt.

De heer H. Van Rompaey : Neen,
ik heb het vernomen van de heer
Merckx.

De heer P. Chevalier : Door RTL en
GBL.

De heer H. Van Rompaey : Door de
heer Merckx, als woordvoerder van
de persgroep, is deze heel concrete
optie geformuleerd en in dit weten-
schappelijk midden werd dit als een
relevante verklaring beschouwd.

De heer P. Chevalier : Waarvan ak-

Minister P. Dewael : Het zijn trou-

wens de privé-groepen die binnen-
kort, van zodra het kader helemaal
zal zijn afgewerkt, dus met inbegrip
van de uitvoeringsbesluiten, het ini-
tiatief zullen moeten nemen. Dit
hoort nu eenmaal zo. Het is een pri-
vaatrechtelijk initiatief dat als dusda-
nig ontsnapt aan de Executieve en
aan deze Raad. Dus ook de timing
ontsnapt uiteraard. wij kunnen alleen
maar trachten het te begeleiden.

De heer P. Chevalier : Ik neem daar-
van akte.

In deze korte uiteenzetting ter gele-
genheid van de bespreking van de be-
groting zal ik niet spreken over het
doorlichtingsrapport . Collega Bos-
mans heeft er reeds op gewezen. Wij
zullen volgende week in de Commis-
sie voor Mediabeleid de gelegenheid
hebben om daarover uitvoerig te
spreken. Volgens de agenda die ik
vandaag heb ontvangen is deze Com-
missie aangekondigd voor dinsdag en
woensdag.

Mijnheer de Minister, ik wens twee
punten te behandelen. Het eerste
punt betreft de houding die u als
voogdijminister over de BRT, en uw
Regeringscommissaris - ik veron-
derstel dat u in deze een soort van
twee-eenheid is - aannemen ten op-
zichte van het vonnis dat door de
Rechtbank van Koophandel is uitge-
sproken. Ik begrijp dat werkelijk
niet.

Minister P. Dewael : Ik moet u on-
derbreken. U weet of u weet niet dat
het Bureau van de Raad heeft beslist
om de interpellaties niet toe te voe-
gen aan de begroting maar voor te
behouden voor de openbare vergade-
ring van volgende week.

De heer P. Chevalier : Dat weet ik.

Minister P. Dewael : De interpellatie
van de heer Van de Bossche is aange-
kondigd . . .

Minister P. Dewael : Inderdaad.

De heer P. Chevalier : . . .maar ik heb
het recht ter gelegenheid van deze
bespreking daarop zeer kort en sum-
mier in te gaan. Ik dank dat de heer
Van den Bossche dat uitgebreider zal
doen met de nodige juridische argu-
mentatie en met de flair hem eigen
terwijl ik dit slechts kan doen met de

bescheiden middelen en met de cij-
fers waarover ik op dit ogenblik be-
schik. Het staat u vrij daarop te ont-
woorden of niet. Ik zou het betreuren
mocht u dit niet doen. Ik denk echter
dat het goed zou zijn dat u de cijfers
verneemt, want zij hebben een impli-
ciete weerslag op de begroting.

Ik herhaal dat ik houding betreur die
u en uw Regeringscommissaris die te-
vens uw Kabinetschef is, aannemen.

Minister P. Dewael : Dat heeft daar
niets mee te maken.

De heer P. Chevalier : Daarom mag
ik met zoveel aplomb zeggen dat het
een twee- of misschien wel een drie-
eenheid is, maar in twee personen
dan. (Onderbreking van de heer Le-
naerts)

Ja, mijnheer Lenaerts, dat bestaat.
De Heilige Drievuldigheid is ook
maar één persoon, dat heb ik toch
destijds geleerd. Hier hebben wij
echter een drievuldigheid, de Rege-
ringscommissaris, de Kabinetschef en
de Minister. Door te zeggen dat zij
beroep zullen aantekenen, nemen zij
blijkbaar dezelfde houding aan. Im-
mers, het slaat niet alleen op wie uit-
zendt, maar wat er wordt uitgezon-
den.

Ik vind dit betreurenswaardig te
meer wanneer men ziet welke schade
een Minister die- uiteindelijk toch de
voogdijminister is, berokkent. Wat
betekent voogdij in juridische ter-
men ? Een voogd is iemand die zorg
moet dragen voor een kind of voor
een onbekwame die onder voogdij
staat. De voogd moet ervoor zorgen
dat het kind goed opgroeit, dat het
alle zorgen ontvangt, dat het vermo-
gen van degene die onder voogdij
staat aangroeit en goed wordt be-
heerd. Als voogd mag men geen da-
den van beschikking stellen. Men
mag wel daden van beheer stellen en
moet verantwoording afleggen over
zijn beheer, niet later maar nu.

Indien u werkelijk de juridische
voogdij zoudt hebben zoals die door
het Burgerlijk Wetboek is geïnstal-
leerd, dan was u door de familieraad,
of deze Vlaamse Raad, reeds lang
afgezet wegens wanbeheer.

De onder uw voogdij gestelde, ik ga
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niet zeggen kleine minderjarige
BRT, want die is intussen toch een
beetje meerderjarig geworden en kan
best volwassen produkten afleveren,
. . .

Minister P. Dewael : Er bestaan ook
volwassenen die in staat van verleng-
de minderjarigheid worden geplaatst.

De heer P. Chevalier : Dan moet u
dat met zoveel woorden zeggen van
de BRT. Daarvoor moet U een pro-
cedure invoeren die zeer lang en
moeilijk is. Ik zie de heer Verhulst
nog niet onmiddellijk naar een psy-
chiater gaan om zich te laten onder-
zoeken en te laten vaststellen of hij
al dan niet in staat van verlengde
minderjarigheid verkeert of om een
doorlichting te ondergaan. Volgende
week zal misschien het tegendeel of
uw gelijk blijken, ter gelegenheid van
de bespreking van het doorlichtings-
rapport.

Na volgende week zal misschien blij-
ken of u al dan niet gelijk heeft. Uit
de cijfers blijkt dat u aan de BRT
direct minstens 24 miljoen frank ont-
neemt, die als volgt kunnen verdeeld
worden : direct verlies 12,272 miljoen
frank door contracten die worden
verbroken. Als u wil kan ik u al de
contracten voorlezen die in opdracht
van de Regeringscommissaris, uw
naaste medewerker, werden stopge-
zet. Verder is er de post inkomsten-
verlies voor een totaal van 28,555.300
miljoen frank, waarvan als gevolg
van het beroep van de Regerings-
commissaris 12,272 miljoen frank.
Daarbij komt nog uiteraard het prin-
cipe van de schade - de winst die
men derft en het verlies dat men lijdt
- waardoor schadevergoeding zou
moeten worden betaald aan de bu-
reaus die hebben bemiddeld, met na-
me 15 procent op de bruto contract-
pr#, z i jnde  28,555.300  mi l joen
frank. Met die kleine nuance dat
voor de reclamespot voor Batibouw
geen bureau is tussengekomen bete-
kent dit dat men toch een vergoeding
van 4,195.335  miljoen frank zou moe-
ten uitbetalen. Daarbij komt dat men
een derving heeft van het verwachte
campagne-effect, vergoeding die men
zal moeten uitbetalen aan de adver-
teerders en die in totaal geraamd
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wordt op respectievelijk 14,400.OOO
miljoen frank voor de kosten van
spots die niet of onvolledig worden
uitgezonden. In totaal beloopt dit 15
procent op 37,057.OOO  miljoen frank
of 5,558.550  miljoen frank. Het resul-
taat van de totale schade-eisen die
men kan verwachten is 24,153.OOO
miljoen frank. Als u dat samentelt
met het bedrag van de contracten, de
inkomsten die men rechtstreeks ver-
liest, of 12,272.OOO  miljoen frank,
dan komt men aan ongeveer 37 mil-
joen frank die men nu reeds verliest.

Mijnheer de Minister, ik hou dan nog
geen rekening met de inkomsten die
men in de toekomst zal derven, in-
komsten die volgens serieuze ramin-
gen steeds zouden toenemen.

De heer L. Lenaerts : Tweehonderd
miljoen frank.

De heer P. Chevalier : Zeker 200
miljoen frank, mijnheer Lenaerts. U
ziet dus op welke manier men het
beheer van de BRT waarneemt.

Mijnheer de Minister, als voogdijmi-
nister is u een slechte voogd en indien
er een familieraad zou zijn dan zou
die u zeker afzetten omwille van wan-
beheer tijdens uw ambtsperiode.

De heer L. Lenaerts : Hij moet wa-
ken over de wettelijkheid.

De heer P. Chevalier : De wettelijk-
heid is hetgeen door de rechtbank
wordt uitgesproken en deze instantie
heeft toegestaan dat bepaalde spots
worden uitgezonden. Daartegen te-
kent men beroep aan, niet omdat het
wettelijk zou zijn. Men zou perfect
binnen het wettelijk kader, binnen
deze rechtsstaat, kunnen oordelen
dat wat de rechtbank beslist wet is.
Daarover dient geen discussie ge-
voerd. Men prefereert echter beroep
aan te tekenen niet omwille van juri-
dische motieven. De Regeringscom-
missaris zegt trouwens ; ,,tot bewijs
van het juridisch tegendeel is het zo
dat . ..” en daarop fundeert hij zijn
beroep. Als een Regeringscommissa-
ris zijn taak naar behoren zou uitoe-
fenen dan zou hij zulke uitlating niet
doen maar dan zou hij advies inwin-
nen vooraleer wereldwijd urbi et orbi
aan te kondigen dat hij beroep zal
aantekenen. Dat is de houding die
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zou moeten worden aangenomen
door iemand die bezorgd is over de
instelling die hem is toevertrouwd en
waarvan hij niet alleen de bedoeling
heeft de wettelijkheid te eerbiedigen
maar vooral er voor te zorgen dat die
instelling financieel en economisch
floreert. Die bedoeling is blijkbaar
niet aanwezig.

Een laatste punt waarover ik nog
even wil uitweiden betreft de Media-
raad.

De heer Seeuws heeft op het einde
van zijn verslag daarover vragen ge-
steld. Ik herinner mij zeer goed dat
u destijds in de Commissie hebt ge-
zegd dat de Mediaraad niet kon wor-
den geïnstalleerd omdat de kandida-
tuur van de Vereniging van Kabeldis-
tributeurs niet ontvangen werd. Ik
zal u, mijnheer de Minister, een brief
voorlezen door u geschreven op 12
februari 1987 en waarbij u uw welge-
meende verontschuldigingen aan-
biedt aan de Vereniging van Kabel-
distributeurs. U schrijft : ,,Uw  schrij-
ven van 26 januari 1987 betreffende
de samenstelling van de Mediaraad
genoot mijn volle aandacht. Zoals u
vermoedelijk zult hebben veronder-
steld, berust de spijtige verklaring

,,. . . - het gebeurt zelden dat een
minister dat in een brief toegeeft ; u
bent inderdaad een zegen, op dat ge-
bied, zoals uw partijgenoot heeft ge-
zegd - ,, . . .afgelegd  in de Vlaamse
Raad, en waarnaar door u wordt ver-
wezen, op een misverstand. Graag
wil ik hierbij de ontvangst van de
kandidatenlijst van 10 oktober 1986
herbevestigen. Onnodig te vermel-
den dat uw Vereniging uiteraard niet
wordt geschrapt voor de samenstel-
ling van de Mediaraad. Hopend op
uw begrip in deze spijtige aangele-
genheid, verblijf ik met oprechte
hoogachting.”

Minister P. Dewael : Het verbaast
mij dat u een brief voorleest die niet
aan u is gericht.

De heer P. Chevalier : Hij is gericht
aan de heer Desutter, voorzitter van
de Beroepsvereniging van Radio en
Televisiedistributeurs.

Minister P. Dewael : Dat bent u niet.
Ik heb gezegd in de Commissie, het
wordt vermeld in het verslag, dat de
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RTD als dusdanig foutief door mij
werd vermeld als één van de vereni-
gingen die nog niet zou hebben vol-
daan aan de voorwaarden vastgelegd
in het decreet. Ik heb gemeend dat
te moeten bevestigen in een brief aan
de voorzitter van de betrokken ver-
eniging. Ik meen dat mijn verklaring
in dat verband afgelegd in de Com-
missie ruimschoots volstaat. Het ver-
baast mij ten zeerste dat een brief die
gericht is aan de voorzitter van die
vereniging door u wordt voorgelezen
in deze openbare vergadering.

De heer P. Chevalier : Mijnheer de
MInister, u hebt een eigenaardige
opvatting van de democratie als u
meent dat wij geen brief die u schrijft
en die een rectificatie inhoudt van
een vraag van die vereniging, mogen
voorlezen. U hebt niet op eigen ini-
tiatief naar die vereniging geschre-
ven, maar enkel nadat zij u interpel-
leert en u erop wijst dat u hen ten
onrechte vemeldt en hen een verwijt
toestuurt dat zij niet hebben ver-
diend.

Ik eindig hiermee mijn uiteenzetting.
Ik hoop dat de rest van uw informatie
die u straks zal verschaffen correcter
zal zijn dan hetgeen u destijds hebt
verklaard.

Minister P. Dewael ; Ik raad u de
lectuur aan van het verslag onderaan
pagina 124 en bovenaan pagina 125.
Daar staat letterlijk wat ik in de
Commissie heb verklaard.

De Voorzitter : De heer De Beul
heeft het woord.

De heer A. De Beul (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Minister, geachte collega’s,
nu het kabeldecreet verleden week
in het Staatsblad werd gepubliceerd
staat de Minister voor een aantal ui-
terst belangrijke opdrachten inzake
mediabeleid.

De slogan-taal van het doorbreken
van het zogenaamde BRT-monopolie
behoort nu duidelijk tot het verleden.
Het komt er thans op aan het uit te
hollen. Voor ons blijft de BRT als
gemeenschapsomroep de eerste prio-
riteit, zowel inzake de toebedeling
van financiële middelen, als wat de

noodzakelijke aanpassing en verbete-
ring van het instituut en het beheer
en de werking ervan betreft.

Het spijt ons dan ook te moeten vast-
stellen dat de dotatie van de BRT die
vorig jaar nog een behoorlijke toena-
me kende, thans zeer duidelijk wordt
afgeremd. Het door de Minister me-
de gelanceerde en door iedereen in
dit halfrond onderschreven principe
van het toekennen van een vast be-
paald percentage van het kijk- en
luistergeld, wordt vooralsnog niet
toegepast. Het blijft dus bij lippen-
dienst. Maar er is meer, de Minister
willigt - zonder meer, vooraleer het
Hof van Beroep zich heeft uitgespro-
ken - het beroep in dat door zijn
Regeringscommissaris bij de BRT
werd ingesteld tegen bepaalde lopen-
de reclamespots. Het verbreken van
deze niet-commerciële reclame-con-
tracten berooft de BRT alvast van
12.272.000 frank inkomsten, Boven-
dien loopt de raming aan de te ver-
wachten schade-eisen vanwege de be-
middelende reclamebureaus en hun
adverteerders op tot 24.153.885
frank. Geen peulschilletje dus ! Wie
had het daar ook over de aanzienlijke
kosten voor de omschakeling van de
logo BRT in VRT ?

Dat de Minister dan als een gekwet-
ste leeuw achter collega Eyskens holt
om van de Lotto zoals de RTBF ook
50 miljoen frank voor de BRT los te
krijgen, is op zichzelf ontroerend en
lovenswaardig, maar wanneer hij zich
dan uiteindelijk tevreden moet stel-
len met een aalmoes van 10 miljoen
frank, terwijl het Vlaams Commissa-
riaat-Generaal voor Toerisme kwasi
gedwongen wordt om voor 40 mil-
joen frank reclame-spotjes te kopen
bij de Eurosong festival-uitzending
van de RTBF, dan hebben we het
toch maar weer eens allemaal gehad,
geloof ik.

Kortom, de financiering van de BRT
is voor de Minister duidelijk geen
prioriteit. Kredieten voor nieuwe ini-
tiatieven worden niet toegekend.
Een ander decor bij de nieuwsuitzen-
dingen is zowat het net plus ultra.
Meer kan er niet af en dat met de
concurrentie van de commerciële
omroep in het vooruitzicht en, wat

veel belangrijker is, het toenemende
mediageweld vanuit het buitenland.

Ook voor het stimuleren van onze
eigen beeldindustrie zijn er geen cen-
ten. Zelfs op het Fonds voor Econo-
mische Expansie is er voor deze spits-
technologische en desondanks ar-
beidsintensieve industrie niets voor-
zien. De bijdrage van Vlaanderen tot
het Europees Jaar van de Film en
Televisie in 1988, bedoeld om de uit-
straling en de belangen van de Euro-
pese Film en Televisie veilig te stellen
tegen de overrompeling door Ameri-
kaanse produkties, zal dan ook onbe-
duidend zijn.

Wat nu de BRT an sich betreft, wor-
den de problemen alsmaar groter en
de vraagstelling navenant. De reeds
twee jaar geleden toegezegde door-
lichting is nog niet eens afgerond. De
publikatie van de Marwick-audit bij
de BRT werd zo lang mogelijk uitge-
steld. Is dat omdat uit een eerste syn-
these-nota alvast blijkt dat politise-
ring, syndicalisering en regerings-
vriendelijkheid typische kenmerken
z i j n  v a n  o n z e  gemeenschapsom-
roep ? Bevestigt deze audit niet één
van de zwaarste conclusies van de
doctoraatsthesis van Jean-Claude
Burgelman, met name de dominantie
van één partij op het omroepgebeu-
ren, dominantie precies van die partij
die al jaren lang het hardste
schreeuwt dat zij bij de nieuwsuitzen-
dingen verschrikkelijk onheus wordt
behandeld. Kent de Minister het ver-
haaltje van de dief die tot de om-
staanders roept .
,,Houdt de dief ” ? De BRT-top mag
dan al weinig onder de indruk zijn,
zoals sommige kranten schrijven,
toch neem ik aan dat de Marwick-au-
dit alvast in de media-commissie nog
aanleiding zal geven tot een stevig
debat en ik ga er dus niet verder over
uitweiden.

Wat ik inmiddels wel wens te verne-
men is hoever het staat met de uit-
bouw van de nieuwsdienst en wat er
omgaat bij de producers.

De aanvankelijke TV-verslaggeving
over de ramp met de Herald of Free
Enterprise was zeker geen monu-
ment van hoogstaande jounalistiek,
maar is ongetwijfeld voor een groot
deel te verklaren door onderbeman-
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ning van de redactie en gebrek aan
technische voorzieningen bij uitzon-
derlijke omstandigheden.

Wil de Minister mij mededelen wat
de BRT zal ondernemen om naar de
toekomst toe dergelijk tekortschieten
te voorkomen ?

En marge wil ik hierbij nog kwijt dat
men niet teveel moet schieten op die
brave Bavo Claes, de pianist van
dienst, die Minister De Croo, geen
schooljongen trouwens, enkele lasti-
ge vragen heeft gesteld. Het BRT-
journaal dient immers niet om con-
flicten of fouten te verbergen of te
neutraliseren, wel om door een kriti-
sche vraagstelling de verantwoorde-
lijken - wie ze ook zijn - in het
belang van de gemeenschap tot meer
nauwgezetheid bij het vervullen van
hun taak te bewegen.

Bij de BRT-producers heerst er reeds
lang ongenoegen en heus niet alleen
omwille van het feit dat zij hun werk
,,in stilte” doen en weinig of niet voor
het publieke forum verschijnen. De
producers klagen over onderbeman-
ning, gebrek aan middelen en para-
doxaal genoeg te weinig kans om te
produceren.

De eerste aflevering van de ,,Pak-de
poen-show”, door de Lotto gespon-
sord met 15 miljoen frank, waarvan
4 miljoen frank alleen reeds voor het
decor, een echte liberale bedoening
dus, heeft duidelijk aangetoond waar
de kwaal zit. De kritiek op deze show
was terecht, hoewel men ook hier
niet teveel op het pionistenduo Ver-
reth moeten schieten. De kwaal zit
hem bij de produktieverantwoordelij-
ken en vooral bij de betrokken direc-
tie. Wanneer men voor zulk een life
uitgezonden show de eerste voorbe-
reidende werkvergadering houdt wel-
geteld één maand voor de datum van
uitzending, ja, dan riskeert men in-
derdaad een fiasco.

Mag ik de Minister vragen het doop-
ceel van de verantwoordelijke direc-
tie eens te willen laten doorlichten,
om te zien of deze niet wat moeten
worden bijgesleuteld ? Bovendien
wens ik te vernemen hoever het staat
met het producers-examen dat bezig
is om het kader aan te vullen en of

inderdaad een aantal gegadigden
zonder statutair examen en zonder
het doorlopen van de voorziene stage
van 18 maanden tot volwaardig pro-
ducer zullen worden benoemd. Een
klein vraagje nog in verband met een
produktie die mij ten zeerste interes-
seert : hoever staat het met de pro-
grammareeks van Maurice De Wilde
over de Nieuwe Orde, de Collabora-
tie en de Repressie. Wanneer krijgen
wij op ons scherm de programma’s te
zien over de repressie of is deze mis-
schien nu niet meer opportuun en
moeten wij ons tevreden stellen met
de ene zijde van de medaille, die wij
te zien gekregen hebben ? Graag wat
meer uitleg over deze blijkbaar ver-
geten produktie.

De heer W. Luyten : Nu komt de
reeks over de Amnestie.

De heer A. De Beul : Terloops nog
een totaal andere vraag die deze
avond reeds een paar maal werd ge-
steld. Hoever staat het nu met de
samenstelling van de Vlaamse Me-
diaraad ? Het desbetreffende decreet
beleeft op 2 mei aanstaande zijn
tweede verjaardag en nog steeds is
de Mediaraad niet operationeel.
Graag ook hier de jongste stand van
zaken dus.

Het zou natuurlijk van onhebbelijk-
heid getuigen mocht ik de Minister
niet vragen hoe het nu zit met de
uitvoering van zijn fameus kabelde-
creet.  Links en rechts doen wilde ver-
halen de ronde. Een machtige groep
als die van Berlusconi (Fininvest) als-
ook de Groep Brussel-Lambert
(RTL) bieden zich aan als gegadigde
deelgenoten en de primus-inter-pares
van de dag- en weekbladpers, de heer
Merckx, blijft bij dit alles onverstoor-
baar. Waarom ? Moet hij eerst van
u en de Eerste Minister zijn fameuze
conditio’s sine qua non zwart op wit
krijgen ? Is het niet zo dat bij de
eerste Regeringsonderhandelingen
met de geschreven pers op 10 februa-
ri jongstleden kwestieuze voorwaar-
den terug op het tapijt kwamen na-
melijk :  - een  herstructurerings-  1
fonds (zeg maar een start- en over-
bruggingsgeld) van 5 miljard frank
voor de geschreven pers ; - het re-
clamemonopolie voor de ene grote

Vlaanderen bestrijkende commer-
ciële omroep ; - een minimale ver-
plichting (nauwelijks 5 procent) tot
het brengen van eigen culturele pro-
dukties ? Welke financiële middelen,
mijnheer de Minister, blijven er in
die omstandigheden over voor de re-
gionale en lokale televisieverenigin-
gen - een probleem dat de heer J.
Bosmans, uw partijgenoot, op dit
ogenblik zo ter harte gaat - ? In de
Commissie is daarvan niet erg veel
gebleken. Ik dacht dat alleen van on-
ze kant de prangende vragen werden
gesteld in verband met de financie-
ring van de regionale en lokale tele-
visiezenders. Het verheugt mij echter
uitermate dat op dit ogenblik speci-
fiek voor die soorten NOT’s  enorme
belangstelling bestaat. De heer J.
Bosmans zal dus met mij in spanning
afwachten wat de Minister ons gaat
antwoorden.

Moeten die lokale en regionale tele-
visieverenigingen braaf eten uit het
handje van big-boss Merckx of gaat
onze gemeenschap toch op één of an-
dere wijze met geldmiddelen over de
brug komen ? Gaat onze gemeen-
schap een starttoelage geven, zoals
dat bijvoorbeeld in Nederland ge-
schiedt, of zullen de Provincies en de
Gemeenten verplicht worden met
subs id ies  over  de  b rug  t e  ko-
men ? Mijnheer de Minister, wij zou-
den zeer graag uw visie kennen op
de financiering van de regionale en
lokale televisieverenigingen.

Zeer graag ook enige prognose wat
betreft het verschijnen van de uitvoe-
ringsbesluiten van het kabeldecreet,
natuurlijk rekening houdend met het
feit dat al deze besluiten vooraf moe-
ten worden voorgelegd aan de
Vlaamse Mediaraad, die nog niet be-
staat. Wij vragen niet wanneer dit ka-
beldecreet operationeel zal zijn, want
dat weet u zeer goed. Wij vragen ons
af wanneer die uitvoeringsbesluiten
zullen verschijnen.

Om te besluiten, mijnheer de Minis-
ter, nog enkele vragen en opmerkin-
gen over zaken, die ook nog in de
lucht blijven hangen, maar die wij
van enorm belang vinden voor onze
gemeenschap. Hoever staat het met
de broodnodige samenwerking met
Mederland inzake mediabeleid. Een-
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dracht maakt macht, staat hier boven
onze hoofden ! Veertien miljoen Ne-
derlanders plus zes miljoen Vlamin-
gen kunnen zich op media-gebied
aardig wat beter manifesteren dan
wanneer zij in afzonderlijke slagorde
optreden. Is er nog sprake van de
uitbouw van een gezamelijk derde
TV-net tot culturele zender voor
Noord en Zuid. Gebeurt er nog wat
tot opstarting van het radio-Delta-
project ? Komt het op het vlak van
de commerciële televisie tot enige sa-
menwerking met onze Noorderburen
of zit zelfs dat er niet in ? Kan aan
deze toestanden via de geledingen
van de Taalunie niet één en ander
worden gedaan ?

Mijnheer de Minister, het is dikwijls
ontroerend te zien hoe goed u uw
best wel doet, hoe goed u het alle-
maal meent. Bovendien moet van u
in tegenstelling tot uw voorganger ge-
zegd worden - ik zeg dat zonder
rancune - dat u de media zeer han-
dig kunt bespelen. het is allemaal
mooi. Maar Vlaanderen leeft langer
dan een sirenenzang. De politiek is
een hard bedrijf. Op een bepaald mo-
ment zal men ook u koudweg vra-
gen : wat zijn de resultaten ? ik hoop .
voor u dan maar dat ze er ook reëel
zullen zijn. (Applaus bij de VU)

De Voorzitter : De heer Lenaerts
heeft het woord.

De heer L. Lenaerts (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Minister, geachte collega’s,
in de eerste plaats wil ik - zoals dat
de traditie is - de verslaggever feli-
citeren met het keurig werk. De en-
kele bemerkingen die ik nog heb in
verband met het mediabeleid en
meer bijzonder de BRT zijdelings de
NOT en de Mediaraad, zal ik in en-
kele concrete vragen aan de Minister
samenvatten.

Wij vernemen dat in 1986 van het
kijk- en luistergeld 45 procent werd
geristorneerd. Voor 1987 zullen de
ristorno’s van het kijk- en luistergeld
gedeeltelijk althans de toename, ge-
bruikt worden om de overgehevelde
openbare instellingen in de welzijns-
sector te financieren voor een bedrag
van 2,3  miljard frank. Tevens is het

te verwachten dat de niet-commer-
ciële reclamespots in de toekomst
van het BRT-scherm zullen verdwij-
nen, waardoor 200 miljoen frank
minder wordt ontvangen, Welke
voorzieningen zullen worden getrof-
fen om de BRT deze hoogstnodige
inkomsten te verschaffen ? Overigens
lezen wij in het verslag de sibillijnse
tekst waaruit we vernemen dat de
Minister van oordeel is dat van het
kijk- en luistergeld een voldoende
hoog bedrag moet geristorneerd wor-
den.

De heer W. Seeuws : Er is inderdaad
een sibillijnse tekst in het verslag.

De heer L. Lenaerts : Die sibillijnse
tekst die in het verslag staat, kwam
uit de mond van de Minister.

Minister P. Dewael : En uit het Re-
geerakkoord.

De heer L. Lenaerts : Voor mij blijft
natuurlijk de vraag : wat is voldoende
hoog ? En het antwoord van de Mi-
nister : dit hangt af van de objectie-
ven van de BRT. Ik denk dat op één
of andere wijze deze vicieuze cirkel
eens moet doorbroken worden : de
objectieven worden steeds opgesteld
in functie van de beschikbare middel-
en uit het voorbije jaar, en de be-
schikbare middelen voor het lopend
jaar worden opgemaakt in functie
van de objectieven.

Even sibillijns blijft de discussie in
verband met de concurrentiepositie
van de BRT, wanneer hij zich zal
moeten meten met de Niet-Openbare
Televisie waarvoor de wettelijke
poorten nu open staan. Het stand-
punt van vele BRT-mensen is dat,
om zich te kunnen meten met de
NOT, de BRT moet kunnen beschik-
ken over twee volwaardige netten.
Dit is volgens mij een fel overdreven
eis die overigens op geen enkele ma-
nier kan verdedigd worden, tenzij uit
een panische reactie ten aanzien van
de nog niet opgerichte NOT. Welis-
waar kan ik erin komen dat de BRT,
als openbare omroep, een aantal
educatieve, niet-populaire opdrach-
ten heeft, en ook actualiteitsgebon-
den reportages moet verzorgen,
waarvoor een uitwijkmogelijkheid
naar het tweede net moet mogelijk
zijn.

De uitbouw van een volwaardig
tweede net lijkt mij evenwel hoogst
problematisch. Wanneer ik nochtans
de redenering van sommige BRT-
mensen hoor dan vrees ik dat in
plaats van een nuttige coördinatie en
samenwerking tussen de openbare en
de niet-openbare sector, deze wed-
strijd tussen de twee gevoerd zal wor-
den met grote verbetenheid. Dit is
zeker niet in het voordeel van TV-kij-
kend Vlaanderen en deze houding
van vijandschap avant la lettre, om-
dat de tweede partner er nog niet is,
zal dringend moeten worden omge-
bogen. Er zal op één of andere wijze
coördinatie, samenwerking tussen
het openbaar en het niet-openbaar
initiatief moeten plaatsvinden.

Het is niet te onderschatten om van-
daag in Vlaanderen een nieuwe zen-
der op te starten, of het nu gaat om
BRT2 dan wel over een Niet-Open-
bare  Televisie. Wij zijn immers in
concurrentie met bestaande zenders
die reeds lang een eigen kijkerspu-
bliek hebben verworven en die alle-
maal, op uitzondering van de BRT,
aan reclamegaring doen. Mij verwon-
dert het helemaal niet dat de recla-
mejongens aarzelen en liever een
reeds bestaande zender met een re-
delijk grote kijkdichtheid verkiezen
om hun reclamespots te rentabilise-
ren. In Groot-Brittannië, waar op dat
moment slechts drie kanalen beschik-
baar waren voor tienmaal meer kij-
kers, was Channel 4 een zeer gewaag-
de onderneming die slechts kon sla-
gen door dit nieuwe kanaal op te star-
ten met behulp van de technisch
know-how  en de publiciteitservaring
van de reeds functionerende ITV. Ik
kan dan ook zeer goed begrijpen dat
de krantenuitgevers niet allemaal
wild enthousiast lopen over hun deel-
name aan de NOT, als schijnt er de
jongste tijd toch heel wat schot in de
zaak te komen. Men kan rustig stel-
len dat in deze milieus de grootste
twijfel heerst en ook een belangrijk
aantal bijkomende vragen leven die
een antwoord moeten krijgen voor-
aleer de krantengroepen de definitie-
ve stap zetten. Voor mij is het dan
zonneklaar dat als het tweede BRT-
net volledig zou worden uitgebouwd,
de ruimte voor een derde volwaardi-
ge, in dit geval commerciële zender,
bijzonder smal zal worden. Zeker als
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men aan deze commerciële zender
ook nog een aantal opdrachten mee-
geeft, en terecht, van informatieve
of educatieve aard. Ik wacht met gro-
te belangstelling de verdere bespre-
kingen af en zie reikhalzend uit naar
de uitvoeringsbesluiten van het ka-
beldecreet. Overigens verneem ik
graag van de Minister hoe ver hij met
deze uitvoeringsbesluiten staat en of
het zijn bedoeling is om hier eerst-
daags de Commissie voor de Media
over in te lichten.

In de Commissie werd lang gediscus-
sieerd over de stand van zaken van
de doorlichting van de BRT. Deze
doorlichting is ondertussen klaarge-
komen en wij lazen in de kranten
reeds enige reacties over het huis-
werk van Peat Marwick. De eerste
reacties waren redelijk negatief, zeg-
gende dat het een mager beestje was
en dat het enkel de welbekende
waarheden nog eens liet vertellen
door een buitenlandse waarnemer. Ik
had tot op heden - maar ik ben
slechts plaatsvervanger in de Com-
missie voor de Media - niet het ge-
noegen de studie in te zien, maar ver-
neem toch dat het studiebureau zich
de grootste zorgen maakt over het
stijgend aandeel van het budget dat
gaat naar de omkadering en het krim-
pend gedeelte dat overblijft om in-
derdaad TV-produkties te maken.
Marwick heeft felicitaties voor de
zeer lage produktiekost waarmee de
BRT radio en televisie kan maken
maar stelt zich klaarblijkelijk vragen
over de kwaliteit van wat met weinig
geld wordt geproduceerd. Misschien
was dat ook haar taak niet.

Ik wil hier een verhaal vertellen over
de opening van het Jaar van het Leef-
milieu waar de BRT een leefmilieu-
trein heeft laten rijden van Brussel
via Mechelen en Willebroek naar
Antwerpen. Dergelijk knutselwerk,
wan zo noem ik het - het betrof hier
toch een project dat geld heeft gekost
- is beschamend. Geen enkel ge-
meentebestuur waar de trein passeer-
de, was op de hoogte van dit feno-
meen dat ging voorbijkomen met een
rijdende tentoonstelling met educa-
tieve waarde. De gemeentebesturen
hadden een inspanning kunnen leve-

ren opdat de schoolkinderen en het
grote publiek er zou op afgekomen
zijn. Tot onze verbazing hebben wij
gezien dat enkele actiegroepen wèl
op de hoogte waren van het voorbij-
rijden van de milieutrein. Maar, ik
herhaal het, niet de gemeentebestu-
ren of de milieudiensten van de
Waase gemeenten. Daar kwamen in
elk geval niet alle stemmen aan bod.

Opvallend is wel de verschillende
evolutie tussen radio en televisie, al-
thans volgens de persknipsels. Opval-
lend is dat de TV, met zijn schrale
middelen, af te rekenen heeft met
een dalende kijkdichtheid terwijl de
radio, met lichtjes stijgende middel-
en, de veldslag tegen de vrije zenders
heeft gewonnen en voortdurend aan
luisterdichtheid bijwint.  Overigens,
na de debatten in de Commissie en
de lezing van het verslag, is het mij
nog steeds niet duidelijk waarom
door de BRT, klaarblijkelijk op aan-
dringen van de Minister, een buiten-
lands studiebureau werd verkozen
boven een binnenlands, met ook goe-
de referenties, en dat de helft goed-
koper was. Misschien is het de Minis-
ter mogelijk hierop een antwoord te
geven. Het zal natuurlijk wel onwaar
zijn wat wij lezen in sommige kranten
dat deze ,,overbodige studie” als enig
doel heeft de nodige argumenten bij
mekaar te schrijven om een aantal
leidende functies te creëren die dan
door geschikte ,,wat de partijkleur
betreft” kandidaten zouden worden
kunnen opgevuld. Dit zal alleszins
roddel wezen. Immers de studie zelf
zou nogal wat argumenten bij mekaar
zetten om de aanwerving - bevorde-
ring - functieaanduiding binnen de
BRT te laten geschieden op basis van
kennis en professionaliteit en niet op
basis van anciënniteit en politiek
kleur. Overigens hoorde ik de admi-
nistrateur-generaal enkele dagen ge-
leden zelf zeggen dat de BRT, wil zij
beantwoorden aan haar moderne
roeping, meer aspecten zal moeten
aannemen van een privé-onderne-
ming dan van een openbare dienst.

Minister P. Dewael : Dit impliceert
ageren tegen een zekere vorm van
,,syndicratie” die ook binnen de
BRT, zoals de Administrateur heeft
vastgesteld, welig tiert. Dat impli-

ceert ook dat een zeer verregaande
gedachtenoefening moet worden ge-
maakt.

De heer L. Lenaerts : Ik denk dat
wij deze gedachtenoefening rustig
zullen maken. Wij zullen immers de
gelegenheid krijgen om dit Mar-
wickrapport uitgebreid te bespreken
in de Commissie. Er zal zich zeker
en vast rond deze problematiek een
interessant debat ontwikkelen. Wij
zullen dus allicht dieper kunnen in-
gaan op deze doorlichting, nadat wij
de kans hebben gekregen, na de pers
uiteraard, om in de Commissie van
de Media deze doorlichting te be-
spreken.

Op pagina 126 van het verslag lees ik
dat de Mediaraad operationeel zal
worden binnen de twee weken, dit is
immers hoogstnoodzakelijk omdat de
uitvoeringsbesluiten van het media-
decreet aan de Raad zullen worden
voorgelegd. Ondertussen zijn we één
maand verder en is deze operationa-
liteit nog niet tot mij doorgedrongen.
Meteen de vraag aan de Minister :
zijn de problemen inzake de samen-
stelling van de Mediaraad eindelijk
opgelost ?

Graag nog enkele bedenkingen over
de schrijvende pers. De bevoegdheid
voor de directe overheidssteun aan
de informatiepers is nog steeds toe-
vertrouwd aan de nationale Rege-
ring. Bij mij blijft de principiële vraag
of deze steun, indien de politieke
meerderheid hem wenst te handha-
ven, niet hoogstdringend moet wor-
den toegespeeld aan de Gemeen-
schap. Zou het eventueel de bedoe-
ling zijn om deze nationale over-
heidssteun aan de pers stelselmatig
af te bouwen naarmate deze zelfde
pers uit de opbrengsten van de Niet-
Openbare Televisie nieuwe inkom-
sten verwerft ? Het zou nuttig zijn te
vernemen wat de Minister hierover
denkt. Dit hoeft niet vandaag te zijn,
want ik denk dat wij de laatste tijd
in de Commissie voor de Media al te
zeer begaan geweest zijn met de ra-
dio en de televisie. Wij moeten meer
belang besteden aan de toch wel be-
langrijke geschreven pers.

Dit waren enkele vragen over een
thema dat in het leven van de meeste
van onze medeburgers, minder bij de
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politici want die hebben geen tijd om
naar de televisie te kijken ofschoon
zij daarover de beslissingen moeten
nemen, steeds meer ruimte en aan-
dacht inneemt. Wij mogen immers
niet vergeten dat het overgrote ge-
deelte van de Vlamingen gemiddeld
vier uur per dag besteedt aan TV-kij-
ken  - en niet twee uur zoals hier
werd gezegd, want wij moeten ook
rekening houden met de bejaarden
en de niet-actieven - radio luisteren,
kranten lezen. Dit is eigenlijk enorm
en over enkele jaren kan men ver-
wachten dat het aantal uren dat
wordt besteed aan de Media vooral
dan geluid en beeld, even groot of
bijna even groot zal zijn dan het aan-
tal uren dat er wordt gewerkt.

Dit waren een paar vragen mijnheer
de Minister, en wij zijn benieuwd uw
antwoord te vernemen.

De Voorzitter : De heer Schiltz heeft
het woord.

De heer H. Schiltz : Mijnheer de
Voorzitter, voór  het antwoord van de
Minister wens ik op te merken - al
hoort of ziet niemand het - dat het
toch verbijsterend is dat op het ogen-
blik dat de begroting en de politiek
inzake radio en televisie wordt be-
sproken in deze Raad, de BRT het
niet de moeite vindt te komen luiste-
ren naar wat over zijn eigen instelling
wordt gezegd. (Algemeen applaus)

De Voorzitter : Ik denk dat iedereen
de mening van de heer Schiltz deelt.
Het is trouwens niet de eerste maal
dat dit gebeurt.

Minister Dewael heeft het woord.

Minister P. Dewael (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, geachte col-
lega’s, blijkbaar is de sfeer op het
einde van deze bespreking op een
dieptepunt gekomen. Niettegen-
staande het vergevorderde uur zal ik
proberen ambiance in dit halfrond te
brengen.

De Voorzitter : Mijnheer de Minis-
ter, u onderschat deze Raad.

Minister P. Dewael : Ik kan er niet
toe gedreven zijn om de media han-

dig te bespelen want, zoals de heer
Schiltz opmerkt, zijn de audio-visuele
media afwezig.

Zoals voorgaande sprekers reeds
hebben gedaan wens ik mijn felicita-
ties over te maken aan de heer
Seeuws die op een zeer gedegen wijze
de besprekingen in de Commissie
voor de Media aan deze Raad heeft
gerapporteerd.

Geachte collega’s, in de begroting
van de Vlaamse Gemeenschap be-
slaan de gelden die aan de BRT wor-
den besteed slechts enkele artikels.
Nochtans betekent die dotatie voor
de BRT bijna de helft van de cultuur-
begroting. Het was in dit debat uiter-
aard onmogelijk de langverwachte
doorlichting van de BRT uit de weg
te gaan. Ik heb trouwens vorige
maandag de vergadering van de Raad
van Bestuur van de BRT bijgewoond
waar de doorlichters het rapport heb-
ben overgemaakt aan de leden van
de Raad van Bestuur en er tevens
een eerste toelichting en commentaar
bij verstrekt hebben. Wij hadden
nochtans een afspraak gemaakt bin-
nen de Commissie voor de Media dat
wij voorlopig geen commentaar zou-
den geven bij dit rapport. Dat wij
zouden wachten tot de Commissie-
vergaderingen van 31 maart en 1
april, vooraleer de verschillende frac-
ties en dus ook de Executieve com-
mentaar en bemerkingen naar voren
zouden brengen. Wij hadden ook af-
gesproken dat wij de Voorzitter van
de Raad van Bestuur en de Admini-
strateur-Generaal zouden horen en
dat ook de doorlichters ter beschik-
king zouden zijn van de Commissie
voor de Media voor het beantwoor-
den van alle vragen. Ik zal mij daar-
aan houden,hoewel collega Lenaerts
daarover een aantal vragen heeft ge-
steld. Ik weet niet of hij aanwezig
was, want hij heeft zelf gezegd dat
hij slechts plaatsvervanger was. Ik
meen deze afspraak in herinnering te
moeten brengen en ik laat mij dus
niet verleiden om op dit ogenblik
reeds in te gaan op dat doorlichtings-
rapport.

Ik hecht er inderdaad het grootste
belang aan dat wij dat rapport in al
zijn facetten zouden kunnen bespre-
ken in de grootst mogelijke sereni-

teit. Ik heb trouwens met bewonde-
ring geluisterd naar een partijvoorzit-
ter die erin slaagde na een paar uur
een rapport van meer dan 400 blad-
zijden gedegen te commentariëren.
Ik ben daartoe niet in staat. Om die
reden zet ik mij ook af tegen de te-
neur van dergelijke commentaren. Ik
vind het trouwens spijtig dat sommi-
gen de doorlichting van de BRT mis-
bruiken om, laat mij het zo noemen,
aan partijpolitieke propaganda te
doen en een aantal voorbarige con-
clusies te formuleren. Zij dienen de
zaak van de openbare omroep niet.

Ik ontken ten stelligste - en daar-
mee antwoord ik ook op een vraag
van de heer Lenaerts - de bewering
die in de pers werd verspreid als zou
mijn Regeringscommissaris de keuze
van Peat Marwick aan de BRT heb-
ben opgedrongen. Het is als volgt ge-
gaan : toen de Regeringscommissaris
zijn twijfel had uitgesproken over het
feit of een ander bureau dat inder-
daad een goedkopere offerte had in-
gediend, wel een volledige en aan de
gestelde vereisten beantwoordende
doorlichting zou kunnen uitvoeren,
gelet op de beperktheid van het aan-
bod en niet omwille van de techni-
sche kennis van het bureau, heeft het
de BRT zelf Peat Marwick als alter-
natief voorgesteld. Ik zet mij vanzelf-
sprekend ook af tegen de gratuite
verklaring dat mijn Partij de gesugge-
reerde functie van Adjunct-Admini-
strateur-generaal zou opeisen. Deze
bewering kan er enkel op gericht zijn
de aandacht af te leiden van de fun-
damentele gegevens. Ik zou trouwens
willen opmerken dat een partij als de
SP, en dus ook haar voorzitter, slecht
geplaatst is om aan anderen de les te
spellen. Op dit ogenblik zijn er bij de
BRT zes topfuncties. Er is één Admi-
nistrateur-Generaal, er zijn drie Di-
recteurs-Generaal en twee bestuurs-
directeurs. Drie van deze zes functies
worden waargenomen door mensen
van SP-strekking.

De heer A. De Beul : Hoeveel door
deVU?

Minister P. Dewael : Die vraag werd
niet gesteld, mijnheer De Beul.

De heer W. Luyten: Wat gebeurt er
indien zij intussen van gedacht veran-
deren ?
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Minister P. Dewael : Ik reageer hier
enkel tegen de Voorzitter van de SP
die via de pers verklaart dat deze stu-
die zou uitgelokt zijn door mijn partij
met de bedoeling een nieuwe, te
scheppen functie van Adjunct-Admi-
nistrateur-Generaal, binnen te rij-
ven. Ik noem dat gratuite verklarin-
gen. Het is niet in die sfeer dat wij
een correct debat zullen kunnen voe-
ren over de resultaten van de door-
lichting.

Volgende week zal de Commissie van
de Media twee volledige dagen uit-
trekken voor het debat over deze
doorlichting. Ik zou iedereen willen
aanraden het dossier grondig te wil-
len doornemen. Tevens hoop ik dat
in dit verband de nodige intellectuele
eerlijkheid zal worden aan de dag ge-
legd. Voor enkele maanden was ik
aangenaam verrast te kunnen vast-
stellen dat in deze Raad het bewijs
werd geleverd dat dit mogelijk is. Ik
verwijs hier naar de zeer gedegen uit-
eenzetting van de heer Luc Van den
Bossche, Voorzitter van de Commis-
sie voor de Media, die in het debat
over het kabeldecreet inderdaad de
intellectuele eerlijkheid opbracht om,
wat de BRT betreft, te wijzen op een
aantal tekortkomingen en fouten die
in het verleden zijn gebeurd. Hij
heeft eraan toegevoegd dat alle poli-
tieke fracties daar verantwoordelijk-
heid dragen. In die sfeer pleit ik er-
voor volgende week, binnen de Com-
missie Media, de doorlichting van de
BRT te behandelen. Het debat dat
op gang zal komen rond de doorlich-
ting van de BRT moet, mijns inziens,
uitmonden in een debat over de rol
en de opdracht van de openbare om-
roep. Dat komt natuurlijk de Vlaam-
se Raad toe.Wanneer wij de conclu-
sies uit de doorlichting van de BRT
zullen hebben getrokken, zullen wij,
in geval van onduidelijkheid over de
rol en de opdracht van de openbare
omroep, het decreet van 1979 moe-
ten aanpassen. De rol van de openba-
re omroep moet worden gezien in
een verruimd medialandschap, zowel
in nationale als in internationale con-
text. Wanneer de niet-openbare tele-
visie concreet haar intrede zal doen,
valt op dit ogenblik moeilijk uit te
maken. De BRT zal evenwel op een
bepaald ogenblik geplaatst worden
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voor een concurrent, voor een mede-
dinger vanuit de privaatrechtelijke
sfeer. Vanuit die bekommernis en in-
valshoek zullen wij de rol van de
openbare omroep misschien moeten
herdefiniëren. Het jaar 1987 zal dus
daaraan moeten worden gewijd. Wij
zullen moeten invullen hoe wij ons
medialandschap zien na het goedkeu-
ren van het decreet van 28 januari
1987 en de wet van 6 februari 1987,
dus onze nieuwe mediawetgeving.
Daarbij zal het bepalen van de doel-
stellingen van de openbare omroep
een belangrijke plaats innemen. Al-
dus moet ook de dotatie van de Ge-
meenschap voor die openbare om-
roep kunnen worden bepaald. Het
spreekt vanzelf dat het Regeerak-
koord van de Vlaamse Executieve
daarbij als leidraad zal moeten die-
nen. Ik breng nog even een zeer be-
langrijke passus uit het Regeerak-
koord in herinnering : ,,De openbare
omroep zal over de nodige middelen
beschikken om zijn gedifferentieerde
opdracht volwaardig te kunnen uit-
voeren”. Mijnheer de Voorzitter,
collega’s, dit brengt mij tot de uitvoe-
ring van het kabeldecreet dat op 28
januari laatstleden door deze Vlaam-
se Raad werd goedgekeurd. De heer
H. Van Rompaey heeft aangedron-
gen - en ik dank hem hiervoor -
op een spoedige realisatie van het
volledige kader waarin privaatrechte-
lijke initiatieven zich zullen kunnen
ontwikkelen.

In verband met de politieke stabiliteit
van desbetreffend decreet heb ik
reeds geantwoord. Deze stabiliteit
kan dus door de SP-fractie niet wor-
den gewaarborgd. Hierop heb ik al,
toen de Chevalier aan het woord was,
gereageerd.

Het is duidelijk dat, ondanks de be-
voegdheidsafbakening zoals ze werd
ingeschreven in de bijzondere wet
van 8 augustus 1980, het voeren van
een gecoördineerd mediabeleid niet
kan zonder rekening te houden met
een zeer belangrijke hefboom, name-
lijk de financiering. Op dit ogenblik,
staande de bevoegdheidsverdeling, is
deze financieringshefboom in handen
van de nationale overheid. Zowel het
kijk- en luistergeld als de handelspu-
bliciteit zijn vooralsnog nationale be-
voegdheid.

Begrotingsontwerpen

Wat het kijk- en luistergeld aangaat,
constateer ik - en ook de heer
Seeuws heeft daar vragen over ge-
steld - dat de Vlaamse Regering er
nog niet in geslaagd is de volledige
ristornering van het kijk- en luister-
geld te verkrijgen. Wat meer is. De
op 1 januari 1987 gerealiseerde ristor-
nering moet worden aangewend voor
het betalen van de overgekomen pa-
rastatale instellingen, precies zoals de
belangrijke ristornering van 1 januari
1983 moest dienen voor het betalen
van de overheveling van de Vlaamse
Administratie. Ik geef dus toe dat al-
dus het voeren van een coherent me-
diabeleid er niet gemakkelijker op
wordt en evenmin het bepalen van
de dotatie van de openbare omroep.

Wat de handelspubliciteit, zal de na-
tionale Regering eerlang de omroe-
pen aanduiden die worden gemach-
tigd tot het uitzenden van die publici-
teit. Dit vormt samen met de uitvoe-
ringsbesluiten het sluitstuk van wat
moet leiden tot meer Vlaams aanbod
op de kabel. Wat is de stand van za-
ken voor deze uitvoeringsbesluiten ?
Ik meen te mogen opmerken dat men
de Vlaamse Executieve op dit ogen-
blik niet kan betichten van traagheid
of inadequate aanpak ten aanzien
van het realiseren van een verruimd
media-aanbod.

In uitvoering van het Regeerakkoord
werd in de loop van januari het ka-
beldecreet goedgekeurd. Ik heb bo-
vendien altijd verklaard dat de uit-
voeringsbesluiten aan de Mediaraad
zullen worden voorgelegd. Men zegt
altijd dat deze Vlaamse Raad weinig
primeurs  kent. Ik kan de sprekers die
zich voor dit onderwerp interesseren
geruststellen en aankondigen dat de
Mediaraad op de agenda van de
Vlaamse Executieve van aanstaande
woensdag wordt geplaatst. Normaal
gezien zal dit punt dan door de Exe-
cutieve worden behandeld en goed-
gekeurd. Aan alle modaliteiten is op
heden voldaan. Wanneer de Media-
raad volgende week door de Vlaamse
Executieve zal zijn opgericht, kunnen
wij overgaan tot de uitvoeringsbeslui-
ten die op dit ogenblik door mijn Ka-
binet worden geredigeerd. Deze zul-
len dan aan de Mediaraad voor ad-
vies worden voorgelegd die zo vol-
waardig zijn rol zal kunnen spelen.
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Daarna kunnen de uitvoeringsbeslui-
ten naar de Raad van State en vervol-
gens voor goedkeuring naar de
Vlaamse Executieve. Onmiddellijk
na de goedkeuring van het kabelde-
creet heb ik aangekondigd dat het
mijn bedoeling was de uitvoeringsbe-
sluiten voor het parlementair reces
door de Executieve te laten goedkeu-
ren. Ik herhaal het nogmaals, onmid-
dellijk na de goedkeuring van het de-
creet is men op mijn Kabinet aan de
redactie begonnen. Wanneer de Me-
diaraad volgende week zal zijn opge-
richt, kan hij daar onmiddellijk ken-
nis van nemen en kan de Vlaamse
Executieve dit sluitstuk aan de me-
diawetgeving toevoegen.

De heer H. Van Rompaey : Denkt
u dat de Mediaraad slechts één week
nodig heeft om kennis te nemen van
deze uitvoeringsbesluiten ?

Minister P. Dewael : Ik denk dat dit
misschien het enige is wat de verslag-
gever verkeerd heeft begrepen, of
misschien heb ik mij slecht uitge-
drukt, maar in het verslag was sprake
van twee weken. In feite heb ik twee
maanden bedoeld. Binnen deze ter-
mijn van twee maanden en vóór de
verjaardag van het decreet op de Me-
diaraad,  dus voor 2 mei, zal de op-
richting van de Mediaraad een feit
zijn.

Wij moeten elkaar goed begrijpen.
Het is inderdaad niet de schuld van
de Executieve dat er enorm veel
moeilijkheden in dat verband zijn ge-
weest, alleen al omdat een aantal
kandidaten ontbraken van het andere
geslacht. Dit heeft tot heel wat ver-
traging geleid. verschillende malen
werd beweerd dat ik de oprichting
van de Mediaraad in de weg stond.
Niets is minder waar. De oprichting
wordt volgende week een feit en de
Mediaraad zal voor de eerste maal
zijn rol kunnen spelen naar de uitvoe-
ringsbesluiten van het kabeldecreet
toe.

Verder moet ik opmerken dat uit
contacten met de geschreven pers
duidelijk blijkt, dat zij bereid is het
initiatief te nemen tot oprichting van
een privaatrechtelijke omroep, één
krantengroep uitgezonderd.

Collega J. Bosmans heeft desbetref-
fend terecht zijn bezorgdheid geuit.
Hij heeft mij gevraagd welke de pre-
cieze stand van zaken was in de on-
derhandelingen met de geschreven
pers. Ook collega Lenaerts heeft in
dat verband vragen gesteld. Welnu,
laat mij zeer duidelijk zijn. Op dit
ogenblik wordt niet overwogen om
aan de commerciële omroep ook
maar enige overheidssteun te geven.
Het dossier van steunverlening aan
de schrijvende pers moet in de eerste
plaats worden bekeken in het licht
van de bestaande wettelijke en ande-
re steunmaatregelen. Teneinde een
en ander te coördineren, werd een
interministeriële werkgroep opge-
richt die, onder het voorzitterschap
van de Eerste Minister, eerlang zal
bijeenkomen. In de loop van de
maand december, hebben, de Eerste
Minister vanuit de nationale Rege-
ring en ikzelf vanuit de Vlaamse Exe-
cutieve, gesprekken gevoerd met de
verschillende uitgevers van kranten
en weekbladen. Wij hebben dit ge-
daan vanuit een meer individuele be-
nadering. Wij hebben ons niet meer
gericht tot de bestaande groepen
VMM en OTV. Wij hebben individu-
eel, uitgever per uitgever, de vraag
gesteld of de bereidheid bestond om
met commerciële televisie te starten.

Het feit dat de bestaande groepen
OTV-VMM niet meer representatief
zijn als dusdanig, wordt aangetoond
door het feit dat bij voorbeeld een
krantengroep binnen de vennoot-
schap OTV, met name Concentra,
wel bereid is met commerciële televi-
sie te starten en trouwens de bespre-
kingen desbetreffend vanop  de voet
volgt, in tegenstelling tot een andere
groep VUM, die zeer duidelijk heeft
gezegd niet te zijn geïnteresseerd.
Met andere woorden, de bestaande
vennootschappen zijn achterhaald. Ik
verwacht nu dat de huidige geïnteres-
seerden - en dit is het geheel van
de uitgevers, op één uitzondering na
- zich zullen verenigen hetgeen
moet leiden tot de oprichting van een
nieuwe vennootschap. Het is wel juist
dat zij bepaalde eisen en vragen heb-
ben gesteld naar de exclusiviteit van
de handelspubliciteit en naar de con-
tinuïteit. Zij hebben gevraagd een
aantal garanties desbetreffend te be-
komen. Het geheel van deze vragen

beperkt zich niet alleen tot de be-
voegdheid van de Vlaamse Executie-
ve. Er zijn bij voorbeeld vragen ge-
steld in verband met de posttarieven,
maar deze materie behoort tot de be-
voegdheid van de nationale Rege-
ring, en dit is precies de reden waar-
om wij de voorkeur hebben gegeven
aan de oprichting van een interminis-
teriële werkgroep waarin de verschil-
lende bevoegde Ministers, én van de
Vlaamse Executieve én van de natio-
nale Regering verenigd zijn om het
geheel van de problematiek van de
geschreven pers te onderzoeken.

De Eerste Minister heeft trouwens
verklaard dat hij vóór het Paasreces
desbetreffend een bijeenkomst wenst
van deze groep om te onderzoeken
in welke mate aan de verschillende
vragen van de geschreven pers een
antwoord kan worden verstrekt. Ik
denk dat in het kader van de informa-
tie die vanuit deze werkgroep aan de
pers zal worden gegeven, zij met een
duidelijker inzicht een verantwoorde
keuze zullen kunnen maken.

Mijnheer de Voorzitter, collega’s, ik
wens nu even stil te staan bij het pro-

De budgettaire mediaproblematiek
werd ook door de heer A. De Beul
(VU), Ondervoorzitter van de Raad,
aangesneden
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bleem van de niet-commerciële
spots. Ik had mij nochtans voorgeno-
men om daarover op dit ogenblik
niets te zeggen omdat het Bureau van
de Vlaamse Raad, zoals ik aan colle-
ga Chevalier heb doen opmerken,
beslist heeft de interpellatie die in dat
verband door collega Van den Bos-
sche aan mij is gericht naar volgende
week te verschuiven. Verschillende
sprekers hebben er echter vragen
over gesteld en daarom wil ik er toch
even op ingaan. Al moet ik zeggen
dat daardoor de interpellatie van col-
lega Van den Bossche zonder voor-
werp komt te vallen.

Collega Chevalier - en het is de eer-
ste keer dat dit gebeurt - heeft mij
een beetje teleurgesteld wanneer hij
sprak over de taak van de voogdijmi-
nister van de BRT. Hij zou moeten
weten dat de voogdijminister en in
eerste instantie de Regeringscommis-
saris erover moet waken dat een pa-
rastatale B, want dat is de BRT, de
wetten, de decreten en dus ook de
rechterlijke uitspraken respecteert.

Ik zou het erg op prijs stellen mocht
men in deze Raad de Regeringscom-
missaris van de BRT als dusdanig
niet verder aanvallen. Dat is een
ambtenaar die een bepaalde beslis-
sing kan nemen. Hij kan beroep aan-
tekenen dat altijd door mij al dan niet
moet worden bevestigd. Het is dus
de voogdijminister die ten opzichte
van deze Raad politiek verantwoor-
delijk is. Ik vind het dus niet gepast
dat men systematisch het ene met het
andere tracht te vermengen.

Ik heb dus inderdaad zeer onlangs
het beroep van de Regeringscommis-
saris bevestigd en dit om een dubbele
reden. Het is zeer duidelijk dat het
vonnis van de rechtbank van Koop-
handel van Brussel de verwachte
verfijning niet heeft gebracht in de
zin van wat mag nu aan Ìriet-commer-
ciële spots worden gebracht en wat
niet. Uit de lectuur van het beschik-
kend gedeelte van het vonnis kan
men niet precies afleiden wat nu op
basis van de rechtsspraak, de juri-
sprudentie van de Raad van State,
door de BRT moet worden gevolgd.
Dat is ook de reden waarom deze
procedure thans in beroep wordt be-

handeld. Nu meen ik toch wel te
moeten opmerken dat het uiterst be-
langrijk is dat, in afwachting van een
verfijning die wellicht door de be-
roepsprocedure zal worden aange-
bracht, de BRT als openbare instel-
ling een zo groot mogelijke voorzich-
tigheid aan de dag zou leggen, reke-
ning houdend met een dwangsom van
250.000 frank die het vonnis beveelt
per dag dat een bepaalde eventueel
te wraken spot door de BRT zou
worden uitgezonden. Ik meen dat
een privé-bedrijf als dusdanig zou
handelen. Wanneer er onduidelijk-
heid bestaat in de interpretatie van
een vonnis en wanneer datzelfde von-
nis een dwangsom oplegt per dag ge-
constateerde overtreding dan ben ik
ervan overtuigd dat men, in afwach-
ting dat er in beroep verfijning wordt
aangebracht, de grootst mogelijke
voorzichtigheid gaat aan de dag leg-
gen. Welnu, het heeft mij getroffen
dat de BRT dit blijkbaar niet heeft
gedaan. De Raad van Bestuur, heeft
beslist, niettegenstaande het vonnis
door de juridische diensten en de
BRT op een uiteenlopende manier
werd geïnterpreteerd, toch ter zake
een risico te lopen en een aantal be-
twistbare spots toe te laten voor uit-
zending. Ik vind dat dit niet door de
beugel kan, rekening houdend met
de dwangsom die als een dreiging bo-
ven het hoofd hangt. In de veronder-
stelling dat het Hof van Beroep zou
bevestigen dat die spots moeten ge-
wraakt worden, dan impliceert dit x
aantal dagen dwangsom. Geen enkel
privé-bedrijf zou dat risico lopen.

De taak van de voogdij vanuit een
bekommernis naar het algemeen be-
lang toe komt erop neer dat, wanneer
daarover een discussie zou ontstaan,
men de minimale interpretatie moet
volgen en enkel die spots gaat weer-
houden waaraan werkelijk geen risi-
co’s verbonden zijn. Houdt dit in dat
de voogdij de BRT van middelen be-
rooft, middelen die eventueel - dat
valt vast te stellen door het Hof van
Beroep - op een onrechtmaige ma-
nier zouden zijn verworven ? Dat is
toch geen ernstige bewering.

Collega Chevalier, een tweede reden
waarom u mij ietwat teleurstelde is
dat u hier een brief komt voorlezen
die ik geschreven heb aan de Voorzit-

ter van een bepaalde beroepsvereni-
ging. In de Commissie heb ik ver-
kaard dat ik mij ter zake had vergist
omdat er twee in gebreke blijvende
verenigingen waren en ik had ten on-
rechte de kabeldistributeurs ver-
noemd. De verslaggever heeft dit
trouwens uitdrukkelijk in zijn verslag
vermeld. Ik heb gemeend mij schrif-
telijk bij de betrokken vereniging te
moeten verontschuldigen. Als u het
verslag had gelezen dan had u zich
de lectuur van die brief kunnen be-
sparen, onafgezien van het ,feit -
hoe u de brief in handen hebt gekre-
gen gaat mij niet aan - dat u hier in
openbare vergadering deze brief
voorleest.

Collega De Beul heeft een aantal dui-
delijke vragen gesteld. In verband
met de spots heb ik reeds geant-
woord. In verband met de financie-
ring van de BRT hebt u, mijnheer
De Beul, beweerd dat deze financie-
ring blijkbaar voor de Executieve
niet prioritair is. Ik wijs erop dat de
BRT in een eerste begrotingsversie
5,2  miljard frank had gevraagd. De
toegekende dotatie bedraagt 5,4  mil-
jard frank. Vorig jaar bedroeg ze 5,3
miljard frank, er is. dus een stijging
van 1,65  procent. Er werd ongeveer
200 miljoen frank minder toegekend
dan oorspronkelijk door de BRT ge-
vraagd. Ik zou dus niet durven gewa-
gen van het stiefmoederlijk behande-
len van de financiering van de BRT.

U hebt voorts gesproken over een
aantal programma’s. Ik zal dit laten
onderzoeken door de BRT. Het is
uiteraard niet de taak van de voogdij
om zich bezig te houden met het pro-
grammabeleid. Dat behoort tot de
volledige autonomie van de Raad van
Bestuur van de BRT.

Ik kan mij dus niet in de plaats stellen
van de Raad van Bestuur.

U hebt ook uitvoerig gesproken over
de uitvoering van het kabeldecreet.
Ik meen in dat verband reeds genoeg-
zaam te hebben geantwoord.

De samenwerking met Nederland
vind ik erg belangrijk. Binnen de
Taalunie heb ik, samen met mijn col-
lega Brinkman, daarop reeds dikwijls
de nadruk gelegd. Wij kunnen enkel
betreuren dat in het verleden de sa-
menwerking tussen de openbare om-

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 24
27 maart 1987 Begrotingsontwerpen 867



handelspu- 

pri- 

media- 

handelspublici- 

Mijnheer 

televisie-ver- 

bevoegdheidsver- 

kabelde- 
creet 

diaraad. 
Me- 

uitvoe- 
uitvoeringsbeslui- 

Dewael
roepen zo gebrekkig was. Ook hier
is het niet aan de voogdij om in de
plaats te treden van de openbare om-
roep. Men zou het in deze Raad niet
aanvaarden indien ik de openbare
omroep zou verplichten tot een sa-
menwerking met de NOS. Ik kan al-
leen maar hopen dat, wanneer pri-
vaat-rechtelijke televisie-initiatieven
zich in Vlaanderen zullen ontwikke-
len en wellicht ook in Nederland, dat
de samenwerking tussen beide wel-
licht als meer vanzelfsprekend zal
worden ervaren dan thans het geval
is.

Mijnheer de Voorzitter, geachte col-
lega’s ik meen een zo ruim mogelijk
antwoord te hebben gegeven op de
verschillende vragen die hier werden
gesteld.

Samenvattend kan ik besluiten dat
1986 het jaar is geweest van de tot
standkoming van een nieuwe media-
wetgeving, dat 1987 het jaar zal zijn
van de verdere nodige voorbereiding
van dat nieuwe medialandschap en,
dat zoals collega H. Van Rompaey
heeft gezegd, 1988 het jaar zal wor-
den van de uitvoering ervan. (Ap-
plaus bij de meerderheid)
De Voorzitter : De heer De Beul
heeft het woord.

De heer A. De Beul (op de tribu-
ne) : MIjnheer  de Voorzitter, geachte
collega’s, ik heb reeds gezegd dat de
Minister van Cultuur een bijzonder
handige jongen is. Hij is er in ge-
slaagd de kernvraag die vanavond is
gesteld, volkomen te ontwijken.

Mijnheer de Minister, er werd een
belangrijke discussie gehouden over
het feit dat er partijen zijn die de
politieke zekerheid van het kabelde-
creet in een bepaald onderdeel in
vraag zouden durven stellen. Ik wens
u te zeggen dat u voor een gedeelte
van uw kabeldecreet, dat op een vol-
komen democratische wijze is ge-
stemd, sommige gegadigden in een
toestand van volkomen rechtsonze-
kerheid plaatst. U antwoordt niet op
de cruciale vraag, namelijk : met wel-
ke financiële middelen moeten de re-
gionale of lokale televisiezenders
werken ?

Minister P. Dewael : Mijnheer de

Voorzitter, deze vraag werd door col-
lega De Beul reeds ontelbare malen
gesteld . . .

De heer A. De Beul : en niet beant-
woord.

Minister P. Dewael : Ik moet altijd
hetzelfde antwoord blijven geven. De
nationale Regering is bevoegd voor
de handelspubliciteit. Men moet dus
rekening houden met het feit dat, er
een wet hierover werd gestemd, die
uitdrukkelijk bepaalt dat het de Mi-
nisterraad is die bij een in Minister-
raad overlegd koninklijk besluit, de
machtigingen moet geven tot het uit-
zenden van handelspubliciteit. Het
antwoord op die vraag moet dus uit-
eindelijk worden verstrekt door de
nationale Regering.

U zegt dat de Eerste Minister stelt
dat die vraag moet worden gericht
tot de Vlaamse Executieve. Mijnheer
De Beul, u kent toch het dossier vol-
doende om te weten dat ik geen ant-
woord kan geven namens de Eerste
Minister. Ik zou daarmee mijn be-
voegdheid te buiten gaan wanneer ik
hier zou meedelen dat, bij voorbeeld,
de BRT de machtiging moet krijgen
tot het uitzenden van handelspublici-
teit. Op dat ogenblik zou ik toch wor-
den teruggefloten door degenen die
inderdaad terecht vaststellen dat die
bevoegdheid bij de nationale Rege-
ring ligt.

Hoe zullen trouwens de lokale en de
regionale niet openbare televisie-ver-
enigingen worden gefinancierd ?
Hoeveel aanvragen zullen er zijn ?
Op dit ogenblik kunnen wij daar geen
antwoord op geven. U wil altijd de
zaken omgekeerd aanpakken. U zegt
dat de Gemeenschapsminister op een
bepaald ogenblik eens met zijn reali-
saties moet naar buiten komen. La-
ten we de dingen nu toch een chrono-
logisch en in de juiste volgorde aan-
pakken. Allereerst is er de goedkeu-
ring geweest van het kabeldecreet.
Dat volgt de oprichting van de Me-
diaraad. Dit gebeurt woensdag door
de Vlaamse Executieve. De volgende
stap is de uitvaardiging van de uitvoe-
ringsbesluiten. De uitvoeringsbeslui-
ten gaan naar de Mediaraad en ver-
volgens naar de Raad van State en
dan terug naar de Executieve, vóór

het parlementair reces. Op dat ogen-
blik zijn alle spelregels vastgelegd.
Alle privé-groepen die denken van
die mediawetgeving te moeten ge-
bruik maken, kunnen zich dan in-
schrijven. Gaat er maar één initiatief
genomen worden, namelijk strekken-
de tot de oprichting van een landelij-
ke niet-openbare televisievereniging,
dan is dat een feit en dan moeten de
Executieven dat beoordelen. Zullen
er meerdere initiatieven zijn, één lan-
delijk en verschillende regionale of
lokale, dan is dat een ander feit. Het
is in functie van die feitelijke toe-
stand, dat op dat ogenblik de Vlaam-
se Executieve - dan ben ik rond met
mijn procedure - een advies zal
moeten geven aan de nationale Rege-
ring om te zeggen wie de handelspu-
bliciteit zal mogen uitzende. De uit-
eindelijke machtiging blijft behoren
tot de bevoegdheid van de Eerste Mi-
nister. Dat veronderstelt dat wij eerst
het legistiek kader afmaken en op ba-
sis van het aantal ingediende aanvra-
gen, pragmatisch de zaken gaan
beoordelen.

Vraag mij nu toch geen antwoord op
dingen die op dit ogenblik met geen
enkele zekerheid kunnen worden ge-
steld. Dat antwoord, mijnheer De
Beul, heb ik u al herhaaldelijk gege-
ven. U kan mij de vraag blijven stel-
len ; ik moet u, op dit ogenblik het-
zelfde antwoord blijven geven. U
weet dat het mijn gewoonte is om
vragen te ontwijken.

De heer A. De Beul : Mijnheer de
Minister, dat is de reden waarom ik
ook zo bijzonder teleurgesteld ben.
U draait gewoonweg rond de pot. U
draait als het ware rond de hete brei.
U verwijst naar de bevoegdheidsver-
deling. Grondwettelijk is het natio-
naal Parlement bevoegd om een wet
op de handelsreclame goed te keuren
en is het de nationale Regering die
formeel de toewijzing doet.

Ik heb evenwel niet voor niets mijn
broek in de Commissie versleten,
toen dat wetsontwerp gedurende zo-
veel weken werd behandeld.

Wat heeft Eerste Minister Martens
toen telkens gezegd ? Er zijn twee
Gemeenschappen in ons land en elk
van hen moet weten wat zij wil.
Maar, ik, Minister Martens, zal doen
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wat zij zeggen. Wanneer de Franse
Gemeenschap zus beslist  en de
Vlaamse Gemeenschap zo, dan zal
het voor mij zus en zo zijn. U moet
dus niet proberen uw verantwoorde-
lijkheid af te wentelen.

De probleemstelling die u niet wenst
te beantwoorden, mijnheer de Minis-
ter, is dat, vermits het reclamegeld
in Vlaanderen sterk beperkt is, u
voor de cruciale keuze staat aan wie
het zal worden gegeven, met uitslui-
ting van de ene ten opzichte van de
andere.

Wanneer het reclamegeld naar die
ene grote commerciële NOT gaat,
dan blijft er niets over voor de regio-
nale en de lokale NOT’s. Wanneer
dan de grote commerciële het recla-
megeld  moet delen met de regionale
en de lokale NOT’s, dan wil hij niet
meer.

Minister P. Dewael : Wie zegt dat ?

De heer A. De Beul : Dat heeft de
heer Merckx in de Commissie zeer
duidelijk gezegd.

Mijnheer de Minister, deze vraag heb
ik ook uitdrukkelijk gesteld : ,,Welke
condities heeft de heer Merckx op 10
februari jongstleden gesteld ? Dezelf-
de voorwaarden. Welnu, is het dan
onbillijk van mijnentwege om u een
antwoord daarop te vragen ?

Wij weten dat in uw visie de grote
NOT, die gans Vlaanderen bestrijkt,
met reclamegeld werkt. Onze vraag
is dan waarmee - u richt ze op bij
decreet en schept aldus wettelijk de
mogelijkheid - de regionale en de
lokale NOT’s moeten werken. Daar-
op antwoordt u nooit.

Minister P. Dewael : Collega De
Beul, wanneer die aanvraag tot er-
kenning zal zijn ingediend en deze
uiteraard zal vergezeld zijn van een
businessplan en van een financie-
ringsschema, enzovoort, kan men op
dat ogenblik pragmatisch beslissen
wat al dan niet haalbaar is.

Ik heb u reeds herhaaldelijk geant-
woord dat wanneer de heer Merckx
eisen formuleert, de pers vrij is eisen
te formuleren, maar erop in-

gaan is iets anders. Wij kunnen enkel
noteren welke eisen de pers formu-
leert. De exclusiviteit van de handels-
publiciteit werd geëist door de ven-
nootschap VMM dan is er geen mo-
gelijkheid meer tot financiering van
de lokale en de regionale met dezelf-
de handelspubliciteit. Dat is een
vraag die kan worden gesteld. Op dat
ogenblik is er niets dat de Vlaamse
Executieve verplicht daarop in te
gaan of daarmee rekening te houden.

De heer A. De Beul : Mijnheer de
Minister, het kabeldecreet - wij
hebben dat tijdens de behandeling
van het dossier ook zo veel keren
gezegd - dat u hebt laten goedkeu-
ren is een toetredingscontract waar
door de stemming in deze Vlaamse
Raad, aan de ene zijde een handteke-
ning is gezet. En door de publikatie
in het Belgisch Staatsblad is die hand-
tekening bevestigd. De andere partij
moet haar handtekening zetten. Die
staat momenteel in de machtigste po-
sitie. U zal dus moeten kiezen.

Ik vraag mij af hoe u zelfs maar de
uitvoeringsbesluiten zal kunnen op-
stellen voor de regionale en de lokale
televisieverenigingen. De Minister
heeft zelf gezegd dat de betrokkenen
een financieringsplan moeten voor-
leggen. Dat is een van de vereisten
voor een mogelijke erkenning.

Hoe wil u nu dat de lokale of de
regionale NOT’s hun dossier zouden
samenstellen indien zij niet weten
waar zij hun centen moeten halen en
indien zij geen enkele zekerheid heb-
ben nopens eventuele reclame-in-
komsten.

Mijnheer de Minister, ik zal het niet
langer trekken. Het is de laatste keer
dat ik u met die vraag verveel. Maar
het is het zwakke punt in uw systeem.
U zal moeten kiezen. Ofwel komt er
een groot commercieel net, maar dan
komen de regionale en de lokale
NOT’s er niet, want daar hebt u dan
geen middelen meer voor. Ofwel ko-
men de regionalen en de lokalen er,
en kan u het grote NOT-net, dat zich
richt tot heel Vlaanderen, vergeten.
Dat is het dilemma waar u voor staat.
Ik hoop maar dat u er op een of an-
dere manier weet aan te ontkomen.

De heer H. Van Rompaey : Ik vind

dat u een statische opvatting hebt
over regionale en lokale publiciteit.
Het zou best kunnen dat de regionale
en de lokale televisie geheel of ge-
deeltelijk kan worden gefinancierd
met andere reclame dan de nationale
reclame.

De heer A. De Beul : Wanneer de
BRT probeert niet commerciële re-
clame uit te zenden, dan blijkt dat
reeds een bijzonder moeilijke opgave
te zijn. Zelfs na een vonnis van de
Rechtbank ’ van Koophandel van
Brussel is het nog niet duidelijk wat
nu commerciële publiciteit is. Er
moet nog in beroep worden gegaan
om te weten wat dit begrip omvat.

U moet mij eens vertellen hoe u een
onderscheid gaat maken tussen regio-
nale, lokale en nationale reclame.
Daarmede  wens ik u veel plezier.

De heer H. Van Rompaey : Dat doet
zich in de geschreven pers toch ook
voor.

De heer A. De Beul : Ik herhaal het,
daarmede wens ik u veel plezier.

De heer H. Van Rompaey : Dat is
geen plezier. Dat maakt zichzelf uit.

De heer A. De Beul : In de geschre-
ven pers bestaat dat probleem niet.
Daar is reclame, reclame.

De heer H. Van Rompaey : In de
geschreven pers is dat spontaan ge-
groeid.De reclame in de nationale
pers en zelfs de reclame strikt lokaal
of regionaal is op een spontane wijze
tot stand gekomen. Waarom zou dit
in de toekomst niet  op het TV-
scherm zo kunnen ? Dat is de moge-
lijkheid die in de wet op de handels-
publiciteit is voorzien.

De heer A. De Beul : Op dat vlak
verwart u de twee media. Wanneer
wij in Vlaanderen zouden gezegend
zijn met regionale TV’s - wat een
maximum zou zijn - waarvan som-
mige regionale een zeer groot gedeel-
te van Vlaanderen zullen bestrijken
- zij mogen meer dan het grondge-
bied van één Provincie bestrijken,
zelfs twee - dan gaat u op een klein
grondgebied als Vlaanderen, dat in
commercieel opzicht eigenlijk maar
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een kleine regio is, proberen een on-
derscheid te maken tussen regionale
en nationale reclame ?

Op lokaal vlak zou dat nog kunnen
voor reclame van de beenhouwer om
de hoek maar wanneer het gaat over
reclame voor een bepaald automerk
is dat uitgesloten..
De heer H. Van Rompaey : De loka-
le of regionale TV is technisch gebon-
den aan de reikwijdte van de zend-
mast.

De heer A. De Beul : U weet dat u
aan de goegemeente zaken hebt ver-
kocht die met mekaar onverenigbaar
zijn. Het uur van de waarheid nadert.
U zult voor het ene of het andere
moeten kiezen maar voor allebei zal
niet gaan.

De Voorzitter : De heer Chevalier
heeft het woord.

De heer P. Chevalier (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, ik zal
bondig zijn want blijkbaar geraken
zo laat op de avond de gemoederen
verhit, maar ik kan het begrijpen.

Uit de besprekingen in de Commissie
inzake het kabeldecreet is duidelijk
gebleken dat de CVP een zoethou-
dertje heeft gekregen.

De heer A. De Beul : Het is weder-
zijds boerenbedrog, want de ene
denkt aan de lokale en de andere aan
de regionale TV, maar dat is niet ver-
enigbaar.

De heer P. Chevalier : Wat staat er
in het vonnis ? Daarin staat expliciet
dat de BRT welbepaalde reclame
mag uitzenden voor zover die niet
een bepaald karakter heeft, maar zij
wordt wel toegelaten om reclame uit
te zenden.

U heeft de BRT het verwijt toege-
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stuurd dat zij niet heeft gereageerd
op dat vonnis, dat zij niet zelf de no-
dige verfijning in haar uitzendingen
heeft aangebracht. Ik zou u de lijst
kunnen voorlezen van al die spots die
de BRT bij wijze van autocensuur
zelf heeft ingetrokken. De BRT heeft
dus gezegd een aantal spots niet meer
uit te zenden. Een gedeelte daarvan
was op last van de Regeringscommis-
saris, ik weet dat ik deze persoon niet
meer mag citeren, maar ik doe het
toch. Ik kan dus de lijst voorleggen
van spots die op last van u en de
spots die op last van de BRT werden
ingetrokken.

Wat ik u verwijt - ik mag u daarin
teleurstellen en ik ben daar blij om,
want dit bewijst het gelijk van mijn
opvattingen binnen mijn denkkader
- is dat u niet het belang van de
BRT op het oog hebt. Indien U wel
het belang van de BRT beoogde zou
u de spots verfijnen en toch uitzen-
den. U tekent echter geen beroep
aan om een verbetering van het von-
nis te krijgen, maar wel om nog strin-
genter te kunnen optreden tegen
eventuele spots want dat heeft uw ge-
mandateerde in de Raad van Bestuur
met zoveel woorden gezegd. Het gaat
er niet alleen over wie uitzendt maar
ook wat wordt uitgezonden.

Er werd veel gesproken over de mo-
gelijke destabilisering die de SP heeft
veroorzaakt door het feit dat wan-
neer wij in de Regering zouden ko-
men bepaalde kansen aan de NOT
niet zouden worden geboden. Wij
zouden dus die prille vrucht bedrei-
gen in haar jonge leven. Ik vind dat
toch wel eigenaardig. Men spreekt
reeds jaren over concurrentie tussen
een private zender en de BRT. Ook
dat is een bedreiging voor de openba-
re omroep. Wanneer de nationale
Regering reeds jaren spreekt over
privatisering van openbare diensten
en mensen bedreigt in hun bestaans-
zekerheid mag dat allemaal wel.

Begrotingsontwerpen
Regeling van de werkzaamheden

Maar men mag een private onderne-
ming zeker niet bedreigen.

Minister P. Dewael : Als men ener-
zijds de BRT vraagt de grootst moge-
lijke voorzichtigheid aan de dag te
leggen, gelet de dwangsom van
250.000 frank belastinggeld, dan is
dat een bedreiging voor de openbare
omroep, maar om anderzijds privaat-
rechtelijk initiatief te fnuiken, dreigt
u constant met het niet-garanderen
van de politieke stabiliteit. Dat zijn
twee maten en twee gewichten.

De heer P. Chevalier : Uw enige be-
doeling ligt erin meer geld te geven
aan de private zender.

REGELING VAN DE WERK-
ZAAMHEDEN

De Voorzitter : Hiermede zijn wij
aan het einde gekomen van onze
werkzaamheden voor vandaag.

Wij komen morgen om 10 uur en 14
uur opnieuw bijeen om de algemene
bespreking voort te zetten met de
materies sport en cultuur en om het
begrotingsdebat te besluiten met de
artikelsgewijze besprekingen en de
hoofdelijke stemmingen.

Is de Raad het daarmede eens ? (In-
stemming)

Dat is aldus besloten.

De vergadering is gesloten.

- De vergadering wordt gesloten om
21.46 uur.
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